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Ustavni zakon 
pometel s sisi 

Sisi se združujejo s sedanjo upravo, hkrati pa 
nov slovenski ustavni zakon daje tudi izhodiš
ča, na podlagi katerih naj bi v nekaj letih dobili 
moderno in učinkovito javno upravo. Veter 
podjetništva, ki naj bi zavel tudi v državni upra
vi, obeta marsikaj, a hkrati postavlja tudi neka
tera nerešena vprašanja, kot na primer, kam 
z delavci, za katere se bo po tej združitvi poka
zalo, da so odvečni. Več o ukinitvi sisov in 
modernizaciji uprave lahko preberete v obširni 
temi, ki jo objavljamo na strani 5. 

Tako! Pa smo potrgali. Zadnji vikend je bil kar pravšnji za veselje in dobro razpoloženje v vinogra
dih. Pisane barve, veliko sonca, sladko grozdje, le mošta bo nekoliko manj kot prejšnja leta. Takšen 
jesenski utrip smo zabeležili v vinogradu pri Kračunovih v Podgorju pri Črešnicah. 

Foto: EDI MASNEC, 

Maščevanje 
z nožem 

Ne z besedami, v ponedeljek zvečer se je 
24-letni Zoran R. iz Šoštanja odločil z no
žem rešiti spor s 23-letnim Dragom Se-
šlom. Jezen, ker je hodil k njegovi nekda
nji ženi, ga je pričakal na dvorišču hiše 
v Šaleku pri Titovem Velenju ter ga več 
kot 20 krat zabodel. Prizadejal mu je tako 
hude rane, da je Sešel na kraju dejanja 
umrl. Miličniki so Zorana prijeli in prived
li k preiskovalnemu sodniku. Stran 15. 

ga Svohodo Mislečega Sveta 
Ali ZSMS postaja stranka? Kakšen odhod iz t. i. realnega socializma načrtuje ZSMS? Kaj bo novega na kongresu, ki bo v začetku 
novembra? Ali bo član ZSMS še lahko komunist ali social demokrat na primer? Na vsa ta in druga vprašanja v današnji številki 
Novega Tednika odgovarja Jože Školjč, predsednik ZSMS. Pri tem dodaja: >>Če mladinskost pomeni nezrelo in neučakano 
eksperimentiranje, potem velja ugotovitev, d a j e pri nas že dolgo - od leta 1945 - na oblasti »mladina«. Stran 12. 

Jubilej nečesa, česar ni 
Ste že kdaj slišali, da bi proslavljali 30 letnico nečesa, česar še ni? Pa 
vendarle je tako, morda pa tisto, česar še ni, vendarle bo, če imajo 
severni sosedje v sebi vsaj kanček kapitalističnega in izkoriščevalskega 
duha. O mejnem prehodu Pavličevo sedlo pišemo na 9. strani. 

Iščemo 
odlično 
hiso 

V nagradni igri za bralce Novega tednika in poslušalce 
Radia Celje sodelujejo: ERA - Prodajni center Bukov-
žlak Celje, Savinjski^magazin Žalec, Veleblagovnica 
Agrina Žalec, Nama Žalec in Leveč, Lesnina pohištvo, 
gradbeni material Leveč in Slovenijales, Dom pohištva 
Celje 

72 nagrad, vsaka bo vredna 500 tisoč dinarjev, 
čaka na vas. ^^^^^ ^0. 

Žveplova 
kislina 
strogo 
pod 
nadzorom 
Jože Korent, obratovodja 
linij za proizvodnjo žveplo-
ve kisline v Kontaktnih ki
slinah v Čretu celjske Cin
karne je v soboto, pred pri-
četkom vaje civilne zaščite 
z naslovom Celje '89, prika
zal značilnosti in rokovanje 
z žveplovo kislino. Kar ne
kajkrat se je ob tem poka
dilo. Potem pa seje pričela 
poučno prikazna vaja, na 
kateri so se spopadli z izlit
jem 900 ton kisline. S ko
likšnim uspehom, lahko 
preberete v reportaži na 13. 
strani. 
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Lastni kovači sreče 
Praznik konjiške občine v Zrečaii 

z Zdravljico začeta slav
nostna seja zborov skupšči
ne občine Slovenske Konji
ce, ki je bila v soboto do
poldne v večnamenski dvo
rani v hotelu Dobrava 
v Zrečah po s lavnostni seji 
delavskega sveta Uniorja za 
70-letnico, je bi la vrh praz
novanj v občini. 

Ob velikih dosežkih v ob
čini, ki so j im po obisku in 
ogledu po občini bili priča 
tudi pobra t imi iz Arandje-

lovca, Kosjeriča, Zaboka, 
P reg rade in Ade, je bilo iz 
govora p redsednika skupšči
ne občine Avgusta Špoljarja 
slišati precejšnje olajšanje 
p redvsem zato, ker so v obči
ni s sporazumom o združeva
nju sredstev delovnih orga
nizacij za odpiranje noviW 
delovnih mes t uspeli zajeziti 
in omiliti brezposelnost 
v občini. Kot prvi pa je bil 
t akšen sporazum podpisan 
za program razvoja tur izma 

v podjetju Unior. T e r m e Zre
če, kater ih gradbišče j e bilo 
na dan slovesnosti odpr to za 
obiskovalce, so objekt, ki se 
sofinancira prav iz tega na
slova. Pa tudi iz tretjega spo
razuma o združcvnaju sred
stev za razvoj d robnega go
spodars tva si v občini veliko 
obetajo. 

Sončna sobota j e praznik 
pod Roglo obarvala še v dru
žabnem smislu, in če je koga 
kljub vsemu še zeblo, se j e 

iJphko ogrel ob kovačih, ki so 
za gledalce naredil i kar cel 
»šiht« prikazovanja ročnega 
kovanja orodja. 

M . P O D J E D 
Foto: E .MASNEC 

Visok 
iubilej 
LIbele 

v celjski Libeli s lavijo 
te dni visok jubilej - 95-
letnico obstoja tovarne 
in razvoja tehtnic, kjer 
so prehodili pot od kla
sičnih mehanskih do da
našnjih najmodernejših 
elektronskih mikroraču-
nalniško vodenih si
stemov. 

Ta jubilej bodo prosla
vili s številnimi sloves
nos tmi . Včeraj, v sredo, 
so Dial iznemu centru 
Bolnišnice Celje podarili 
specialno tehtnico za 
kontrolo teže pacientov. 
Tehtnica ima vgrajeno vr
h u n s k o tehnologijo in je 
novost na našem tržišču. 
Danes , v četrtek, 19. okto
bra, pa bodo dopo ldne 
najprej odprli pilotno 
proizvodnjo meri lnih pre
tvornikov v delovni orga
nizaciji, za katere pravijo, 
da so j ams tvo nadaljnje 
kakovost i njihovih izdel
kov. Na novinarski kon
ferenci bodo predstavil i 
svoje dosedanje delo in 
cilje v prihodnje. Popol
d n e bodo pripravili slav
nostni sprejem v poročni 
dvorani , nato pa se bo ob 
19.30 pričel koncer t v Na
rodnem domu. 

KOMENTIRAMO 

Neodvisni krompirji 
Prav špasno je opazovati, 

kako se za vsemi političnimi 
biki počasi vlečejo še štriki: 
od štiriedine politike so se 
prvi ločili mladinci, s stav
kovnimi pravili so to potem 
poskusili sindikati, pa ne 
uspeli, ob prehodu zime 
v pomlad so sc hoteli partiji 
prikupiti frontniki z enopar
tijskim pluralizmom, pa jih 
je vzornik po nerodnosti pre
hitel s pluralizmom kar po
čez. Ker so bili mladinci pr
vi, se zdaj prvi tudi vračajo 
h koreninam; štrik je nekam 
privezan, zato jim ne uspe 
- ob notranjih razprtijah 
- nazaj med oblast. Ko se po
časi grejejo motorji za javno 
razpravo o statutu ZSS kot 
»neodvisnih« sindikatov in 
se članstvo prepira o pravš
nji meri njihove političnosti, 
pa poskuša vodstvo ZSS 
s ponujenimi spremembami 
le obdržati svoj delež partici-
pirane oblasti. 

Bistvo predlaganih spre
memb v sindikatih je na
mreč v tem, da bi sindikati 
dejavnosti poštah pomemb
nejši od teritorialnih sindi
kalnih organizacij, torej od 
občinskih in območnih. Ta
ko se sindikati navidez sicer 
prilagajajo sodobnim uni-
onističnim organizacijam na 
zahodu, v našem primeru pa 
to pomeni le, da jih občinsko 
organiziranje več ne zanima, 
saj so ali pa še bodo na osno
vi dopolnjene ustave občine 
in njihove skupščine izgubi
le precej pristojnosti, rakom 
žvižgat pa bodo šh tudi ob
činski družbenopolitični 
zbori. 

Če bo seveda nova organi
ziranost sindikatov pomeni
la (po dr. Neci Jovanovu), da 
bodo »sindikati znali latent-
na nezadovoljstva delavcev 
generirati in javno artikulira
ti«, lahko morda res postane
jo neodvisni in preživijo. 
Z opombo, da gre pri tem za 
artikuliranje tako upraviče

nih kot tudi neupravičeniii 
zahtev delavcev. Treba paj^ 
sindikate spomniti, da uni 
onisti organizirajo štrajk^ 
praviloma le takrat, ko delo. 
dajalci ustvarjajo velik profu 
in jim delavskih plač ni tei. 
ko povečati. (Prav zanimivo 
bo videti, kako se bodo. b^j^ 
že po kongresu, kot Neodvis. 
ni sindikati spopadli z org^. 
nizacijskimi pritiski vodstva 
velenjskega Gorenja na ad. 
ministrativne delavce, da bi 
dali odpovedi...). Če pa no
va organiziranost tega ne bo 
prinesla, je vse skupaj bolj 
blažev žegen. Naziv >neod. 
visni" delavcev ne bo rešil 
gnjavaže s parolami, da je 
treba »več in bolje delati«, 
Štrajki v zapufanih podjetjil\ 
pa bodo ta le še bolj obubo
žali. 

Namenom sindikalnih vo
diteljev je ta čas namreč tež
ko povsem verjeti. To so na
mreč isti ljudje z republike, 
ki so še včeraj čez ramo gle
dali, kaj počne partija, isti lo
kalni funkcionarji, ki so še 
predlani trdih, da je štr^jk 
v samoupravljanju nesmisel 
isti, ki so spomladi tolkli po 
mizah, da stanarine letos ne 
bodo prehitele plač. (Pa bo
mo, recimo kar tukaj, v de
lavskem Celju, decembra 
plačah zanje 3500 odstotkov 
več kot januarja.) 

Sicer pa ne bo škodilo, če 
še enkrat spomnimo, zakaj 
so v stari Westnovi tovarni 
v Celju največkrat štrajkali: 
ker so bili mojstri prepohot-
ni do delavk in ker so sindi
kalni zaupniki sprejemali 
podkupnine od tovarnarja in 
grozili neorganiziranim de
lavcem. Če pa seveda ZSS 
meni postati neodvisni sin
dikat zato, da bo organiziral 
še cenejši krompir, potem 
moramo zanj biti. Brez kanč
ka ironije. V nasprotnem bo 
pač treba počakati, niti ne 
dolgo, na neke druge in de
jansko neodvisne sindikate. 

BRANE PIANO 

Ko tragedija postane posel 
Dogodke je vedno potreb

no jemati z dveh plati. Tudi 
takrat, ko gre za naravne uj
me, ki povzročajo ogromno 
škode in gorja. Vzemimo, na 
primer, zadnja neurja v laški 
in šentjurski občini. 

Odpravljanje posledic ne
urij je znova pokazalo razli
ko med dvema sosednjima 
občinama. Medtem ko so 
v Laškem, v splošno korist 
prizadetih iz naravne kata
strofe naredili »dober biz-
nis", se v Šentjurju mnogo 
stvari zapleta. Tako v La
škem gradijo, ah pa še bodo. 

nove mostove, regulirajo 
rečne struge, obnavljajo ce
ste in stavbe, urejajo kmetij
ska zemljišča. Dela potekajo 
organizirano. Za red skrbi 
občinska uprava. 

V Šentjurju se jim položaj 
zapleta že z malenkostmi 
Primer: Prebivalci Šoten-
skega se že več dni razburja
jo zaradi mostu »pri Vodu-
šku«. Mnogi prizadeti so pre
pričani, da se sredstva ne 
zbirajo v pravih žepih, torej 
pri najbolj prizadetih. Občin
ska uprava položaja ne uspe
va reševati tako, da bi bili 
ljudje zadovoljni. 

Razlika Laško-Šentjur je 
torej očitna, neurje je le še 
pika na i, ki potrjuje že prej 
izoblikovano mnenje. Razlo
gi so veliko bolj subjektivne 
kot objektivne narave. 

Pomudimo se še pri tem. 
da je mogoče iz katastrofe 
narediti dober posel. V La
ško, na primer, prihaja soraz
merno veliko denarja in ma
teriala iz širše skupnosti. Ta
ko bodo mnogi krajani, ki bi 
še dolgo časa, morda tudi 
večno, živeli v starih hišah, 
dobili nove, veliko pa sc jih 
bo v kratkem lahko vozilo po 
veliko bolj urejenih cestah, 
kot so bile tiste, pred neurji-
Sreča v nesreči torej. A le, če 
je delo v pravih rokah. 

VOJKO ZUPANC 

Spodbuditi antiintiacijsko gibanje 
Štefan Korošec se z a v z e m a za celovit antiinfiacijski program 

Misel o tem, da v Jugoslaviji po
trebujemo celovit program za 
zmanjšanje inflacije, je v pogovo
ru s komunisti konjiške občine iz
postavil tudi sekretar predsed
stva CK ZKJ Štefan Korošec. 

Ob tem je omenil dva razloga, ki 
po njegovem narekujeta oblikova
nje takega programa. Prvega ute
meljuje že sama izdelava koncep ta 
obvladovanja inflacije, ki naj bi za
jemal vse e lemente (kliring, politi
ko dohodka , obres tne mere . . . ) , 
drugi razlog pa Štefan Korošec vidi 
v tem. da v Jugoslaviji nujno potre
bujemo antiinflacijsko gibanje. 
Kajti brez zajezitve inflacije se bo
do socialni in politični problemi le 
še poglabljali . 

Štefan Korošec je govoril tudi 
o pr ipravah na 14. kongres Z K J in 

povezano z njim o odnosih v Zvezi 
komunis tov . Slednje je ocenil kot 
slabe, za pr incip demokra t ičnega 
central izma pa je slikovito dejal, da 
ga uporabl jamo, kot bi bili v samo
postrežni trgovini: če ga kdo rabi, 
ga uporablja, če ga ne rabi, ga za
vrača. Toliko bolj je po njegovem 
mnenju zato po t rebno s t rpno iskati 
in nagradit i tista vprašanja, na ka
tera imamo v Jugoslavij i vsaj pri
bližno enake poglede, hkrat i pa se 
bomo morali počasi le navadit i ži
veti z razlikami, ki so med posa
meznimi deli države zelo velike. Da 
politični vplivi in podpore le niso 
v Jugoslaviji enake do vseh vpra
šanj, da torej niso enosmerne , pa je 
utemeljil z rezultati j avnomnen j ske 
anke te med komunis t i v vseh jugo
slovanskih republ ikah. Anketa je 
namreč pokazala, da kar dve tretji

ni vprašanj vidi edini izhod iz krize 
v tržni ekonomij i in plural izmu 
lastnine, kar kaže po besedah Šte
fana Korošca na p o m e m b e n pre
mik v zavesti ljudi. Po drugi plati 
pa polovica anket i ranih meni , d a j e 
njihova republ ika vizavi ostalih 
v Jugoslavij i zapostavljena, očitne 
razlike v pogledih so tudi glede po
litičnega pluralizma. Kar 58 odstot
kov anket i ranih meni , da bi bilo 
t reba zdajšnji politični sistem in 
vodilno vlogo ZK ohranit i , v Slove
niji pa sc kar 70 ods to tkov vpraša
nih ogreva za večs t rankarski si
s tem. Raznolikost mnenj in takšno 
polit ično realnost, ki se kaže tudi 
v omenjeni mnenjski raziskavi, bi 
morali v Jugoslavij i bolj upošteva
ti, j e še poudari l Štefan Korošec. 

D.S. 

Nakit po meri čioveka 
Pot Zlatarn Celje v tretje tisočletje 

Zlato je imelo v zgodovini č loveka 
vedno nekoliko magičen pomen. To, 
da so Z2. zlatarsko razstavo v Celju 
odprli ravno na petek, trinajstega, je 
zgolj naključje. Magičnost z uveljav
ljanjem na tržišču pod novimi gospo
darskimi pogoji n ima nič skupnega. 
Nasprotno: uspeh je zagotovljen zgolj 
s kakovostjo, dobrimi idejami in tr
dim delom. 

Zlatarne Celje sprejemajo izzive na 
pragu novega tisočletja. Na njihovi 
s trani j e bogata tradicija, je velikost 
delovne organizacije in širina asorti-
mana, s kater im so v vrhu svetovne 
zlatarske proizvodnje. Zdaj j e (v d u h u 
podje tniške prenove) čas, da se vsaj 
blizu tega vrha prebijejo tudi z ustvar
j en im dohodkom. Na cilju gotovo ne 
bodo že jutr i , a pot j e začeta. Zlatarska 
razstava je le korak na njej. Letos so 
z razstavo povezali ustvarjalce iz dežel 
Alpe-Jadran. To gotovo odpira nove 

možnost i za sodelovanje na svetov
nem tržišču, čeprav so Zlatarne že da
nes pr iso tne prakt ično na vseh celi
nah. Ni n e p o m e m b e n podatek, da 
prav tri sodelujoče dežele iz omenjene 
skupnos t i danes obvladujejo četr t ino 
svetovne zlatarske proizvodnje. 

Z zlatarsko razstavo naj bi letos sto

pili tudi bliže h kupcu . Ta je konec 
koncev tisti, ki izbira in kupuje naki t 
po svojih željah in potrebah. Kakšne 
so, bodo skušali ugotovit i z anke to 
med obiskovalci . 

Skra tka : letošnja razstava j e še mno
go več, kot pa je mogoče videti v pri
bližno 100 vi tr inah z blizu 2 tisoč kosi 
naki ta v lapidariju celjskega Pokrajin
skega muzeja. Obogati le so jo ali pa jo 
še bodo tudi štiri delavnice - v d u h u 
iskanja novih tehnoloških in obliko
valskih možnost i . 

Kakšen bo seštevek pod črto vseh 
številnih akt ivnost i ob letošnji razsta

vi, j e danes še nemogoče napovedat i . 
Njihova skrbna načr tovanost in izpe
ljava dajeta misliti, da vel ikopotezni 
načrti niso bili le lepo izrečene besede 
ob otvoritvi. 

NADA K U M E R 

REKLI SO: 
Marko Bule, predsednik GZS, ob 

otvoritvi Zlatarske razstave v Celju: 
»Pogosto m e sprašujejo, zakaj j e Slo
vensko gospodars tvo nad povprečjem 
v Jugoslaviji . Menim, da so za to trije 
vzroki: prvi je ta. da j e vsa s lovenska 
politika že 15, 20 let usmerjala gospo
dars tvo v konvert ibi len izvoz. Bitka za 
ta tržišča je naše proizvajalce prisilila 
k bolj kakovos tnemu delu. Drugič, mi
slim, da je p o m e m b n o tudi to, da smo 
pos lovodnim delavcem že pred leti za
čeli vračati zaupanje in odgovornos t in 
tretjič, da j ih že vsaj deset let s is tema
t ično seznanjamo s svetovnimi dosež
ki in širimo njihovo znanje. Prepr ičan 
sem, da bomo takrat , ko b o mo v Jugo
slaviji začeli s t ržnim gospodars tvom, 
že na poti v svetlo bodočnost . To pa ni 
samo stvar Anteja Markoviča in njego
ve vlade, a m p a k stvar s lehernega po
sameznika v naši družbi.« 

Nenavadno darilo 
Ob zlatarski razstavi si je te dni mo

goče ogledati tudi izredpo zanimivo 
zbirko nakita, ki ga je dr. Štefka Cobelj 
poklonila Celju. S to izjemno gesto je 
dr. Cobljeva, ki je tudi sama pogosto 
obiskovala zlatarske razstave, izrazila 
svojevrstno spoštovanje na šemu me
stu in njegovi zlatarski tradiciji. Njena 
zbirka obsega 200 kosov naki ta iz naj
različnejšega materiala, ki ga j e zbirala 
na svojih potovanjih po vsem svetu. 
Pr i tem je ni zanimala toliko dragoce
nost izdelkov, kot njihove obl ikovne, 
ume tnos tne in e tnološke značilnosti . 
Vsekakor v redno ogleda! 

Nagrajenci 
žirija, ki so jo sestavljali Milena Mo-

škon. kustosinja Pokraj inskega muze
ja Celje kot predsednica in člani Dieter 
Bre t terbauer . obl ikovalec nakita iz Ce
lovca, novinarka iz Ljubljane Bernar
da Jekl in in akademsk i slikar iz Slo
venj Gradca Karel Pečko . je za najbolj
ši ume tn i ško obl ikovan naki t nagradi
la Carlo Riccoboni iz Italije za kolekci
jo iz rumenega zlata. Drugo nagrado je 
dobil Vincenc Vipotnik iz Zlatarne Ce
lje, tretjo pa Huber t Schus te r iz Italije. 
P o s e b n o priznanje je za izdelavo de-
kanske ovratnice po idejni zasnovi 
akademskega kiparja Draga Tršarja 
dobil celjski zlatar F ranc Vran. Med 
maloseri jskimi komple t i nakita je žiri
ja prvo nagrado prisodila broši in pr
s tanu iz rumenega zlata z bril jantom, 
ki ju je oblikoval S tane Randl , izdelala 
pa Irena Burdian. Drugo nagrado sta 
prejeli obl ikovalka Zdenka Samec in 
izdelovalka Anita P laninšek , tretjo pa 
oblikovalka Milena Leskovec in izde
lovalka Marjana Ratajc. 

Izvršni svet celjske občine je za obli
kovalske dosežke z Zlato plaketo me
sta Celja nagradil komple t nakita, ki 
g a j e oblikoval Ivo Hanžič, izdelala pa 
Anton Leder in Dani Pleterski . Srebr
no plaketo j e dobila zlatarnina kolek
cija Antika, bronas to pa oblikovalec 
Vincenc Vipotnik in Anton Žigon. 

Za oblikovanje s tenskih ur je bil na
grajen Dušan Kund ih . posebno priz
nanje pa j e dobil J a n k o Simonič iz 
Ptuja. 



Direktorji so 
seznanjeni 

Laški izvršni svet je za di
rektorje te občine prejšryi 
teden pripravil sestanek, 
na katerem so jih seznanili 
z novostmi v zakonodaji. 
Gre predvsem za ukrepe na 
področju kreditno-mone-
tarne politike in za spre
membe zakona o finanč
nem poslovanju ter zakona 
o delovnih razmerjih. Spre
govorili so tudi o novi orga
niziranosti državne uprave, 
sisov in strokovnih služb, 
pri čemer so ugotovili, da 
so v Laškem pred drugimi 
občinami, saj so že pred do
brim letom združili stro
kovne službe sisov z občin
skimi upravnimi organi. 
Direktorji so slišali tudi po
ročilo o odpravljanju posle
dic naravne nesreče in oce
no varnostno-politične si
tuacije. 

NK 

C Jbri šmarsici 
izvozni pospešili 

Šmarsko gospodarstvo 
spet beleži dobre rezultate 
na področju zunanjetrgo
vinske menjave. Nekaj let 
je bi la pokritost uvoza z iz
vozom v tej občini okoli 
petkratna, zdaj pa je to raz
merje že skoraj 1:7. 

Do konca avgusta j e go
spodarstvo v občini Šmarje 
pri Je l šah izvozilo za dobr ih 
8 milijonov amer išk ih dolar
jev, kar je za 16 ods to tkov 
več kot lani v e n a k e m ob
dobju. Največji izvoznik j e 
še vedno Steklarna Boris Ki
drič iz Rogaške Slat ine, ki j e 
prodajo na tuje povečala za 
27 odstotkov. Toliko pove
čan izvoz steklarjev j e v veli
ki mer i rezultat letošnjih na
ložb v posodobi tev proizvod
nje, enako pa velja tud i za 
Steklarsko šolo iz Rogaške 
Slatine, ki je o semmesečn i 
izvoz povečala za 66 odstot
kov. V primerjavi z enak im 
lanskim obdobjem so izvoz 
občutno povečah tud i v Bo-
horjevi Lesni opremi v Me-
stinju in v obeh zdraviliščih: 
v Rogaški Slatini za 10 od
stotkov in v Atomsk ih topli
cah kar za štiri krat . Seveda 
je pri podče t r t e škem zdravi
lišču t reba upoštevat i letoš
nje močno povečanje preno
čitvenih in drugih turistič
nih zmogljivosti. 

Šmarske delovne organizaci
je izvažajo skoraj v celoti na 
konvertibilno tržišče, s tega tr
ga pa je tudi celoten uvoz. Ta je 
bil v letošnjem osemmesečju 
za 32 odstotkov nižji kot lani 
v enakem obdobju. 

M. A. 

med stvarnostjo in vizijo 
Program celiske pariUe na oklicih 

v teh dneh pričenjajo 
celjski komunist i razprav
ljati o dveh občinskih doku
mentih, letošnjem poročilu 
in programskih usmeri
tvah. Prvi je prikaz politič
nih, družbenih in gospodar
skih razmer v občini skozi 
partijsko prizmo, drugi iz
raz potreb (ne samo zveze 
komunistov) po radikalnih 
spremembah, ki naj vodijo 
v sodobno družbo. 

Morda prvič j e osnu tek 
p rograma občinskih komu
nistov bolj usmerjen v kore
nite s p r e m e m b e miselnost i , 
delovanja in vloge parti jske
ga članstva v občini in zato 
toliko manj agi tpropovski . 
Sicer pa letošnje poročilo ta
ko ugotavlja, da se bo t rend 
zmanjševanja članstva in 
s t em akcijske sposobnos t i 
komunis tov v občini še kar 
nekaj časa nadaljeval. Tudi 
zato p rogram spre jema ne
katere ideje, za ka tere še vče
raj partija ni hotela niti sliša
ti; recimo, da celjska bazična 
in težka industr i ja zaradi 
ekološke umazanos t i n ima 
dosti možnost i preživeti. Ali 

tista, da je t reba bolnišnico 
sicer zgraditi do konca, ven
dar tudi preverit i delovanje 
dosedanjega načina financi
ranja. P rog ram tudi rahlja 
t rdnos t in nedotaklj ivost 
obremeni tev dohodka za dr
žavne subvenci je , v z t r ^ a pa 
na nezmanjšanem vlaganju 
v šolstvo, znanost , o t roško 
varstvo, socialno varstvo, 
zdravstvo, šport in kul turo . 
Loteva se tudi p o b u d e za 
us tanovi tev nekakšnega po
djetniško inovacijskega cen

tra v Celju. Ob t em je seveda 
t reba upati , da ne bo doživel 
usode razvpitega projekta za 
prenovo celjskega gospodar
stva, ki n ikakor prav ne za
živi. 

Sicer pa smo zapisali: po
ročilo in program sta le os
nutka . Kako ju bo sprejelo 
zdese tkano občinsko partij
sko članstvo, ju morda do
polnilo ali celo še bolj na
t ančno opredelilo, b o mo pi
sali, ko bo obravnave konec . 

B R A N E PIANO 

Srečanje siovensicih pediatrov 
v petek, 20. ok tobra bo ob 

9. uri dopo ldan v prostor ih 
g lasbene šole v Celju stro
kovno srečanje s lovenskih 
pedia t rov. Organizacija sre
čanja j e v rokah pedia t r ične 
sekcije Z Z D slovenskega 
zdravniškega društva, pedia
t r ičnega oddelka ter dispan
zerja za predšolske o t roke 
- eno te za neonata lno pedia-
trijo v Celju, pokrovitelji sre
čanja pa so različne celjske 
de lovne organizacije. 

P rogram srečanja pedia
t rov v Celju bo celodneven, 
zanimiva pa bodo s t rokovna 
predavanja, m e d njimi zlasti 
tista, ki bodo obravnavala 
pogos tnos t bolezni otrok iz 
celjskega območja: Okužbe 
z ro ta virusi na ped ia t r i čnem 
odde lku v celjski bolnišnici , 
predavala bo Manja Rojnik-
Strubel j , Pogos tnos t bolezni 
in bolezenskih znakov 
z d o m n e v n i m ps ih ičnim oza
djem na pedia t r ičnem oddel
ku celjske bolnišnice v ob
dobju 1984-1988, predavala 
bo Aca Mladenovič, Methe-
moglobin v krvi dojenčkov, 
ki uživajo celjsko vodo, pre
davala bo Marija Bojovič. 

Banice po novem 
Gospodarstvo v sedanjem 

trenutku in tudi nasploh po
trebuje konkurenčne banke, 
saj bodo le tako lahko zmanj
ševali stroške. Podjetja potre
bujejo takšne banke, v kate
rih bodo lahko čim ceneje pri
šla do denarja in ga čim draž
je prodajala. 

Ali dolgo pričakovana in ta 
teden tudi prvič predstavljena 
reorganizacija Ljubljanske 
banke prinaša potrebne spre
membe, to je tema trenutnih 
razprav po posameznih temelj
nih bankah, na njihovih izvr
šilnih odborih in odborih usta
noviteljic. Gradivo za razpravo 
o preoblikovanju Ljubljanske 
banke v delniško družbo so po 
zaključku redakcije obravna
vali tudi na skupni seji izvršil
nega odbora in odbora ustano
viteljic LB-Sb Celje. O tem, 
kakšni so odmevi na ustanovi
tev delniške družbe Ljubljan
ske banke in delniške družbe 
bank »hčera« Ljubljanske ban
ke pa pripravljamo temo za 
eno naslednjih številk Novega 
tednika. 

R P 

Tanice plošče iz Konusa 
Proizvodnja t ank ih plošč in dve čistilni napravi v K o n u s u 

sta naložbi leta, ki se bosta obrestoval i v e k o n o m s k e m in 
eko loškem smislu. O slednji s m o podrobne je že pisali, s pro
izvodnjo tankih plošč, pa so p o s k u s n o začeli aprila. Obe 
naložbi s k u p ^ pa so ovrednot ih na 9,5 mili jonov mark . 

Tanke plošče debel in od 1,5 do 18 mi l imetrov so d o m a in 
v svetu izredno i skane v avtomobi lski , ladjedelniški , 
kemični in p r eh ramben i industri j i in z novo proizvodno 
linijo v K o n u s u postžgajo za k u p c e za polovico cenejše od 
klasičnih. Sodobn i materiali , imenovani polimeri , pa so celo 
do tr ikrat bolj vzdržljivi. V K o n u s u bodo za domači in tuji 
t rg naredili do 2 tisoč ton tank ih plošč na leto, s polno 
zmogljivostjo pa bodo proizvodno linijo pognali pr ihodnje-
leto. P o m e m b n o j e tudi , da so si pri opremi za novo proiz- | 
vodnjo tank ih plošč v dobršn i meri pomagal i z d o m a č o ! 
op remo. M P , Foto : EM. 

Krajani se bojijo »umazanega« Juteksa 
Regijski posvet o ekologiji v Žalcu - stopnica več h ekološki osveščenosti 
- ekologija postaja tuUI posel 

Da je ekologija, čeprav mnogi 
o njej tako radi govorijo, še vedno 
deseto kolo, tako za mnoge »odgovor
ne« Žalčane kot tudi ostale, je doka
zal Regijski posvet o ekologiji , ki sta 
ga v petek pripravila žalska mladin
ska organizacija in občinska organi
zacija Zveze komunistov. 

Posveta se niso udeležili mnogi ob
činski možje in gospodars tveniki , zato 
pa j e bilo toliko bolj »pestro«, ko so 
o p rob lemu nove lokacije Ju t eksa 
spregovorili nekater i krajani Ložnice 
in preds tavnik i Ju t eksa . Posve tu so 
prisostvovali tudi preds tavnik i Cin
karne, ki žal, niso bili izzvani. 

Na začetku posveta je Darka Domi-
trovič-Uranjek iz RC-ja Celje, (vodja 
raziskave: Regijska ekološka bolnica). 
Povzela nekaj najbolj zaskrbljujočih 
podatkov iz regijske raziskovalne na
loge o onesnaženost i zraka, pi tne vo
de, gozdov in zemlje. Govorila je 
o tem, da 70 ods to tkov ljudi na celj
skem območju živi v krajih, kjer je 
Zrak, po evropskih normat ivih , preko
merno onesnažen. Pri t em ni kri t ičen 
le žveplov dioksid, t emveč veliko bolj 

floridi. P rav tako je poškodovanih že 
več kot polovica gozdov, s kadmi jem 
in fenolom pa precej p i tne vode. Iz 
zemlje na Celjskem že dolgo več ne 
rastejo neoporečni kmeti jski pridelki . 

Nujni so torej ginogi ekološki sana
cijski programi , za katere bo v prihod
nost i po t r ebno poiskat i denar . »Nobe
na investicija ne bo več rentabi lna, če 
v njo ne bo vkl jučen ekološki vidik. 
Okolje ima svojo ceno, ki so jo do se
daj zanemarjali,« je dejal p reds tavnik 
Zelenih Vlado Gošnjak, k i j e še dodal , 
d a j e največja pri ložnost ekologije tudi 
v tem, da le-ta vse bolj postaja biznis. 
»Podobni regijski posveti«, ga j e do
polnil Mauricio Olenik, »niso brez 
vrednost i , saj predstavljajo k a m e n č e k 
v mozaik osveščanja ljudi. Ljudje mo
rajo namreč doseči kr i t ično raven raz
mišljanja. 

Na posvetu je pr isotne najbolj raz
vnela polemika, ki jo je sprožilo nekaj 
manj kot 200 podpisn ikov javnega 
protesta krajanov Ložnice, ki živijo 
v bližini obratov kemijske tovarne Ju -
teks. Ti se namreč pritožujejo, da Ju -

teks na omenjeni lokaciji n ima upo
rabnega dovoljenja, da povzroča pre
komern i h r u p in onesnažuje okolje. 

Ivan Podpečan, tehnični d i rektor 
J u t e k s a je odvrnil , da so se resda v Ju -
teksu razvijali hitreje kot so načrtova
li. Zato je prišlo do nekater ih težav, 
nad kater imi se hudujejo krajani Lož
nice. Vendar bodo, po besedah Podpe-
čana, vse nevšečnost i v k ra tkem od
pravljene, saj ima J u t e k s dovolj denar
ja tudi za ekološke investicije. V t em 
t r enu tku imajo p rob leme z vodo, ki j e 
predpogoj za delovanje njihovih čistil
nih naprav. Vode zaenkrat nimajo do
volj. I zpušne pline bodo v k ra tkem za
čeli vračati ponovno v proizvodnjo, 
zmanjšali bodo h r u p in uredili ces tno 
povezavo, ki bo podjetje d i rektno po
vezala z obvoznico. Sicer pa je Podpe
čan še predlagal, to je bila ena izmed 
svetlejših točk posveta, da se us tanovi 
neodvisna (morda mednarodna) komi
sija, ki naj bi z raziskavami ocenila, 
koliko je J u t e k s dejansko nevaren za 
okolje. Delo komisije so pripravljeni 
tudi plačati. 

VOJKO Z U P A N C 

SVET MED TEDNOM 
Piše Oarlian Košir 

Borze se tresejo - zaman 
So stvari, kijih včasih ni mogoče pojasniti, ki so posle

dica določenih iracionalnih ravnanj, povezanih s subjek
tivnim dejavnikom. Nedvomno so razni pretresi na bor
zah, kakršnemu smo bih priče te dni, tipičen dokaz takš
nega iracionalnega ravnanja. Mnogi so se ob tokratni 
paniki na Wall Streetu, glavni ulici kapitalističnega sveta, 
spomnili na borzni zlom oktobra 1987, ali celo na zlom 
oktobra 1929. Pri teh dveh zlomih je šlo vendarle za 
pomembne premike v svetovnem gospodarstvu, medtem 
ko je tokratni mini-zlom bolj posledica določenih iraci
onalnih ravnanj, ki nimajo nikakršne podlage v trenutnih 
kazalcih gospodarjenja v ZDA in v svetu nasploh. Zlom 
leta 1929 je bil neslaven konec velike gospodarske depre
sije, kakršne svet ne pomni; po tem zlomu se je kapitali
zem uspel rešiti s pomočjo države, in kot takšen več kot 
uspešno deluje še danes. Oktobrski zlom pred dvemi leti 
je bil posledica silno negativnih trendov v ameriškem 
gospodarstvu, ki so bih posledica stranskih učinkov poli
tike reaganomike. ki jo poznamo tudi pod imenom dere
gulacija; dolarje takrat izgubljal na vrednosti, kljub viso
kim obrestim, ki naj bi dolar držale pokonci. 

Tokrat ni šlo za nikakršno resnejšo zadevo. Ameriško, 
kot tudi svetovno gospodarstvo, je zelo čvrsto, dolar se 
močno drži (je še nad »normalno« mejo), obresti se nižajo; 
edina resna grožnja je morda grožnja s prihajajočo rece
sijo, ki jo non-stop ponujajo razni časopisi, vendar pa bo 
nastajajočih skupnih trgih leta 1992 nihče izmed resnejših 
ljudi ne razmišlja o svetovni krizi. Zato je bil velik padec 
vrednosti delnic na svetovnih borzah v petek, 13. oktobra, 
bolj posledica psiholoških dejavnikov (petek, pa še trinaj
stega, pa oktober...), povezanih z nekaterimi trenutnimi 
neugodnimi podatki o gospodarstvu ZDA v septembru 
(višja brezposelnost) in prodajo delnic družbe United Air
lines, druge največje ameriške letalske družbe. Ker padec 
vrednosti delnic nima prave opore v najpomembnejših 
gospodarskih kazalcih, lahko rečemo, da bo panike kmalu 
konec in da bodo dogodki kmalu prišh v normalne tokove. 

Obisk s pravimi nameni 
Obisk predsednika jugoslovanske vlade Ante Marko-

viča v ZDA ni sodil v krog obiskov državnikov iz vzhodne 
Evrope, ki hodijo v najbogatejšo državo sveta prosit za 
denarno pomoč v zameno za spremembe v gospodarskem 
in političnem življenju Vzhoda. Markovič za razliko od 
Walense ni prišel Busha prosit za pomoč, ampak za pod
poro; razlika morda ni vidna na prvi pogled, je pa več kot 
očitna. Markovič ne potrebuje svežega denarja, saj so jugo
slovanske devizne rezerve rekordnih 5.5 milijarde dolar
jev, dolgovi so reprogramirani, mednarodne denarne usta
nove pa so že obljubile denarno pomoč za nekatere 
reformne projekte (bančni sistem). Ameriški predsednik 
naj bi predvsem povedal jugoslovanskemu sogovorniku, 
daje pripravljen konkretno pomagati pri odpiranju meja, 
zniževanju določenih kvot in carin za jugoslovanske 
izdelke, če se bodo reforme gospodarskega sistema nada
ljevale in če bo Jugoslavija ustvarila red v hiši. Predsednik 
Markovič je natančno to tudi zahteval: sedaj, ko ima pod
poro mednarodnih fmančnih ustanov (denarno in poli
tično) in podporo voditeljev n^bogatejših držav sveta, mu 
bo tudi na domačem prizorišču lažje obračunati z nasprot
niki reform. Obisk to.rej ponuja še nekaj upanja več. 

V nekaj vrstah 
• Libijski voditelj Moamer el Gadafi je spet poskrbel za 
presenečenje, tokrat pozitivno. Po 16 letih je namreč spet 
obiskal Egipt, čeprav državi še vedno nimata obnovljenih 
diplomatskih odnosov. Ni sicer znano, o čem sta se pogo
varjala egiptovski predsednik Hosni Mubarak in Gadafi, 
baje pa je Gadafi dal vedeti vsaj to, da se odreka nekda
njim zahtevam po delu egiptovskega ozemlja. Ključno 
vprašanje pa so seveda odnosi z Izraelom, saj je bil leta 
1979 mirovni sporazum Egipta z Izraelom razlog, da sta 
Libija in Sirija pretrgali odnose z Egiptom. Kot je znano, 
ima zdaj Egipt eno poglavitnih vlog v poskusu, da bi 
spravili Izrael in PLO za pogajalsko mizo. Je Libija pri
pravljena na konstruktivnejše stališče? 
• O govoricah, da je bil na »disidentskega« sovjetskega 
parlamentarca Borisa Jelcina narejen atentat, so razprav
ljali celo v vrhovnem Sovjetu. Mihail Gorbačov sam je 
pojasnil, kako je prišlo do govoric: Jelcin naj bi v šali to 
izjavil miličnikom, ti pa so ga očitno napačno razumeli. 
Gorbačov je pokaral »neodgovornega« Jelcina, češ da nje
govo dejanje spada v področje kazenske zakonodaje. No, 
Jelcin pa je v dokaz, da je bolj čil in krepek kot kdajkoli, 
nastopil na množičnem mitingu v Lužnikih in javno zahte
val odstop »konzervativnih« članov politbiroja, med njimi 
Jegorja Ligačova. Baje je bil to doslej sploh najnapadal-
nejši nastop že tako bojevitega deputata Jelcina v javnosti 
in ob tej priložnosti je tudi napovedal kandidaturo za 
vrhovni sovjet Ruske federacije. 
• V mestecu Panmundžom ob 38. vzporedniku, ki ločuje 
Severno in Južno Korejo, so predstavniki obeh držav po 
šestih mesecih nadaljevali prekinjeni dialog. Organizaciji 
Rdečega križa sta se dogovorili o izmenjavi obiskov dru
žin, ki ju (po korejski vojni leta 1953) že desetletja ločuje 
železna zavesa, med seboj pa niso imeli prav nikakršnih 
stikov. Na ta način je bila ločena več kot sedmina prebival
stva obeh Korej. Bo po najnovejši potezi prišlo do odkri-
tejšega političnega dialoga držav, ki sta formalno še vedno 
v vojni? V sedanjih mednarodnih razmerah je preostanek 

.hladnoblokovske vojne na Korejskem polotoku več kot 
anahronizem in popuščanje lahko le koristi obema drža
vama. 
• Novi semester na kitajskih univerzah seje začel s teme
ljitim »pranjem možganov« - predavanji o marksizrrru-
leninizmu in Maozedongovi misli ter osemtedenskim voja
škim urjenjem. V učnih programih poslej ne bo več zahod
nih ekonomskih teorij, kljub temu pa bodo študentje »pro
učevali« prednosti socialističnega gospodarstva pred 
kapitalističnim. Študentje so imeli, kot je znano, vodilno 
vlogo v spomladanskem demokratičnem gibanju, ki s e j e 
končalo s pokolom vojske na Trgu nebeškega miru. Bo 
pranje možganov vse to izbrisalo? 



Internacionalizacija Gorenja 
y novem Gorenju bo dana ustrezna vloga in odgovornost tudi 
sredstvom in kapitalu 

ž e precej pred sprejemom 
Zakona o podjetjih so v Go
renju spoznali , da morajo 
podjetje temelj ito vsebin
sko in obl ikovno preobrazi
ti, saj ne dosegajo takšnih 
rezultatov kot j ih dosegajo 
podobne firme v sodobnem 
svetu. Da bi vzdržali tržno 
tekmo z njimi, so pripravili 
projekt »Internacionaliza
cije Gorenja«, ki predstav
lja le eno, a v tem času naj
pomembnejšo dimenzijo 
preobrazbe. Projekt so s po
močjo danske svetovalne 
organizacije Linsberg pri
čeli uresničevati prejšnji 
teden. 

Za dansko firmo so se od
ločili zato. ker so videli med 
našo in njihovo deželo vrsto 
sorodnost i , pa tudi zato, ker 
pri nas ni znanj in prakt ičn ih 
izkušenj za sodobno podjet
n iško preobrazbo. Po bese
dah Hermana Rigelnika, 
predsedn ika pos lovodnega 
odbora Gorenja, želi Gorenje 
s tem projektom priti v razvi
ti svet in v njem obstat i . Ven
dar ne pod kakršnimikol i 
pogoji in v kakršnihkol i raz
merah . Želijo namreč postat i 
enakopravn i partner , zato 

svoje mes to iščejo med »insi-
derji«, ne pa med »outseider-
ji«, ki bi samo pobirali drob
tinice z miz. 

Preobrazbi v oporo j e tudi 
Zakon o podjetjih in drugi 
zakoni in ukrepi e k o n o m s k e 
politike, sprejeti v zadnjem 
času, ki omogočajo, da bodo 
lahko Gorenje preoblikovali 
v močno , zdravo, razvojno 
učinkovi to in v svet odpr to 
s amoupravno gospodarsko 
združbo oziroma korporacijo 
s profitno stopnjo 8% in pov
prečno neto plačo nad tisoč 
zahodnonemšk ih mark . 

»Bistvo s p r e m e m b , ki j ih 
predlagamo, je v tem, da mo
ramo poleg dela, ki je bilo 
doslej domala edini legitim
ni dejavnik, dati tudi sred
s tvom oziroma kapitalu 
ustrezno vlogo in odgovor
nost. Izkušnje iz sveta na
mreč kažejo, da pravi po
slovni uspehi v na sp ro tnem 
pr imeru izostanejo. Zato 
predlagamo, da se preobh-
kujemo v družbo z omejeno 
odgovornostjo, čeprav je naš 
cilj oblikovanje del iške druž
be, za kar pa žal pri nas še ni 
na voljo vseh po t rebn ih po
gojev,« j e ob predstavi tvi 

projekta dejal H e r m a n Ri
gelnik. 

Želijo ustvarit i razmere, 
kjer bosta osebna bilanca za
poslenih in podjetniška bi
lanca docela usklajeni, kjer 
se bodo delavci poistovetili 
s cilji podjetja. Odnosi med 
podjetji in združenimi izved
bami po besedah Ladislava 
Gerdine, direktorja Gorenja 
Gospodinjskih aparatov, ne 
bodo temeljili na samo
upravnih dogovorih, a m p a k 
na pogodben ih odnosih. Za
to bodo imeli v podjetjih ele
men te za čisto kalkulacijo in 
bodp tudi dejansko popolno
ma odgovorni za položaj po
djetja. Nova organizacija to
rej pomeni tudi miselni za
suk od proizvodnje za vsako 
ceno v proizvodnjo le, če bo 
e k o n o m s k o utemeljena in 
bo dajala dobiček. Vsekakor 
pa mora vsako podjetje 
z vključitvijo v korporaci jo 
dobit i precej več, kot če va
njo ne bi bila vključena. 

»Na novi poti se bomo sre
čevali z mnogimi konfliktni-
mi situacijami, ki morajo biti 
pravzaprav odkrit i spopadi 
različnih mnenj , ki na koncu 
edina vodijo k nap redku ozi

roma novemu Gorenju. Cilj 
bo dosegljiv le ob potreb
n e m hotenju in znanju, zato 
je t reba pri uresničevanju 
predlaganih in bodočih reši
tev računat i tudi z odstranje
vanjem ali premosti tvi jo 
t akšn ih (subjektivnih) ovir, 
ki j im rečemo ,hoteti ' in ,zna-
ti',« je precej prenove ko
ment i ra l Henrik Dvoršak, 
direktor Gorenjeve Proces
ne opreme. 

Sodelovanje s svetovalci 
Lisberga bo ponudi lo le oro
dje za dosego ciljev, poslo
vodni delavci, in ti so za pro
ces p renove najodgovornej
ši, pa morajo vse skupaj pre
nest i na sodelavce. Pre
obrazbe se lotevajo na osno
vi p rograma deset ih kora
kov. Razen s t rateškega pre
gleda t renu tn ih razmer in 
s t ra teške pr ihodnost i za se
danja poslovna področja Go
renja, zajemajo uvodni ko
rak tudi oblikovanje korpo-
racijske pos lovne strategije 
in oblikovanje a rh i tek ture 
korporaci jske organizacije. 
Sledile bodo odločitve o po
zicijah poslovodstva o orga
nizacijski s t ruktur i , spremi
njanje organizacije, planira
nje v novih s t ra teških eno
tah, odobr i tev s t ra teških na
črtov po posameznih poslov
nih področjih ter izvedba na
črtov in ponovno ovrednote
nje korporacij skega strate
škega načrta po enem do 
dve le tnem poslovaju. 

R . P A N T E L I Č 

KOMENTIRAMO 

Večni deja vu 
Znanje, ustvarjalnost, ino-

vativnost so tiste dejavnosti, 
na katere moramo staviti, če 
se želimo razviti v zdravo, 
podjetniško družbo. Zveza je 
povratna: inovacije zagotav
ljajo takšni družbi napredek, 
družba pa zaradi svojega na
predka vzpodbuja ustvarjal
ni, inovativni duh. Pri nas 
smo še precej oddaljeni od 
takšne stopnje razvoja, a ka
že, da se stvari vendarle pre
mikajo od besed k dejanjem. 
Tudi zaradi nuje: tržno, po
djetniško gospodarstvo brez 
vzpodbujanja takšnih vsebin 
ne more preživeti. 

Vtis, da smo družba, ki 
skrbi za svoje inovatorje, 
najbrž nikogar več ne slepi. 
Res, da dosežke že dolga leta 
nagrajujemo v občini, repu
bliki in državi. Toda ti dosež
ki so v večini primerov plod 
dela, ustvarjalnosti in nema
lokrat tudi trme posamezni
kov. Trepljanje ob uspešno 
izpeljanih projektih se pogo
sto konča že takrat, ko je tre
ba inovatorje plačati. Sredi
ne, v katerih brez velikih be
sed - ampak s konkretnim 

delom - načrtno vzpodbuja, 
jo razvoj inovativnosti. so 
jema. Zgovoren primer-, 
v celjski občini ustvarijo tri 
štiri delovne organizacije de. 
vet desetin inovacijskega do. 
hodka. 

Vsako leto je na nekaj me. 
stih mogoče videti, kaj so 
ustvarili inovatorji. Toda to 
so v glavnem komerciale 
razstave, na katerih se lahko 
predstavijo tisti, ki zmorejo 
drago plačati razstavni pro. 
stor. Razstava v Štorah naj bi 
zapolnila to vrzel in odprla 
vrata vsem, ki želijo predsta
viti svoje dosežke. S pomoč-
jo delovnih organizacij so jo 
pripravili za skromnih šest 
starih milijard. Na njej so 
predstavljeni tudi takšni do
sežki, ki jih je bilo že mogoče 
videti. Toda organizatorje je 
vodilo načelo, da je treba ve
likokrat ponoviti že videno 
in že povedano, preden bo 
sleherni med nami prepri-
čan, da so inovacije tisto, kar 
za svoj razvoj neobhodno po
trebujemo. 

NADA KUMER 

inovatorji Velenja 
s področja raziskovalno razvojne dejavnosti je prvo 

mesto osvojila skupina avtorjev iz Gorenja Procesne 
opreme za sistem za avtomatizacijo proizvodnih procesov, 
drugo skupina avtorjev iz Gorenja EKO za poseben 
usmernik, tretje pa Tea Debeljak iz Gorenja GA za izbolj
šavo v poliuretanski izolaciji. S področja množične inven
tivne dejavnosti so prvo nagrado dodelili skupini avtorjev 
iz Gorenja GA za posodobitev tehnologije spajkanja, dve 
drugi nagradi pa so si razdelili Anton Juršnik iz Rudnika 
lignita Velenje za vlak in gondolo za prevoz ljudi in Alenka 
Ograjenšek ter Milan Djordjevič iz GIP Vegrad za mon
tažni armiranobetonski temelj. Tudi tretji nagradi so pode
lili dve. Dobili so jih Anton Vetrih iz GIP Vegrad za 
montažni armiranobetonski most ter Iztok Medved in 
Janez Razboršek iz Gorenja Procesne opreme za inova
cijo, nadomestilo za integrirano vezje. Na področju ustvar
jalnosti društev in posameznikov pa so nagrado za inova
cijo podelili Radio klubu Hinko Košir iz Velenja za 
posebno anteno. Razglasili so tudi najuspešnejšo tozd na 
področju inventivne dejavnosti. Letos je ta naziv dobila 
tozd Hladilno zamrzovalna tehnika Gorenja Gospodinj
skih aparatov. 

BP 

Konec Sipove agonije? 
Po skoraj celoletni agoniji so de

lavci šempetrskega Sipa, pobudo je 
dala s indikalna organizacija, prejš
nji teden zahtevali kadrovsko zame
njavo glavnega direktorja Poldeta 
Rajha. Potem, ko so na delavskem 
svetu glasovali o zaupnici, je ta sam 
ponudil svoj odstop. 

Delavski svet Sipa je za vršilca dolž
nosti imenoval Rafka Končino, dose
danjega tehničnega direktorja, za nje
govega names tn ika pa Petra Kača. 

S tem. ko so delavci vzeli stvari 
v svoje roke. položaj Sipa vsekakor še 
ni spremenjen, je pa menda precej več 
obetov, da se bodo reševanja krit ične

ga položaja pričeli lotevati bolj odloč
no in s pravimi rezi. 

Sip je zaenkrat še vedno v nezavid
ljivem položaju, saj ima t r enu tno 
okrog 70 milijard l ikvidnostnega pri
manjkljaja, ki ga ima vsega (s t r ikra tno 
vrednostjo) pokri tega v zalogah. Polo
žaj se je doda tno zaostril zaradi sep
t embr ske min ima lnep roda j e . Sip ima 
tudi veliko neporavnanih zapadlih ob
veznosti , zaradi česar je motena tudi 
redna proizvodnja, saj dobavitelji 
ustavljajo dobave. Na dvoriščih imajo 
zaloge dvomesečne proizvodnje. 

Zastoji v prodaji so posledica polo
žaja v kmeti js tvu in manjše k u p n e mo
či, ki pa se ji v Sipu niso prilagodili 
s proizvodnjo. Ta je še vedno precej 

večja, kot jo trg prenese . Dodaten pro
blem predstavlja tudi stečaj Krasmeta-
la, sežanskega tozda, ki bo v manjšem 
obsegu obstajal še napre j . Zaenkra t še 
ni znano breme, ki ga bo pri vsem tem 
moral nositi Sip. 

Položaj je zelo težak, celo tak. da bi 
delavci pri zadnjem izplačilu ostali 
brez plač, če ne bi priskočila na pomoč 
Ljubljanska banka Splošna banka Ce
lje, ki je tovarni pripravljena pomaga
ti, če bo ta priložila prave programe. Ti 
so v pripravi in v roku dveh, t reh ted
nov j ih bodo predstavili javnost i . Do 
takrat bodo skušali omiliti položaj 
s prodajo zalog, saj so se odločili za 30 
ods to tno znižanje cen proizvodno 
kmeti jskih strojev (kljub t emu . da je 
bilo delo že pri starih cenah zaradi cen 
vhodnih materialov skorajda izni
čeno). 

R. PANTELIČ 

Več vzpodbud za inovatorje v Celju 
v Celju so za 21 inovacij razdelili 

priznanja, diplome in denarne nagra
de, zbranim pa je v Narodnem domu 
spregovoril predsednik skupščine 
občine. Tone Zimšek. 

Poudar i l je, da mora inovativna de
javnos t postat i del poslovne strategije, 
inovatorje pa bo t reba še pr imerneje 
tudi mater ia lno st imulirati . Ob osta
lem naj bi to dosegli tudi s tem, da bi 
vodi lnim delavcem dajali nekakšen 
inovacijski manda t , inovatorjem pa za
gotovili tudi ustrezen ods to tek od ino
vacijskega dobička. 

Inovatorje so v Celju letos nagradili 
že štirinajstič zapovrstjo. Lani je bilo 
v očini 740 inovacijskih predlogov 671 
inovatorjev, z njimi pa je bilo ustvarje
nega 8 milijard in 114 milijonov dinar
jev dohodka . Poprejšnjo selekcijo ino
vacij za nagrade so opravili že v celj
skih kolektivih, komisija pa je na to 
izbirala med 24 prijavami iz deset ih 
delovnih organizacij. Čeprav ni mogo
če trditi , da je invent ivne dejavnosti 
v Celju premalo , je tudi ni dovolj. Zato 
j e morda zanimiv predlog Toneta Zim
ska , da bi v občini pričeli sestavljati 
lestvico najuspešnejših organizacij in 
odgovorn ih delavcev na tem področju. 

Dip lome in dena rne nagrade so do
bili Miro Rožej. Vili I rman. Dejan Vin-
diš in Roman Andrejaš iz Ema za raz
voj naprav za kurjenje vseh vrst lesnih 
os tankov za pr ipravo tehnološke pare, 
Tine Verhovec iz Kl ime za rešitev teh
ničnih p rob lemov pri centrifugalnih 
ventilatorjih, aksialnih ventilatorjih in 
za dušenje zvoka pri velikih prezrače
valnih s is temih. Milan Boršič. F ranc 
J u r č a k in Jože Bračič iz Libele za raz

vijanje novih t ipov tehtnic za tehtanje 
eksplozijsko nevarnih snovi. Drago 
Žohar iz Železarne Štore za razvoj 
pl insko energetskih naprav. Bojan Bo
žič iz Aera za vodenje skupine , ki je 
razvila nove t ipe barv. Pavel Blagotin-
šek, Janez Bitenc, Smilja Marine in 
Zoran Veber iz Cinkarne za raziskave 
s področja barijevih soli, Cveto Ščuka, 
Franc Dobovšek in Mitja Ščuka iz Li
bele za osvojitev tehnologije proizvod
nje posebnih pre tvornikov za serijsko 
proizvodnjo tehtnic , Pe ter Bračun, 
Minko Ploštajner, Alojz Burič, Roman 
Grabner in Franc Romih iz Železarne 
Štore za nalogo Modificirana tehnolo
gija izdelave jekel . 

Priznanja in nagrade so dobili Mar
jan Furlan in Slavko Sotošek iz Aera, 
Viktor Kovačič, Anton Žerjav in Bo
gdan Nunčič iz Cinkarne , Franc Jo-
šovc s še t remi sodelavci iz Cinkarne , 
Marjan Spolenak iz Ema, Anton Petro
vič iz Gradisa, J u r e Bohinc iz Ingrada, 
Franc Aršak iz Komunale , Rudi Zore, 
Ivo Kralj in J a n Rihter iz Libele in 
Leopold Vrečko iz Žične. 

P lakete in nagrade so prejeli F ranc 
Gutenberge r iz Cinkarne , Erika Kosi 
iz Gradisa in Bojan Božiček. Milan 
Gračner . F ranc Kavčič ter Franc Ka
pel iz Železarne Štore . 
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Inovacije z območja v Štorah 
v torek so v Kul tu rnem d o m u v Štorah odprli raz

stavo inovacij celjskega območja. S pomočjo Zveze 
druš tev inovatorjev in avtorjev tehničnih izboljšav 
Slovenije, s indikalnih organizacij ter delovnih organi
zacij jo je_pripravilo druš tvo inovatorjev in tehničnih 
izboljšav Železarne Štore. To je prva razstava, na kateri 
so zbrani inovacijski dosežki iz vseh osmih občin celj
skega območja. Postala naj bi t radicionalna, vsako leto 
pa naj bi jo pripravili v drugi občini. Ob razstavi so 
pripravljena tudi delovna srečanja: predavanje dr. 
Matjaža Muleja na t emo Z znanjem do inovacij , posvet 
o inovativni dejavnosti in posvet o delu z mladimi 
raziskovalci na osnovnih šolah. V petek, predzadnji 
dan razstave, bo še odprt i dan na srednji tehnišk i šoh 
Maršala Tita v Celju in v ŠKIMC v Štorah. 

Nagrade v Slovenskih Konjicah 
Raziskovalna skupnos t 

S lovenske Konjice je letos 
štirinajstič zapored razpisala 
nagrade in priznanja za ino
vatorje v občini. Tudi letos je 
akcija dosegla vrh za praznik 
občine, sklepna prireditev 
pa je bila v nedeljo, 15. okto
bra v Cometu , kjer je spre
j em pripravil p redsednik 
skupšč ine občine Avgust 
Špoljar, v Cometu pa so pri
pravil tudi razstavo na t emo 
inovacij in tehničnih do
sežkov. 

Na slovesnosti se je zbralo 
okoli 50 inovatorjev iz delov
nih organizacij v občini. Na 
razpis za izbor inovacij pa je 
letos pr ispelo 13 predlogov, 
ki j ih je ocenjevala posebna 
s t rokovna komisija. Prve tri 
nagrade, ki so jih sicer pode
lili že v soboto na slavnostni 
seji skupšč ine , so prejele 

skup ine inovatorjev iz Ko
nusa, Kostroja in Cometa. 
Prvo nagrado sta prejela Jo
že Potnik in Martin Pšenič-
nik iz Konusa za konstrukci
jo dveh t ipov stikal, ki pre; 
prečujeta pogoste okvare pri 
uporabi plast ičnih centrifu
galnih črpalk iz proizvodne
ga programa Konus-Koterm 
Inovacija je zaščitena s pa
ten tom. 

Drugo nagrado je prejela 
skup ina inovatorjev iz Ko; 
stroja: Alojz Trunkl , Sandi 
Marinko, Ivan F u r m a n in 
Slavko Gošnik, tretjo pa ino
vatorja Cometa Srečko Dob-
nikar in Zdravko Javornik-
Na srečanju v Cometu so po
delili še eno priznanje inova
torju iz Kostroja, pet im ino
vatorjem iz Konusa in štirim 
iz Cometa. 

M . P O D J E P 



Slovenski ustavni zakon je pometel s 
sisi in dal osnovo za učinkovito upravo 

Tržni s i s tem in učinkovi te banke, to sta dva predpogoja 
2a prehod v učinkovitejše gospodarstvo. Ker pa se tržne 
zakonitosti v tovarnah ali pa zdravstvu, šolstvu in tudi 
upravi povsem različno odražajo, rabimo za prehod 
v učinkovitejšo družbo tudi racionalnejšo in učinkovi
tejšo upravo in družbene dejavnosti . Nov s lovenski 
ustavni zakon je dal izhodišča za prehod na nov s istem, ki 
naj bi v podjetniškem duhu organiziral tudi državno 
upravo. Ukinja s ise in j ih združuje s sedanjo upravo. 
Seštevek naj bi v nekaj let ih dal moderno javno upravo. 
Zaenkrat bomo, tako kot določa zakon, zamenjali le 
naslove. A tudi to prinaša nekaj prednosti . 

Na kra tko oprede l imo naj
pomembnejše vzroke, da se 
razen »dogajanja naroda« 
v naši družbi t r enu tno doga
jajo tud i t ako p o m e m b n e 
spremembe. Ustava iz leta 
1974 in Zakon o združenem 
delu sta omogočila cepi tev 
delovnih organizacij na toz-
de, s s amoupravn im spora
zumevanjem in dogovarja
njem pa so bili ustvarjeni po
goji za dogovorno ekonomi
jo. Sisi so povzročili še doda
ten razpad s is tema na posa
mezne dele. V začetku, ko 
nam ni in ni šlo, smo še ved
no mislili, d a j e s is tem dober 
in da smo mi vsi skupaj slabi 
in da j e s is tem t reba dogradi
ti, sedaj pa smo zmoto pri
znali tud i v us tavnem zako
nu. Ta razveljavlja sise, a ne 
samo to, vzpostavljene so 
možnosti za tržno gospodar
stvo, uvaja se udeležba na 
osnovi vloženih sredstev, 
tozdi se spet združujejo v po
djetja ali postajajo samostoj 
na podjetja. S p r e m e m b e pa 
so po t rebne tudi v upravi . 

Prehodno obdobje 
Najprej nekaj dejstev. 

Z novim us tavnim zakonom 
je prenehal veljati zakon 

jo svobodni menjavi dela in 
temeljih d ružbenega planira
nja, razveljavljene so tudi 
določbe o obveznost i usta
navljanja samoupravn ih in
teresnih skupnos t i in kmeti j 
sko zemljiških skupnos t i . 
Do i. januarja 1990 se mora 
določiti način zagotavljanja 
sredstev za s k u p n e d ružbene 
potrebe. Upravljanje v sisih 
družbenih dejavnosti se s 1. 
januarjem začasno p renese 
v upravljanje izvršnih sve
tov, de lovne skupnos t i sisov 
pa prav tako preidejo v se
stavo republ išk ih in občin
skih upravnih organov. Le 
skupnost pokojninsko inva
lidskega zavarovanja deluje 
naprej, s t em da ta s k u p n o s t 
do konca januarja določi 
svoje stalne delegate 
v skupščini . 

S predlaganimi sp remem
bami državne uprave se ne 
bi smelo zamenjati le napi
sov na vrat ih komitejev, se
kretariatov in raznih u^-adov, 
pač pa gre za vsebinske spre
membe. S sprejet imi di^)pol-
nili us tave namreč n i smo le 
dodatno zavarovali suverene 
slovenske države, pač pa naj 
bi v njej učinkoviteje urejali 
skupne d ružbene zadeve in 
Povečali javnos t pri oprav
ljanju javnih zadev. Vendar 
Pa, kot kaže, t akšne pa so 
tudi napovedi vseh odgovor-
• îh. lahko na prave vsebin
ske s p r e m e m b e r ačunamo 
šele čez nekaj časa, po pre
hodnem obdobju, ki naj bi 
trajalo leto, dve, morda celo 
tri. Ustavni zakon namreč 
^aje izvršnim svetom, v pri-
fncru da ti ne bi mogli pre
vzeti vseh nalog, možnost za 
tako imenovano odločanje 
v Prehodnem obdobju. 

Nejasnosti je še veliko, tu-
'li v r epub l i škem vrhu, saj še 
• '̂so povsem rešena osnovna 
vprašanja, od tega, kako bo-
^0 financirane posamezne 
^ejavnosti, do tega, ka tere 
dejavnosti bodo združene 
'Pd. 

O tem, kaj menijo o teh 
s p r e m e m b a h , smo povpraša
li Romana Matka, predsed
nika laškega izvršnega sveta, 
Franca Sintiča, direktorja 
s t rokovnih s lužb sisov druž
benih dejavnosti celjske ob
čine in Ivana Pfeiferja, vo
djo delovne skupnos t i za go
spodarjenje s stanovanji in 
komuna ln imi objekti občine 
Celje. 

Zavod ali ne 
- racionalizacija Je 
potrebna 

»s t em prvim korakom, 
s prestavitvijo delavcev iz 
s t rokovnih služb interesnih 
skupnos t i v up ravne organe 
in moreb i tno kadrovsko ra
cionalizacijo ne bomo dose
gli bis tvenih pr ihrankov. Po
membne je je, da naj bi 
z združitvijo poizkusili dose
či ob racionalizaciji tudi več
jo s t rokovnost . Odpadel pa 
bo tudi del nalog, ki so se 
zaradi zakonodaje ali inerci
je še vedno opravljale, niso 
pa imele več svojega smisla 
ali vsebine. S tem mislim na 
s amoupravno področje, saj 
je bila samouprava zaradi 
zreduciranih sredstev ome
jena zgolj na njihovo delitev 
in s t em tudi nesmiselna,« j e 
dejal Franc Sintič, ki j e še 
pojasnil, da v Celju razmi
šljajo o ustanovitvi posebne
ga Zavoda za d ružbene de

javnost i , kjer bi lahko občani 
opravili vse posle v zvezi s to 
dejavnostjo. Če takšnega za
voda ne bo mogoče ustano
viti, bodo skušali v okviru 
upravnih organov vse dejav
nosti ohranit i v enem uprav
nem organu. Menijo namreč , 
da z razbijanjem po sektorjih 
ne bi prišlo do racionalizaci
je. (Sicer pa te stvari niso re
šene niti v republiki , kjer so 
prizadevanja, da bi posamez
ni sisi ohranili svoj birokrat
ski aparat v okviru posamez
nih sekretar iatov samostoj
nih sekretariatov, pre
cejšnja.) 

Racionalizacije pa bo de
ležno tudi vseh trinajst sisov 
gospodarske infrastrukture. 
Ivan Pfeifer vidi s tem večje 
možnost i delovanja komu
nalno cestne (in tudi ostalih) 
skupnost i : 

»Zaradi zoženih material
nih možnosti , in ne samo za
to, rabimo enotno polit iko 
z močno s t rokovno organizi

ranostjo, ki se bo opredelje
vala na zborih skupšč ine . 
J a s n o je, da bo šel razvoj v ti
sto smer, kjer je to najnujnej
še, na pr imer pri oskrbi z vo
do, gradnji cest itn, odvisno 
od specifičnih po t reb posa
mezne občine. V tem, da se 
m o r a m o po novem organizi
rati že 1. januarja, sta dve 
prednost i . Ne glede na to, da 
lahko o pomembne j š ih vse
binskih s p r e m e m b a h razmi
šljamo šele po spre jemu si
s t emske in tudi organizacij
ske zakonodaje bomo na
mreč dosegli, da se bodo mo
rah sisi združiti že sedaj, kar 
tudi pomeni , da planiranje 
ne bo več temeljilo na neki 
dogovorni stvari t emveč na 
bolj p rak t ičnem dogovarja
nju znotraj ene hiše. Dana j e 
torej možnost za kvali tetnej
še planiranje in združevanje 
sredstev za pr ior i te tne pro
grame.« 

Najprej zgraditi nov 
hlev 

v laški občini niso čakali 
na us tavni zakon (v določe
n e m smislu tudi v celjski ne, 
kjer so samo letos zmanjšali 
število zaposlenih za 15) tem
več so se skušali enako kot 
gospodars tvo, ki naj bi se 
v t ržnem s is temu organizira
lo produkt ivneje , bolj pro
duk t ivno organizirati tudi 
v upravi . Pri t em niso prista
li na ideologijo »odmiranja« 
države in krepi tve samou
prave, zato niso ločili sisov-
skih služb in upravnih orga
nov. P repros to so j ih združi
li, ob t em ukinili podvajanje 
nekater ih služb, iz sedmih 
upravnih organov naredili 
tri, povečali s t rokovnost in 
p redvsem skušali odpret i 
upravo občanom. P redvsem 
pa, pričeli so se tudi podjet
niško obnašat i , v kar j ih j e 
delno sililo tudi nerešeno 

vprašanje (na družbeni rav
ni), kam z delavci, ki j ih je ob 
združitvi bilo preveč: 

»O viških je nasploh težko 
govoriti , dokler družba ne bo 
imela izdelanega sis tema re
ševanja tega vprašanja. 
V normalnih ekonomsk ih si
s temih se to rešuje povsem 
normalno, s p redčasnimi 
upokoj i tvami in visokimi 
odpravninami , tako da lahko 
ljudje kot dobri gospodarji 
sami poskrbijo za svoj ob
stoj. Pri nas naj bi vsaka or
ganizacija sama poskrbela za 
viške, kar j e seveda nemogo
če. P redv idene s p r e m e m b e 
zakona o delovnih razmerjih 
bodo dale neka te re možnost i 
za reševanje tega vprašanja. 

Mi teh možnost i n ismo 
imeli, zato delavcev n ismo 
odpuščal i , t emveč smo 
s pr inc ipom podjetništva 
skušali pridobiti nova dela, 
na pr imer za s tanovanjsko 
zadrugo, zavarovalnico itn, 
ki j ih ti ljudje opravljajo in 

s tem ustvarjajo doda ten pri
hodek,« je povedal R o m a n 
Matek. 

Bis tveno je torej, da se po
veča produkt ivnos t tudi v tej 
sferi d ružbene nadgradnje , 
kot je po t rebno povečanje 
produkt ivnos t i tudi v gospo
dars tvu. Mednarodn im kri
terijem se mo ramo po Mat-
kovih besedah približati ena
ko na vseh področjih. Z dru
gačno organiziranostjo so 
uspeli v laški občini po višini 
pr ispevnih stopenj za gospo
dars tvo zdrsniti iz prve dese
terice na 63. mes to v Sloveni
ji. A kljub temu, da imajo 
združene vse s t rokovne služ
be, še vedno v okviru občin
skih upravnih organov ob
vladujejo 35 žiro računov, 
kar je izredno neracionalno. 
Zato je po besedah predsed
nika laškega izvršnega sveta 
bis tvena vzpostavi tev javnih 
financ, da z določenimi dav
ki in pr ispevki pokri jemo 
vse splošne družbene potre
be. V svetu so to p redvsem 
p rometn i davek, davek na 
premoženje in davek na do
biček. Vse ostalo naj bi ob
vladovali z s i s temom zavaro
valništva, s čimer se daje tu
di po rabn ikom več svobode 
pri izbiri (stopenj, kategorij 
itn.) 

To j e tudi del odgovora na 
to. kako vse skupaj financi
rati. Zaenkra t so ta vpraša
nja še odpr ta in j ih bo t reba 
rešiti z začasnim zakonom 
ali odlokom. V tem prehod
n e m obdobju naj bi se po ne
kater ih napovedih iz poseb
nih postavk republ iškega 
proračuna financiralo celot
no izobraževanje (tudi os
novno, ki j e bilo doslej po 
občinah), otroško varstvo, 
kul tura in telesna kul tura ter 
tudi celotna sfera področje 
zdravstva in mater ia lno po
dročje. Na občinski ravni naj 
bi ostalo socialno skrbs tvo, 
del p rograma kul ture in te
lesne kul ture ter s tanovanj
sko področje. S tem prihaja 
po besedah Franca Sintiča le 
do s p r e m e m b e nivojev zdru
ževanja sredstev, m e d t e m ko 
naloge, zapisane v srednje
ročnih programih, ostajajo. 

Kako se bodo uresničeva
le, je vprašanje, lahko doda
mo k temu. Tako kot je tudi 
vprašanje, koliko bo ta nova 
uprava v p r ehodnem obdob
ju bolj učinkovita, sploh ker 
število zaposlenih vsaj zaen
krat verjetno ne bo manjše. 
To tudi ni osnovni cilj, kajti 
šele konkurenca znanja, to 
pa združitev uprave in sisov 
zagotovo prinaša, bo dala od
govore na to, kdo , kje in za
kaj j e odveč. In ker se tako 
p o m e m b n i h družbenih spre
m e m b ne lotevamo prav po
gosto, je previdnost in pre
udarnos t potrebna. Vsak 
u m e n kme t si riamrcč naj
prej zgradi nov hlev, šv\v na
to povsem podre starega. 
Ali, kot je dejal Franc Smtič , 
ne s m e m o si prizadevati za 
poceni upravo, temveč zato, 
da ne bomo imeli cenene 
uprave. 

RADO PANTELIČ 

Posebno vprašanje je tudi, nad katerim delom gospodar
ske infrastrukture bo bdela država, kje pa bo imelo 
podjetništvo proste roke. Skoraj povsod so predlogi za 
organizacijo po novem v fazi obravnave. Kljub temu 
lahko verjetno računamo na družbeno pamet tam, kjer so 
te stvari več ali manj jasne. Tako na primer gasi lci zago
tovo ne bi smeli biti organizirani na tržnem principu, saj 
bi s tem morali zaposlit i piromane. Podobno je tudi z dru
gimi dejavnostmi. 

Vseeno pa je vel iko vprašanj še povsem odprtih. Tako 
na primer še ni jasno, ali bo recimo pošta javno ali druž
beno podjetje, in ali bo vsaj delno odprla svoja vrata 
podjetništvu. Potrošniki in tudi večina predlagateljev se 
nagibajo k temu, da bi bila javno podjetje, saj bi s tem 
izgubila svoj monopol. 

Tudi predlogov, kaj bo s posameznimi drugimi organi
zacijami posebnega družbenega pomena s strani upravnih 
organov še ni, pa tudi z druge strani še ni posebnih pobud. 
V Celju so zaenkrat le dimnikarji izrazili željo, da bi se 
organizirali kot javno podjetje. 

Jutri petdeset 
let Juteksa 

Ju t r i ob 8 in 45 minu t se 
bo na novi lokaciji Ju tek
sa na Ložnici pri Žalcu 
pričela osrednja sloves
nost ob petdeset letnici te
ga kolektiva. Ob tej p r i , 
ložnosti bodo odprli novo 
proizvodnjo na Ložnici, si 
ogledali proizvodnjo, kul
turni spored pa bo v dvo
rani kul turnega doma 
v Žalcu. 

OKNO V JUGOSLAVIJO 
Piše: VLADO ŠLAMBERGER 

Napadi na Tita se vrstijo 
Medtem ko je vozil vlak bratstva in enotnosti v Srbijo in 

nazaj, so bili žepi potnikov za dvajsetino praznejši. Pa ne 
zato, ker bi jim kdo hotel k ^ hudega, tistih 5 odstotkov jim 
je požrla - hiperinflacija. Seveda ne samo njim, ampak 
nam vsem skupaj. Tako z zaslužkom tonemo vse niže, 
marsikdo bo pa sploh potonil, če se bo naposled tudi 
v Jugoslaviji začelo dognati tisto, kar se v razvitem svetu 
- da bodo slabi gospodarji morah v stečaj. 

V nemoči, da bi se rešili iz zagat, so zdaj neredki začeli 
s prstom kazati na minula leta, ki naj bi bila povzročila vse 
zlo, s tem pa seveda tudi na Josipa Broza Tita. Zadevo so 
prignali tako daleč, da se bo z napadi na Tita moral ukvar
jati tudi plenum CK ZKJ. 

Najbolj glasni niso tisti, ki so zoper socializem, ki ga je 
poosebljal Tito kot simbol naše revolucije, ampak smrt 
tvorca neuvrščenosti in avnojske Jugoslavije izkoriščajo 
za svoje izmišljotine zlasti njegovi soborci oziroma sode
lavci. 

V »obrambo« Tita se je, recimo postavil nekdanji gene
ral Dušan Pekič, k i je na predsedstvu ZZB NOV Jugosla
vije javno govoril o tem, da so »Tita leta in leta obkrožali 
sodelavci, ki so varali tako njega kot ljudstvo o razmerah 
v družbi, da bi prikrili lastno nedelo, nesposobnost in 
lopovščino«. Po Pekiču je zadnjih osem let »delala štiri
članska komisija, ki je ustvarila blokado okrog Tita in 
odločala, kakšne informacije je dobival in s kom je lahko 
imel stik; v Titovem imenu je ta komisija vlekla vse po
teze«. 

Pekič najprej ni imenoval teh »lopovov«, potem pa, ko 
so časnikarji pregledali spisek Titovih sodelavcev v zad
njih osmih letih, je prišel na dan tudi z imeni: Kardelj, 
Dolanc, Bakarič, Kr^ačič, Žarkovič, Ljubičič, Koliševski, 
MikuUč... 

Prva sta se oglasila Lazar KoUševski in Branko Mikuhč, 
Edvard Kardelj se, žal, ne more. Stane Dolanc pa še molči. 

Lazar Koliševski trdi, da je bil Tito do zadnjega obve
ščen o najmanjših podrobnostih, od uresničevanja eko
nomske in razvojne politike prek problemov javnega pro
meta do protipožarne zaščite, da je dnevno dobival na 
mizo obvestila od sekretariatov za zunanje in za notranje 
zadeve, da je imel neposredne stike z ministri oziroma 
z vsakim, s katerim je želel. 

Branko Mikulič je zavrnil napade na Tita in sodelavce in 
poudaril, da niti v zadnjih letih življenja Tito ni bil zgolj 
figura ali samo na papirju predsednik SFRJ in ZKJ in 
vrhovni poveljnik oziroma oslabel starček, s katerim n ^ bi 
manipulirali. 

Titovi nasprotniki so obudili stare teze, da Josip Broz 
Tito sploh ni bil pravi Josip Broz, naslajajo se nad dražlji-
vostmi v zvezi z Jovanko Broz, očitajo mu - s k u p ^ s Kar
deljem - »zmedeno« ustavo iz leta 1974 itd. 

Tito je sam zahteval, še za življenja, da ga zgodovina 
postavi na mesto, ki ga zasluži, in to zaradi svojega dela, ne 
zaradi česa drugega. To bo verjetno tudi vodilo za jugoslo
vanski politični vrh, ki bo razpravljal o napadih na Tita. 

Nova Yu moda 
Sicer pa so napadi na osebnosti, zamenjave, odstopi, 

diferenciacija postali prava jugoslovanska moda. 
Na Kosovu je Azem Vllasi, nekdanji Titov mladinec, 

v zaporu in čaka skupaj z dvan^ster ico na sojenje: Fadil 
Hoxha je zdaj obtožen za verbalni delikt, ker je leta 1985 
»žalil Srbkinje« in s tem vznemiril ženske po nekaterih 
delih Jugoslavije; v pokrajini je 600 prosvetnih delavcev 
zdiferenciranih, kar pomeni, da so izgubili službe; v osmih 
letih so zaslišali okrog pol milijona ljudi. Podobno se 
dogaja v Vojvodini, kjer so celo nekdanjega predsednika 
predsedstva CK ZKJ Boška Kruniča izključili iz ZK, 
okrog 1000 pa je zdiferenciranih po kosovskem zgledu in 
nagnanih iz služb. Tudi v Črni gori obračunavajo z nekda
njimi funkcionarji, saj je večina bivšega vodstva - od 
predsedstva republike prek partijskega predsedstva do 
izvršnega sveta - zdaj prijavljena na zavodu za zaposlova
nje. Slobodana Fihpoviča, nekdanjega partijskega izvrš
nega sekretarja, bi zdaj radi izključili iz Mednarodnega 
olimpijskega komiteja in s tem še jugoslovanski šport 
potisnili v sramotno vlogo. Književnika Jevrema Brkoviča 
in še 19 somišljenikov, ki so poslali brzojavko s podporo 
ustavnim dopolnilom Miranu Potrču, bi radi izgnali iz 
Črne gore. Napadi na dr. Janeza Drnovška so se začeli 
vrstiti, češ da podpira »separatistično« slovensko ustavo. 
Štefan Korošec seje komaj ubranil pred srbskimi partijci, 
ki so zahtevali njegovo glavo (na srečo ne dobesedno). 
»Protisrbski« razpravljalci na sejah CK ZKJ, kot so Ivo 
Družic, Andjelko Kovačevič Muharem Abadžič, Ivica 
Račan in drugi i m ^ o možnost, da partijsko preživijo, 
samo zato ker bo kongres ZKJ že januarja. Da ne govo
rimo o tem, da bi nekateri Milana Kučana radi spravili 
v ječo. 

Skratka, onemogočiti (včasih so to počeli tudi fizično) je 
treba vse drugače misleče ali jih vsaj prestrašiti, na drugi 
strani pa lastnemu okolju dati doumeti, da so »notranji 
sovražniki«, ki ne mirujejo, krivi za vse tegobe, od slabih 
plač do neuspelega ljudskega posojila. 

»Separatistični tranzistorji« 
Kam pripelje hujskaštvo, najbolj nazorno kaže primer iz 

najmanjše jugoslovanske republike, kjer je zmagala »pro-
tibirokratska revolucija« in kjer so hoteli orožje, da bi 
pridrli do Ljubljane in odprli oči zapeljanim »separatistič
nim« Slovencem. V rudarskem Pljevlju so delavci, ki so 
odšli v pokoj, dobili darila. »Nesrečni oče, dali so ti separa
tistični tranzistor,« je zavpila hčerka enega od upokojenih 
rudarjev, ko je odvila očetovo darilo. V zavoju je bil Iskrin 
radio s kasetofonom v rdeče-črni barvi (barve albanske-
zastave, je takoj ugotovil nesrečni rudar), na skali pa napi
sane samo tri postaje: Ljubljana, Sarajevo, Priština. 
Rudarji so bili ogorčeni, nekateri zaradi separatističnega 
aparata«, drugi pa, ker so menili, da ni vreden 3 milijone 
din. Verjetno se bo tudi izkazalo, da aparatov niso naredili 
v Iskri, ampak pri njenem kooperantu na Poljskem. 

Imamo res zaveden delavski razred v zbankrotirani 
republiki; kdo neki bi nasedal separatistom in njihovi 
propagandi, pa vseeno, od kod so: iz Ljubljane, iz Sar^eva 
ali iz Pr iš t ine. . . 



Samostojni se grejejo ceneje 
Cene se kot drugod spreminjajo mesečno 

Zima že rahlo kaže zobe 
in povsod na Celjskem so že 
zakurili skupne in hišne 
kot lovnice ter spusti l i vro
čo vodo v toplovode. Koliko 
v osmih občinah celjskega 
območja stanovalci družbe
nih stanovanj plačujejo za 
ogrevanje? 

Celjani, ki so priključeni 
na sistem dalj inskega ogre
vanja Komuna l ine Toplo tne 
oskrbe , so oktobra za kva
dratni mete r ogrevanega sta
novanja odšteli 19 tisoč 320 
dinarjev, novembra pa bo ce
na seveda p r imerno višja. 
V samostojnih hišnih kotlov
nicah v občini pa so bile ce
ne različne. V Laškem, kot 
v večini občin na Celjskem, 
je organiziranega ogrevanja 
manj , hišni sveti pa sami skr
bijo za p reskrbo kot lovnic 
z gorivom, m e d t e m ko stano
vanjska s k u p n o s t iz zbrane
ga denarja kupuje zanje gori
vo. Tudi v Mozirju je s k u p n o 
ogrevanje organizirano po 
posameznih krajih, ker gre 
za različne nač ine kurjenja 
pa so t akšne tud i cene. Po
dobno je tud i v S lovenskih 
Konjicah, kjer so bile okto
b r ske cene ogrevanja kva

dra ta stanovanja med 9 in 15 
t isoč dinarji, mesečo pa cene 
prilagajajo cenam goriv in 
l ikvidnosti . V občini Šentjur 
ima K o m u n a l n o obr tno po
djetje pogodbe s posamezni
mi kur i ln imf odbori , oktobra 
pa j e s tanovalce ogrevanje 
s tanovanj veljalo med 7 in 10 
t isoč dinarji. Le v slivniških 
blokih so morali odšteti kar 
po 15 tisoč dinarjev za kva
drat ogrevanega stanovanja, 
ker lastnega denarja niso 
pravočasno vezali. V občini 
Šmarje pri Jelšah je rogaški 
Gokop letos v celoti prevzel 
d ružbeno ogrevanje in okto
bra za kvadra t zaračunal 15 
tisoč 700 dinarjev, novembra 
pa bo centra lno razkošje pri 
njih veljalo 26 tisoč 690 di
narjev po kvadra tnem me
tru. V občini Velenje j e zara

di cenenos t i vroče vode 
s Termoelek t ra rne Šoštanj 
dal j insko ogrevanje še ved
no najcenejše. Oktobra so 
morah občani za kvadra tn i 
mete r ogrevanega stanova
nja odštet i po 7 tisoč 652 di
narjev, tisti v zasebnih hišah 
pa po 10 tisoč 684 dinarjev. 
Ker je Vekosova Toplota 
oskrba od julija sem za ogre
vanje pobirala le akontacije, 
bodo novembra opravili po
račun in seveda ogrevanje 
tudi podražiU. V Žalcu, kjer 
za s k u p n o ogrevanje skrbi 
Komuna l ina Toplotna oskr
ba, bo n o v e m b r s k a cena 
ogrevanja - glede na druge 
p o d o b n e s is teme - med naj
nižjimi, saj bodo ogrevanje 
podražih le na 19 tisoč 100 
dinarjev. 

B R A N E PIANO 

Šolarji v polju 
v teh jesenskih dneh se učenci prvih razredov odprav-

Ij^o v naravo in jo skušajo, prav ko je n^lepša , bolje 
spoznati. Tako je bilo pred dnevi tudi na kmetiji Toneta 
Pečečnika, kjer so imeli naravoslovni dan učenci drugega 
razreda osnovne šole Anton Aškerc iz Titovega Velenja. 
Na kmetiji sicer letno pr idel^o in o d d ^ o okoli 80 tisoč 
litrov mleka, šolarji pa so se spravili nad jesenska opravila. 
Kožuhali so koruzo, ruvali peso in trebili buče. Seveda pa 
so si naprej ogledali hlev in v njem 35 glav živine. Neka
teri so prav zares prvič videli v živo krave, teličke in 
prašiče, je povedala rxjihova učiteljica Danica Kavsek. 

L. OJSTERŠEK 

Novosti v invalidskem zavarovanju 
V inval idskem zavarova

nju so predvidena ostrejša 
merila kot doslej, ker je v ne
kater ih delih države že več 
inval idskih upokojencev od 
starostnih. Po novem bo in
val idska upokoji tev le skraj
ni uk rep , ne pa način reševa
nja p rob lemov v de lovnem 
procesu. Presežni delavci na 
p r imer ne bodo več mogli na 
ta način reševati svojega ek
s is tenčnega vprašanja. 

Veliko p r i p o m b je tudi na 
II. kategorijo invalidnosti , 
nekater i celo menijo, da bi se 
ta kategorija odpravila in 
pristojni republ iški organi 
so že zadoLženi, da se ob 

s p r e m e m b a h zakona o te
meljnih pravicah iz pokoj
n inskega in inval idskega za
varovanja zavzamejo za od
pravo te kategorije, od 
zdravniških in drugih komi
sij pa zahtevajo poostritev 
meril pri ocenjevanju inva-
hdnost i . 

Če smo prav obveščeni, 
predvidevajo najnovejše 
s p r e m e m b e names to inva
lidnosti že možnost delne 
s taros tne upokoji tve. Vse 
kaže, da bo razprava tudi 
o delni invalidski upokojitvi 
names to sedanje II. katego
rije invaUdnosti , o kateri je 
vedno več pomislekov. Z. S. 

Iz Žalca so odšli živi 
v zadnji števi lki Novega 

tednika smo pisali o nena
vadni zgodbi, ki se je pripe
ti la v Žalcu, kjer se je nepri
čakovano nasel i la osem
članska albanska družina 
in zahtevala neke vrste po
lit ični azil. 

Občani so o tej veliko bolj 
tragični kot komični situaciji 
razmišljaU na dolgo in širo
ko, v težak položaj pa so bili 
potisnjeni tudi odgovorni 
v občini , ki na t r enu tke niso 
vedeli kaj z Albanci storiti. 

Dogodki so se v ponedel jek 
vendar le razpletli, saj so se 
»nezaželeni« vrnili domov. 
Pred t em pa se j e zgodilo 
marsikaj zanimivega. 

Albanci so dan za d n e m 
»gnjavili« župana, hodili po 
sodišču, bili v župnišču in 
iskali najrazličnejše možno
sti, da bi prišli do stanova
nja. Na koncu so oči tno obu
pali. Da bi preživeli, so začeli 
prodajati kostanj . Od tega se, 
kajpak ne da živeti. 

P r e d e n so odšli, so od soci
alnega skrbs tva zahtevali še 
2 milijona dinarjev, ki j ih ni
so dobili, ustregli pa so j im 
delavci PM Žalec, ki so jih 
prepeljali na železniško po
stajo v Zidani most. Med 
potjo je moral voznik kombi-
ja večkra t ustaviti , ker so 
potniki bojda želeli bruhat i , 
pri t em pa so Albanci zganja-
U h r u p in se drli. da Jugosla
vija ni n ikakršna socialistič
na država, če se tako grdo 
pos topa z l judmi. 

V ponedel jek se je zgodilo 
še tisto najbolj zanimivo. Na 

PM Žalec je prispelo sporo
čilo iz Dečanov, kjer prebiva 
omenjena a lbanska družina. 
D o m a imajo več hektarjev 
zemlje, okoli 100 ovac, skrat
ka dobro gmotno stanje. 
Razlogi njihovega odhoda 
s Kosova so torej povsem po
litični. Glava družine in naj
starejši med njimi je bil zara
di poli t ičnega prepričanja že 
večkra t zaprt, v zadnjem ča
su pa je soglašal s polit iko 
Morine, za mit ing na Koso-
vem polju je baje daroval ne
kaj ovac, s čimer se ni zame
ril oblastem, t emveč svojim 
rojakom, ki so ga bržkone iz
gnali iz vasi Dobro v občini 
Dečani . 

Žalčani so se v torek od-
dahnih . Morda sedaj vsaj ne 
bodo več tako presenečeni , 
če bo takšnih obiskov, in vse 
kaže da tako bo, v pr ihodno
sti še več. 

Ali so se Albanci vrnili do
mov ali pa bodo poskušal i 
srečo drugje, pa zaenkrat ve
do le oni. 

V O J K O Z U P A N C 

V SPOMIN 

Dr. Ervin Mejak 
14. oktobra seje za ved

no poslovil, z vsem srcem 
mestu ob Savinji predani 
dr. ERVIN MEJAK, od
vetnik v pokoju, narod-
noobrambni delavec in 
borec za severno mejo 
1918-1919. 

Rojak iz Slovenske Bi
strice (1899), iz središča 
pokrajinsko razgibanega 
jugovzhodnega vznožja 
Pohorja, seje po letu 1912 
likal v celjski gimnaziji 
v prijateljevanju z narod
no že osveščenimi sošol
ci, ali kot naraščajnik 
v sokolski telovadnici in 
na »prvih hojah v plani
ne«. Še pred maturo seje 
v prvi svetovni vojni so
očil z vojno krutostjo »na 
tirolskem bojišču, veči
noma visoko v zasneže
nih gorah«, brž nato pa se 
je hrabro odzval na Mai
strov klic za osvoboditev 
Maribora in Slovenske 
Koroške. Po letu 1920 se 
je pridružil jedru Kluba 
slovenskih akademikov 
(kakor so njega dni ime
novali študente visokih 
šol in univerz), enkratnih 
aktivistov v ustanavlja
nju ljudskih knjižnic, 
v organizaciji narodnih 
prireditev itd. na Spod
njem Štajerskem in na 
Koroškem, vse s ciljem 
utrjevanja slovenske na

rodne zavesti. Nazadnje 
je kot samostojni odvet
nik deloval kot zavzet 
iurisconsultus v odborih 
Celjskega Sokola in celj
skega Planinskega dru
štva - vse do usodnega le
ta 1941, ko gaje okupator 
z drugimi zavednimi Slo
venci prisilno izselil 
v Užice. Nasilje Mejaka ni 
s trlo, pač pa je pospešilo 
njegovo vključitev v na

rodnoosvobodilno gi
banje. 

Po povratku v Celje je 
obnovil poklic samostoj
nega odvetnika, pristoj
nega zlasti v gospodar-
sko-pravnih zadevah, ob
novil pa je tudi tvorno so
delovanje v organih celj
skega Planinskega dru
štva. Turističnega dru
štva itd., povsod kot ne
ustavljivi zagovornik lep
še podobe našega mesta, 
zdravega življenja in ne 
nazadnje varstva naše na
ravne in kulturne dedišči
ne. Vabil je na izlete in 
pohode v gore, v samoza
ložbi izdal (1968) planin
ski vodnik »Pojdimo 
v gore«, z živo in pisano 
besedo opozarjal - tudi 
na straneh našega tedni
ka - na moteče nepravil
nosti, na »črne točke«, 
bodril k njih odpravi, 
kdad pa kdaj tudi pohvalil 
dejavno zavzetost za lep
šo podobo našega Celja. 

Prav v pričakovanju 
odgovorov na vprašanja 
kako prav in bolje ravnati 
v urejevanju našega oko
lja, bosta poslej, ko se je 
dr. Ervin Mejak za vedno 
poslovil, manjkala njegov 
nasvet in bodrilo. Tudi 
v tem bo dr. Ervin Mejak 
še dolgo živel med nami. 
G USTA V GROBELNIK 

Svetina se razvija 
Zanimiva in po številu pre

bivalcev najmanjša krajevna 
skupnost v celjski občini je 
Svetina, ki šteje približno 430 
prebivalcecv. Kraj ima poleg 
naravnih še kulturne in nič 
manj zanimive zgodovinske 
obeležbe, ki bogatijo Svetino. 
Posebej privlačna je skoraj 
petsto let stara cerkvica Svete 
matere božje, ob kateri so pred 
leti postavili šolo, kjer imajo 
organiziran kombinirani pouk 
s štirimi razredi osnovne šole, 
ki ga izvajata dva učitelja. 

Ze nekaj let buri duhove po
kopališče na Svetini, ki je ne
urejeno ter zapuščeno in daje 
uglednemu kraju dokaj slabo 
podobo. Prav tako kot pokopa
lišče kličejo po obnovi ceste, 
še zlasti je nekaj takšnih, ki še 
nimajo asfaltne prevleke. Ob 
tem pa je seveda potrebno po
udariti, da so v zadnjih petih 

letih po zaslugi izredno priza
devnega tajnika krajevne 
skupnosti Danila Kralja, s šte
vilnimi pridobitvami doprine
sli k večji razvitosti kraja. Tako 
je v kar nekaj hišah, ki še niso 
imele električne energije, za
svetila luč, s peskom so utrdili 
več kilometrov dolge kolovoz
ne poti, ponekod pa so morali 
preurediti in posodobiti vodo
vodno napeljavo. 

Velik problem predstavlja 
telefonsko omrežje, če pove
mo, da so na Svetini na razpo
lago samo trije telefoni, čeprav 
so pred leti zgradili telefonsko 
centralo za petindvajset novih 
priključkov. Trenutno je v kra
ju enaindvajset interesentov za 
telefonski priključek, možno
sti pa kažejo le na trinajst. 
Kljub številnim dobrim izgle
dom in pogojem za turistični 
razcvet, se tovrstna dejavnost 

Danilo Kralj 

še ni rodila. Krajani so v tem 
pogledu premalo in slabo orga
nizirani, v samem naselju pa ni 
lokala^ ki bi bil odprt ves dan. 
Tudi Železarski dom, ki deluje 
pod okriljem Železarne Štore, 
posluje samo popoldan, kar je 
seveda občutno premalo. 

SANDRA KOJNIK 

Asfalt na 
planinski cesti 

Neasfaltirani del_ regio
nalne ceste med Šentjur
jem in Planino pri Sevnici, 
čez klanec Jezerce, je veli
ka razvojna ovira. Potem 
ko so pred dnevi na ravnin
skem delu ceste do Oseka 
položili dobra dva kilome
tra grobe asfaltne prevleke 
v širini 6 metrov, trenutno 
opravljajo še zavarovanje 
brežin v Oseku in sanacijo 
plazu, ki se je pojavil med 
gradnjo. 

Približno 700 metrov as
faltne prevleke preostalega 
makadama čez Jezerce in 
tudi gladko asfaltno prevle
ko bodo položili .še letos, so 
povedali na celjskem Cest
nem podjetju. Vrednost na
ložbe za posodobitev 3-ki-
lometrskega makadamske
ga odseka znaša 24 milijard 
din. 

BJ 

Srečanje 
Starovelenjčanov 

v dvorani tamkajšnjega gasilskega do
ma so se pred dnevi zbrali starejši krajam 
Starega Velenja, vsi stari nad 65 let. P"; 
navadi jih je krajevni Rdeči križ skup^ 
zbral okoli novega leta, tokrat pa so s sre
čanjem pohiteli, saj ni gotovo, da bodo 
imeli ob koncu leta za takšne stvari še 
dovolj denarja. Ob družabnem srečanja 
so opravili tudi volitve v odbor RK in še 
za naslednja štiri leta za predsednico iZ' 
volili Vido Pahor. Tudi zato, ker Pahoij^' 
va skrbi, da člani RK Staro Velenje nudi
jo pomoč starejšim krajanom, jih obisku
jejo ko so bolni, pomagajo pri hišni"^ 
opravilih in podobnem. 

LOJZE OJSTERŠEK 



Dvojno nezadovoljstvo v prizadeti dolini 
Krajani v dolini Kozarice so zahtevali Jasne odgovore o sanaciji mostov 

Krajani doline Kozarice v šentjur
ski občini, ki so jih letos pesti le po
plave, neurje 19. avgusta pa je uniče
valo njihove domove, mostove in ži
vino, so nezadovoljni s počasno sana
cijo. 

Na svoja konk re tna vprašanja kako , 
Icdaj in kdo bo zgradil mos tove na Ko-
zarici, zahtevajo tudi na tančne odgo
vore. Prav danes mineva od ujme že 
dva meseca. 

Dvomesečno ogorčenje 
Katastrofalno neurje, ki je 19. avgu

sta prizadelo v šentjurski občini pred
vsem dolino Kozarice j e tudi poruši lo 
most »pri Vodišku« v J a k o b u , d ruge 
mostove pa je poruši lo delno. Krajani 
iz 19 hiš Sotenskega, ki j ih j e prej po
vezovala s svetom asfaltirana cesta čez 
most »pri Vodišku«, morajo od takrat 
po opravkih, v službo in do kmet i jskih 
zemljišč onkraj Kozarice po dva kilo
metra daljši poti, čez Vodruž. Prejšnji 
teden se je na uredniš tvo Novega ted
nika v imenu prizadet ih krajanov obr
nil Franc Zidar, ki j e povedal , da do 
takrat ni še n ihče nič naredil , pa če
prav so komisije prihajale in da se zbi
rajo sol idarnostna sredstva tudi na ra
čun podr tega mos tu pri Vodišku. 
Predsednik izvršnega sveta Sergej Še
šerko m u je, ko se je obračal nanj , dal 
različna odgovora: da most bo in nato, 
da občina mos tu ni dolžna zgraditi, ker 
cesta ni kategorizirana. Pr i d rugem, 
Kumbergerjevem mostu , slab ki lome
ter niže, ki ga potrebujejo krajani pet ih 

hiš, so opazili, da so do takrat pripeljali 
le približno 2 kub ična met ra opaža. 
Porušeni most pri Vodišku so krajani 
zgradili pred leti p redvsem z lastnimi 
sredstvi in z manjšo pomočjo krajevne 
skupnost i , j e povedal ogorčeni krajan. 

Prejšnji teden začeli 
v krajevni skupnos t i Šentjur-Okoli-

ca so prejšnji t eden dobili Nivojevo 
dokumentac i jo za sanacijo vseh mo
stov v dolini Kozarice in zagotovilo, da 
bo Nivo, po dogovoru na ravni šentjur
skega izvršnega sveta, skupaj s krajev
no skupnost jo Okolica začel z odstra
nitvijo mos tovnih opor in prečnih no
silcev, nakar naj bi do 20. ok tobra na
redili za mos tove nove opore, nato pa 
po dogovoru s pr ipadnik i J L A začeli 
z gradnjo mostov. V Nivoju je Peter 
Štefanec povedal , da zaradi šentjur
skih načrtov, da bi še u p o r a b n e beton
ske plošče mos tov prestavili na d ruge 
mos tove čez Kozarico, delavci Nivoja, 
ki so začeU z načr tovanimi deli, zdaj 
vsa dela ne bodo mogh zaključiti 
v p redv idenem roku. V krajevni skup
nosti Šentjur-Okolica so tud i prejeli 
del sredstev, 300 milijonov din, kar pa 
je veliko premalo za pokrit je celotne 
finančne konst rukci je sanacije. V kra
jevni skupnos t i Okolica bodo od oce
njene škode prejeli 7,4 ods to tka sred
stev. Tajnik krajevne skupnos t i Šent
jur-Okolica Alojz Arlič j e na to pove
dal, da nameravajo skupaj s šentjur
skim izvršnim svetom »aktivirati vse 
dejavnike v občini, da bodo skupaj , 
soodgovorno zgradili mostove«. 

Na seji vaškega odbora socialist ične 
zveze in sveta vaške skupnos t i J a k o b , 
ki so jo zatem sklicali na zahtevo kraja-, 
nov, so zahtevali na t ančne odgovore 
kako, kdaj in kdo bo zgradil mos tove 
na Kozarici. Tajnik krajevne skupno
sti Okolica Alojz Arlič j e kra janom po
ročal o delu na mostovih pri Vodišku 
in pri Kumperger ju in o tem, da se bo 
na mos tu pri Hercogu dogradi l še en 
prostor, pri Pe rcu pa bo po t reben nov 
most. Ko bodo delavci Nivoja z zače
tim de lom zaključih, bodo nadaljevali 
pr ipadnik i JLA, v sodelovanju z obča
ni in s t rokovnimi s lužbami občine in 
DOPS-a. S takšno sanacijo se krajani 
strinjajo. 

Krajani pa se n ikakor ne strinjajo 
glede vprašanja financiranja. Na infor
macijo tajnika krajevne skupnos t i 
Šentjur-Okolica, da sredstva za mosto
ve v celoti niso zagotovljena ter da bi 
naj j ih nadomest i l i iz samopr i spevka 
in s sredstvi šent jurskih sisov materi
alne proizvodnje, se prizadeti krajani 
niso strinjali. Krajani menijo, da se 
morajo mostovi graditi s pomočjo soli
darnos tn ih sredstev za sanacijo škode 
po neurju, ki so strogo n a m e n s k a in j ih 
bo šentjurski izvršni svet moral zago
toviti. Zahtevali so tudi , da se solidar
nos tna sredstva za sanacijo škode po 
neurju z d n e 19. avgusta nameni jo sa
m o v to območje, kjer je bila ujma 
najhujša in naj j ih ne »drobijo« na rav
ni občine. Krajani so svoje zahteve 
sporočili šen t jurskemu izvršnemu 
svetu in zahtevali odgovor do jutr i . 

BRANE J E R A N K O 

Na Rečici so praznovali 
Letošnji praznik krajevne skupnosti Rečica ob 

Savinji je mini l v znamenju števi lnih pridobitev. 
Tako so v Šentjanžu odprl i nov most , na Rečici 

o t roško igrišče in k lubske pros tore špor tnega druš tva 
Mladost, odprl i pa so tud i nekcy novih posodobl jenih 
ces tnih odsekov: Trnovec-Gor ica , Reč ica -Pr ihova in 
Reč ica -Spodnja Rečica. Med pr idobi tvami velja ome
niti tud i novo j avno razsvetljavo na Rečici. Denar za 
vse to so prispevali k r ^ e v n a skupnos t , posamezne 
s a m o u p r a v n e skupnos t i ter de lovne organizacije in 
zasebniki , precej pa so ga namen ih tud i iz sredstev 
samopr i spevka . Tud i v t em pr imeru so krajani denar 
oplemenit i l i s prostovoljnim de lom in pr ispevki . Dela 
so ovrednoti l i na dobr i dve milijardi dinai jev. 

J. V. 

Življenje v dimnični liiši 
Dimničnih hiš ali dimnic 

v dolinah ni več. To je tip pr
votne slovenske hiše, ki je bila 
izključno lesena vse do 17. sto
letja. Osamljen primer dimni
ce, ki priča o razširjenosti ljud
skega stavbarstva, so pred leti 
našh v Zavodnjah nad Šošta
njem, tako imenovano Kavčni-
kovo domačijo. Evidentirana 
je v dokumentaciji Zavoda za 
varstvo naravne in kulturne 
dediščine v Celju kot etnograf
ski spomenik prve kategorije 
in najpomembnejša ljudska 
stavba na našem območju, če 
ne celo v sami Sloveniji. 

Kavčnikovo domačijo že več 
let ohranjajo strokovnjaki 
omenjenega zavoda skupaj 
s kulturno skupnostjo Sloveni
je in občinsko kulturno skup
nostjo v Velenju. 

Kavčnikova domačija, ki je 
n ^ u ž n e j š i primerek dimnice 

v alpskem prostoru, je bila zelo 
poškodovana, saj je prejšnji 
lastnik porušil gospodarski del 
in kasto, 1984. leta pa se je za
radi visokega snega podrla tu
di streha nad osrednjim bival
nim delom. 

Hiša je nastala v 18. stoletju, 
njen najstarejši in n ^ p o -
membnejši del pa je kuhinja 
oziroma stanovanjski del do
mačije, ki ima vse značilnosti 
dimnične celice. Domačija je 
sicer sestavljena iz tako imeno
vanega stegnjenega doma, 
v njegovem okviru pa je stano
vanjski del in gospodarsko po
slopje. 

Ohranjanje Kavčnikove do
mačije je bilo zahtevno delo, 
vendar bo prihodnje leto že to
liko nared, da bo sprejala prve 
obiskovalce. Na vrsti je le še 
ureditev okolice, ki bo tudi 
svojsko in strokovno urejena. 

Z. S. 

20 let 
preboidskili 
jamarjev 

v času, ko slovenski jamarji 
praznujejo 100-letnico organi
ziranega jamarstva na Sloven
skem, Prebolčani slavijo 20-
letni jubilej. Za njim je plodno 
in aktivno delovanje. Jubilej 
so proslavili na slavnosten na
čin. Pripravili so vrsto šport
nih tekmovanj, sodelovali so 
na taboru Ljudske fronte na 
Mrzlici, pripravili razstavo 
skozi 20-letno obdobje, jamar
ski mnogoboj, prikaz veščin ja
marske tehnike in reševanja 
itd. Jubilej pa so zaokrožih 
s slavnostno sejo in družabnim 
srečanjem. 

T. T. 

Najboljši 
plesalci v Žalcu 

v soboto si bodo ljubitelji 
plesa lahko v Žalcu ogledali 
prvovrstno plesno prireditev. 
Delavska univerza Žalec in 
ŠPK Kazina iz Ljubljane pri
pravljata plesni turnir za dr
žavno prvenstvo v športnih 
plesih. Na turnirju, ki se bo od
vijal od 16. ure naprej v telo
vadnici osnovne šole v Žalcu, 
bo sodelovalo več kot 60 ples
nih parov iz vse Jugoslavije, 
pomerili pa se bodo v rock'n 
'roUu, standardnih in latinsko 
ameriških plesih. Tekmovanje 
bo tudi dobra priprava za 
evropsko prvenstvo, ki bo te
den kasneje v Ljubljani. 

NADA MULEJ 

Obnova starih stanovanj 
v žalski samoupravni sta

novanjski skupnosti so se 
loti l i obnove treh stano
vanjskih objektov v samem 
Žalcu, dotrajane stanovanj
ske objekte pa obnavljajo 
tudi po nekaterih drugih 
krajih v žalski občini. 

V Žalcu obnavlja samo
upravna s tanovanjska skup
nost tri objekte v Hmeljarski 
ulici in na Š landrovem trgu. 
Poleg zunanjost i bodo uredi
li tudi notranjost objektov. 
Minuli t eden so v obnovlje
no graščino v Arji vasi prese-
hli pet družin, s tanovanja pa 
obnavljajo še v Ojstriški vasi 
in Bregu pri Polzeli, v kate
rem bodo začeli obnavljati 
t ud i s tanovanja v Založah. 

Z obnovo v stanovanjski 
skupnos t i ne bodo pr idobih 
novih s tanovanj , razen v ob
j ek tu v Hmeljarski ulici 
v Žalcu, kjer bodo s pomočjo 
J u t e k s a pozidali pet novih 
s tanovanj . Do konca leta bo
do tako v g lavnem končaU 
s p renovo starih s tanovanj , 
zaradi pomanjkanja denarja 
pa precej kasni obnova sta
novanj , ki so bila zgrajena 
pred dese t imi ali več leti. 

IRENA BAŠA 

Žalec dobiva novo podobo 
Žalsko m e s t n o središče pospešeno obnavljajo, čistijo oko

lje, popravljajo pročelja s tar ih hiš, skra tka Žalec bo dobil 
novo, lepšo in svežo podobo . V kra tkem bo mes to gostitelj 
p reko štiristo novinarjev iz Jugoslavije in zamejstva, ki se 
bodo zbrah na t radic ionalnih Gorjupovih dnevih . Da bo 
mes to dalo lep videz in dobe r vtis gostujočim, ki bodo svoje 
vtise ponesl i s i rom domov ine in tudi v tujino, krajevna 
skupnos t poziva vse meščane , da vsak v svojem okolju 
počisti in pospravi moreb i tno navlako, ki bi sicer kazila 
izgled mesta . 

L. K O R B E R 

Jesenska 
razmišljanja 

Drugače kot običajno so 
kul turn i dan preživeli osnov
nošolci v Šempet ru . Razmi
šljali so o jeseni , o sadovih 
narave, o življenju na kmet ih 
nekoč in danes . In ne samo 
razmišljali, dodali so tudi ne
kaj spre tnost i in pr idnost i 
ter se spomnih Učkanja, ki so 
ga zalili s s ladkim moš tom, 
pletli so košare, izdelovali 
pas t i rske palice. P redvsem 
mlajši pa so svojo domislijo 
spre tno izrabili za izdelavo 
najrazličnejših p redmetov iz 
sadov narave. Ob tem so se
veda tudi pekh kostanje, se 
poveselili ob raznih igricah 
in ob koncu tudi pripravili 
razstavo za vse krajane. 

EDI MASNEC 

Renesančni biser 
Obnovljene fasade hiš 

v Celju dajejo mestu starin
ski nadih, hkrati pa opozar
jajo tiste, ki prenove še niso 
bile deležne, da je skrajni 
^as, da se mestno celjsko je-
•Iro dokončno uredi. 

Zadnje dni so delavci Re-
fiionta, ki so opravljali izva
jalska dela na fasadi hiše 
"Tomšičeve - 1, ods t ranih zi
darske odre, pod njimi pa je 
v vsem renesančnem sijaju 
}n avtent ičnih barvah zasija
la nekdanja mes tna lekarna. 

Konservatorski poseg in 
obnova te hiše je bila zahtev
ka naloga. Najprej so se stro-
l^ovnjaki zavoda za vars tvo 
f^aravne in ku l tu rne dedišči-
'̂ e v Celju lotili d rugega nad
stropja, kjer so našli tudi 
s^oje nove delovne prostore . 

S konserva torsk imi posegi 
v notranjosti bodo še nada
ljevali, saj ima stavba znotraj 
in zunaj izjemne arhi tektur
ne kvalitete. To so a rkadni 
hodniki , kamnit i renesančni 
portali, mrežast i oboki in re
nesančne kovane ograje. 

P renova drugega nad
stropja v hiši Tomšičeva 
- 1 je sprožila tudi obnovo 
celotne zunanjščine. Gre za 
fasadno preobleko iz leta 
1891, ki so jo obnovili takš
no, kot j e nekdaj bila in j e 
bila že v t is tem času ponos 
Celjanov. 

Tako prezent i rana s tavba 
v središču mesta je vrh 
s tavbnega starega mes tnega 
jedra in renesančni biser 
v njem. ^ g 

Foto: EDI MASNEC 



Igrica o nagrajeni dobroti 
Z a otroke so v celiskem gledališču uprizorili Igro 
o Androklesu In levu 

Drugo premierno uprizo
ritev v letošnji sezoni so 
v S lovenskem ljudskem gle
dališču namenil i svojemu 
š tev i lnemu otroškemu ob
činstvu. Tokrat j im ponuja
jo znano otroško igro 
Auranda Harrisa Androkles 
in lev v prevodu Vena Tau-
ferja. Harrisova igra teme
lji na zgodbi o r imskem suž
nju Androklesu in levu iz 
drugega stoletja našega 
štetja. Preprosto parabolo 
o kaznovani č loveški hudo
biji in nagrajeni plemenito
sti in dobroti je avtor prelil 
v dramsko obliko pod vpli
vi commedie deirarte . 

Ljubezensko zgodbo m e d 
lepo Izabelo in Lel iom ovira-
njen skopušk i stric Panta lo-
ne, ki j e hkrat i va ruh njene 
dote , v srečni konec pa pre
obrne njegov plemeni t i in bi
s t roumni suženj Androkles . 
T e m u pomaga v odloči lnem 
t renu tku , v gladiatorski are
ni, lev, ki m u je suženj nekoč 
pomagal v težavah, ko m u je 
izdrl t rn iz tace. R imski ce
sar, očaran nad zmago ple
meni tos t i v gladiatorski are
ni, nagradi b i s t roumnega 
sužnja Androklesa z osvobo
ditvijo, zaljubljeni par s po
roko, skopuškega in splet-
karskega strica Panta loneja 
kaznuje z odvzemom visoke 
dote, njegovega nadu tega 
pomočn ika Sto tn ika pa 
s premesti tvi jo na nevarni 
j u g r imskega cesarstva. 

P repros to in za ugledališ-
čenje dovolj razgibano in sli
kovi to igro je ob pomoči dra
ma tu rga Janeza Žmavca te
koče postavila na oder reži
serka Helena Zaje. Gledali
ško dogajanje je gradila 
p r edvsem na poudarjeni ti
pologiji d ramsk ih likov, na 
stiliziranih prv inah comme
die de i r a r t e in na skladni go
vorici l ikovnih, g lasbenih in 
igralskih prvin uprizori tve. 
Večfunkcijsko in odpr to pri
zorišče je izoblikovala sceno-
grafmja S imona Pe rne , ki je 
v središče postavila veliko 
svetlo zaveso, vrtljivo okoli 
svoje osi in hitro spremenlj i
vo za stilizirano nakazovanje 
r imskih ulic in hiš ali veli
častnega vhoda v amfiteater. 
Kos tumi Cvete Mirnik so po

udarjali tipologijo likov in 
j ih hkrat i mes toma tudi iro-
nizirali. Izvirna glasba Gre
gorja Strniše j e m e s t o m a 
učinkovi ta v ironiziranju po-
cukrane opere tne ljubezen
ske zgodbe, pogosto pa pre
malo spevna za sproščeno 
petje in učinkovi to komuni 
kacijo z mlad im občins tvom. 
Pr i oblikovanju uprizori tve 
so sodelovali še koreografka 
Lojzka Žerdin, oblikovalec 
borilnih prizorov Aleš Vest, 
oblikovalec lu tke leva Jože 
Ciuha in njen izdelovalec 
Zdenko Majaron ter lektori
ca Breda Perčič. 

Igralski ansambe l j e na
polnjeval prostor in d r a m s k e 
like s p r imerno ansambe l sko 
usklajenostjo in ustvarjalno 
disciplino. Operetni ljube
zenski par sta s p r imerno 
primesjo ironije oblikovala 
Ljerka Belakova in Drago 

Kastelic. Tipologijo zoprne
ga, a na d n u tudi t ragičnega 
skopuha Pantaloneja je izri
sal B runo Baranovič. Hrup
no in nabuh lo figuro samo-
všečnega Stotnika, pogum
nega in drznega navzven, 
preračunlj ivega in s traho
petnega navznoter , j e ustva
ril Iztok Valič. Dinamičnega, 
p lemeni tega in b i s t roumne
ga sužnja Androklesa je ute
lesil Bojan Umek , njegovega 
nenavadnega prijatelja, stra
šljivega in prijaznega leva 
hkrat i , pa s spre tno animaci
jo lu tke in sk rbno govorno in 
glasovno interpretacijo ko t 
gost Marjan Hintereger . 

Nekol iko zadržano sprem
ljanje mladega občinstva na 
eni od p redpremier prejšnji 
četr tek nemara izziva celjske 
gledališčnike, da bodo izbiri 
besedil in uprizarjanju iger 
za otroke posvetili v prihod
nje še več profesionalne skr
bi in znanja ter sprosti l i še 
več ustvarjalne energije in 
zavzetosti, čeprav j im tokra t 
ne m o r e m o očitati zdrsa pod 
raven korektnos t i in zane
sljive sohdnost i . 

SLAVKO P E Z D I R 

Mesto na 
platnu 

Likovna kolonija, ki so 
si jo bili pred tremi leti 
prvič zamisli l i pri DPD 
Svoboda Slovenske Ko
njice, je bi la letos v Zre-
čah, kjer je zdaj odprta 
razstava l ikovnih del 
udeležencev kolonije. 

Sodelovalo je 11 slikar
jev, večina iz domače ob
čine, ki so se v dneh , ki so 
j im bili na voljo za ustvar
janje, spoprijemali s pale
to in čopiči na t emo: 
Zreče. 

Slikarji so našli razno
vrs tne motive in vsak j e 
ustvari l štiri do pet likov
nih del o kovačih, o življe
nju pohorskega kmeta , 
o mes tu danes in u t r ipu 
vsakdana . Leon Koporc, 
slikar iz Ljubljane, ki je 
obiskal že številne likov
ne kolonije v Sloveniji, na 
tej pa j e bil prvič in ni 
poznal krajev pod Pohor
jem, j e bil impres ioni ran 
zlasti nad neposrednost jo 
ljudi. Nuša Dvoršak pa j e 
v imenu organizatorja, 
D P D Svoboda in letoš
njega gostitelja, Uniorja 
iz Zreč prepričana, da bo
do l ikovne kolonije po
stale t radic ionalne in da 
bodo sloves ponesle še 
med d ruge umetn ike , ki 
bodo morda udeleženci 
kolonije že pr ihodnje 
leto. M P 

Koncert ob 
jubileju Ubele 

Delovna organizacija Libe-
la Celje slavi letos 95-letnico 
svojega obstoja, ki ga bodo 
počastili tudi s slavnostnim 
koncertom na katerem bodo 
nastopili Moški pevski zbor 
Foltej Hartman iz Pliberka, 
Mešani pevski zbor Halia-
etum iz Izole ter Moški pevski 
zbor Libela Celje. Koncert bo 
nocoj ob 19.30 uri v dvorani 
Narodnega doma v Celju. 

Čeprav iz različnih okolij, vsi 
trije zbori že dalj časa dobro 
sodelujejo in prirejajo skupne 
koncerte vsako leto v drugem 
kraju. Moški zbor iz Pliberka 
je ustanovil in dolga leta vodil 
Foltej Hartman, po katerem se 
z d ^ zbor tudi imenuje, vodi pa . 
ga sin nekdanjega zborovodje 
Božo Hartman. MePZ iz Izole 
je zbor skupnosti Italijanov iz 
Izole, ki ga vodi prof Claudio 
Strudthoff prepeva pa pred
vsem narodne in politične pe
smi. Libelin zbor so ustanovili 
ljubitelji zborovskega petja iz 
tega kolektiva pred 15 leti, zad
nja leta pa ga uspešno vodi Ivo 
Knez. 

TDF mora živeti! 
Okmien spremni In ne vsebinski 
program 

Krizno obdobje za (letoš
nji) Teden domačega fllma 
je, kot kaže napovedani pro
gram 17. tedna, vendarle 
mimo. Kljub hudim gmot
nim težavam, v kakršnih se 
je še posebej letos znašla ta 
edina fi lmska manifestacija 
v Sloveniji , je Teden dobil 
generalnega pokrovitelja: 
Ljubljansko banko, Splošno 
banko Celje, pokrovitelja 
f i lmskega sporeda, Kovino-
tehno in pokrovitelja 
spremnega sporeda, konji
ški Konus. 

Teden domačega filma bo 
v Celju, od 7. do 13. novem
bra in naj v Celju os tane tudi 
v pr ihodnje , se zavzemajo ta
ko organizatorji. Novi tednik 
in Radio Celje, in si želijo 
ku l tu rno osveščeni obisko
valci in vsi, ki so tudi letos 
kakorkol i pr ipomogli , da se 
je skoraj ugasla lučka spet 
razplamtela. 

P r edsedn ik organizacij
skega odbora Tedna doma
čega filma Boris Rosina do
daja, da je letošnji program 
okrnjen z manjš im številom 
zunanjih p remier in posveto
vanj, n ikakor pa ne v vsebin
skem smislu. P rog ramsko in 
vsebinsko je T D F dosegel 
kulminaci jo, zato je osrednja 
pozornost posvetovanja obr
njena k temi: Kako naprej? 
Organizatorji bodo k sodelo
vanju skušaU pri tegnit i čim
več filmskih ustvarjalcev in 
ljubiteljev filma, tako v slo
venskem kot"'v jugoslovan
skem prostoru, ki j im ni vse
eno za usodo Tedna. Tudi pri 
Kul turn i skupnos t i in dru
gih d ružben ih okoljih so pre
pričani, da mora Teden do
mačega filma ostati in živeti 
v Celju. 

P rog ramska izhodišča le
tošnjega Tedna v sicer skrče
n e m obsegu, pa so naravna
na v preds tavi tev celotne-

s lovenske filmske proizvod 
nje leta s področja celovečei 
nih in k ra tkomet ražn ih fii, 
mov, prav tako k predstavi, 
tvi filmskih dosežkov štu 
dentov AGRFTV. Med 
sp remnimi pr i redi tvami 
namerava obdržat i tiste, ki 
so s t roškovno manj zahtev
ne, imajo pa velik kulturni, 
polit ični in vsebinski 
pomen . 

V p remie rnem sporedu ki-
na Union bo letos na ogled 
sedem filmov: zadnja dva 
v t ednu . N e k d o drug , Boštja
na Vrhovca in Veter v mreži, 
Filipa Robarja, bos ta premi
erno uprizorjena prav v Ce
lju. Sicer pa se bo Teden za
čel s Kavarno Astoria, nada
ljeval s Coprnico Zofko, Hu
dičevim rajem, K u d u z e m in 
Zbi rn im cen t rom. V mladin
skem sporedu v k inu Union 
pa bodo mladi gledalci spet 
videli svoje filmske j u n a k e iz 
že znanih s lovenskih filmov, 
kot so Poletje v školjki. Sreč
no Kekec , Maja in vesolj ček, 
Čisto pravi gusar in še neka
tere druge . Kino Metropol 
bodo letos polnile tudi do
m a č e filmske uspešnice. 
Uživali b o m o lahko ob fil
mih, kakršen je na primer 
K d o t am prepeva, pa Moj ata 
socialistični kulak. Ide
alist . . . 

Zunanja podoba mes ta bo 
tudi letos bogatila vsebinsko 
bogat spored, kakor tudi 
stalna razstava h k o v n i h vti
sov celjskih osnovnošolcev 
in srednješolcev v dvorani 
JLA. Mlajši so že videli film 
Coprnica Zofka, starejši bo
do strnili vtise po Kavarni 
Astoria. Še eno bogastvo, ki 
ga je težko vzeti ali prenesti 
d rugam. Vzgoja mladega ob
činstva. Že zato j e v redno na
daljevati. 

MATEJA PODJED 

Gasparijeve razglednice v ZDA 
Uveljavljeni zbiralec narodopisnega blaga Marjan Marinšek iz 

Titovega Velenja, ki je zbral doslej vse razglednice, ki jih je od 
začetka tega stoletja dalje poslikal Maksim Gaspari, bo šel te dni 
čez veliko lužo v ZDA med slovenske rojake, kjer jim bo pripra
vil dve razstavi priljubljenih motivov. Prva razstava bo v Pitts-
burgu in sicer od 22. do 31. oktobra v okviru tamkajšnjega 
meseca kulture. Razstavo je organizirala Slovenska izseljenska 
matica, ki je izdala tudi primeren dvojezičen katalog. 

Obiskovalci razstave bodo lahko videli kar 400 prvič tiskanih 
razglednic, ki so bile pri nas že predstavljene v Kulturnem 
centru Ivan Napotnik v T. Velenju, kjer je ta razstava tudi 
nastala. Njen avtor Marjan Marinšek jo bo postavil tudi v ZDA. 
Po Pittsburgu jo bodo prenesli v Cleveland. 

D. M. 

Pasijonsifo sporočilo 
Nove prostorske možnosti za laško kulturo 

V laškem župnijskem dvorišču so 
se v junijskih in septembrskih dneh 
letošnjega leta vrsti le zanimive gle
dališke igre. Na prirejenem odru dvo
rišča najstarejše s lovenske prafare in 
v okrilju čast i t l j ivih obokanih hodni
kov, so uprizarjali Pasijonske igre, 
kar za Laško sicer ni nič novega, saj 
so j ih igrali že leta 1935 (med igralci 
je bil tedaj tudi Maks Furijan). 

Tudi pred štirimi leti je veroučna 
mladina hotela obudit i tovrs tno upri
zarjanje Kris tusovega trpljenja, kar ji 
j e tudi uspelo. Letos so se ponovno 
zbrah na spodbujanje dekana Jožeta 
Horvata in pod režijskim vods tvom 
profesorice Ljudmile Treven. 

Letošnji uprizori tveni t rud j e t reba 
osvetliti z dveh vidikov: eno je pro
storski in časovni okvir današnjega 
Laškega, kjer se igre odvijajo, in d rugo 
je vsebinsko sporočilni domet tega po
četja, saj ga občins tvo spremlja s po
sebno pozornostjo pa tudi radoved
nostjo. Igre so bile torej v idene kot 
gledališki in verski dogodek. 

Tudi pri nas imajo pasi jonske igre 
svojo zgodovino. Kris tusovo trpljenje 

so upodabljal i l ikovni umetn ik i , v poz
n e m srednjem veku pa so se oblikova
le tudi pasi jonske igre, ki so j ih pozne
je uprizarjali tudi kot sestavino boja 
proti protes tantski reformaciji. Lašča-
ni so se dela lotili po svoje: za prolog 
so uporabil i naš najstarejši tovrstni 
tekst - Škofjeloški pasjon (Elica Skor
ja je opravila t ranskribci jo bohoriči-
ce), režiserka Ljudmila Treven pa j e 
avtorica teksta sedmih prizorov: Vhod 
v Jeruza lem, Maziljenje v Betaniji , 
Zadnja večerja. Oljska gora, J ezus 
pred velikim zborom in Pet rova zataji
tev. Smr tna obsodba ter Križanje. 

Režiserka in avtorica novega teksta 
j e opravila p o m e m b n o avtorsko delo, 
posebno še, če upoš t evamo nov prizor 
in sicer Maziljenje v Betaniji, ki ga 
doslej znani pasijoni nimajo. Z njim je 
nakazana emancipaci ja ženske, česar 
cerkvena institucija dolgo ni prizna
vala. 

Šibka točka uprizori tve je njena gle-
dališkost. Veliko preds tav je bilo v po
po ldanskem času, kar je po svoje ško
da, saj j e gledališki oder zaživel šele na 
večer. Tudi oder kot izrazno polje j e 

oživel šele z d rug imi pomagal i ali bolje 
rečeno s ses tavnimi deli gledališke 
igre in načina uprizori tve. Pasijonske 
igre so pravi izziv za sve t lobne kreaci
je, tudi tonske in ne le g lasbene. Na
stopalo j e p reko šes tdeset mladih nav
dušencev . To se tud i pozna pri igri, saj 
bi bilo bolj p r imerno , če bi določene 
osebnost i obhkoval i po letih starejši 
igralci, zlasti v prizorih s Ponci jem Pj-
latom. Martin Hrastnik , sedemindvaj
setletni k m e t j e vzdržal vlogo Jezusa, 
kajti res ni imel lahkega dela. Igralsko 
je izstopala Eva Kajtna, osemnajstlet 
na dijakinja v vlogi smrt i v prologu 
Gledal iškost uprizori tve bi se dala 
z neka ter imi domisl icami in večjim 
upoštevanjem odrskih zakonitost i še 
popravit i . 

Toda sporočilo j e tako: nikoli ni od 
več, v sedanjih časih pa sploh ne, raz 
mišljati o odgovornost i v življenju 
o minljivosti , medč lovešk ih odnosih^ 
o usmiljenju in pokončnos t i , o ljubez 
ni in sovraštvu, o smislu verovanja^ 
o č loveku torej . To sporočilo pa so 
omogočiU in posredovaU mladi Lašča 
ni. Pas i jonske igre na župni jskem dvo 
rišču pa so potrdi le kakovos t novega 
prostora za različne ku l tu rne priredj 
tve, odlikuje ga pros torska funkcional 
nos t in es te tska nezmotlj ivost minulif^ 
stoletij. 

D R A G O MEDVED 

Slovaški pevci med nami 
Na svoji turneji po Sloveniji je v teh d n e h tud i na 

Celjskem gostoval Moški pevski učiteljski pevski zbor 
Repub l ike Slovaške iz Mart ina na Slovaškem. Pe tde -
setčlanski pevski zbor slovaških učiteljev je na celj
skem območju prvič koncer t i ra l v ponedel jek v Roga
ški Slatini, v torek so se predstaviU velenjskemu 
občins tvu v dvorani tamkajšnje g lasbene šole, sinoči 
pa so zapeli tud i v zdraviliški dvorani na Dobrni . Dele
gacijo zbora je v s redo sprejel tudi celjski župan, na 
številnih obiskih pa so slovaški pevci pripravili še dva 
krajša nas topa in sicer v Tovarni nogavic na Polzeli ter 
v Grafiki celjskega Aera. Na svojih nas topih so pod 
takt i rko dr. Branislava Vargica prepevali g lasbeno lite
ra turo svojih domač ih in tudi tujih avtorjev iz obdobja 
od renesanse do danes . 

Ž . B . 

Napotnik na pravi poti 
v d o b r e m letu dni , kar j e bil velenjski Kul turn i center 

Ivan Napotn ik še v rdečih številkah, je delavcem najaktiv
nejše ku l t u rne us tanove v regiji uspelo ne le zagotoviti 
t ekočo l ikvidnost , t emveč naredi t i kakovos tne p r emike tudi 
v p o n u d b i lastne institucije. Letos so Velenjčanom tako 
ponudi l i kar pet ku l tu rn ih abonmajev, mladinskega, lutkov
nega, gledališkega, g lasbenega in Mozartovega, občane pa 
vozijo tud i na preds tave v tujino. Lani so pričeli z umetn i 
šk imi in poli t ičnimi večeri z znanimi osebnos tmi in letos naj 
bi v Velenje pripeljali med ostal imi celo Ljubo Tadiča in 
Dubčka . Svoje delavce so opremih z računalniki , do zime 
naj bi končaU obnovo pročelij velenjskega gradu, v teh d n e h 
pa b o d o izdali že čet r to knjigo zbi rke Naši razgledi, ki s o j o 
pričeli izdajati šele lani. V prvih t reh zvezkih so izšli Zborn ik 
muzeja Velenje, knjiga Ivana Stoparja o ve len j skem, 
g r a d u . . . Zdaj izide zbirka č lankov Vaneta Gošnika in Pe t ra i 
Rezmana pod nas lovom iz Našega časa, kjer s ta j ih objav-1 
Ijala, Dvignjeni zastor. j 

B P I 



KOMENTIRAMO 

Komu le sploh mar? 
č e so v razvojne resolucije 

v žalski občini že nič koliko
krat zapisali, k ^ vse si obetcoo 
od razvoja gostinstva in turiz-
ina, pa je res tudi to, da so na
redili bore malo ali skor^ nič. 
Gre pač za tipičen jugoslovan
ski odnos do dejavnosti, ki ji 
sicer uradno in v vseh razvoj
nih dokumentih namenjamo 
eno izmed poglavitnih predno
sti, ki bi jugoslovanki gospo
darski voz potegnila iz blata. 
V žalski občini že vrsto let tro
bijo, k ^ vse bi lahko štorih, še 
zlasti zato, ker je že samo pro
metna lega izredno ugodna, da 
o številnih naravnih lepotah, 
zgodovinskih in kulturnih zna
menitostih niti ne pišemo. Ta
ko pa večina tujcev drvi mimo 
Savinjske doline ali pa se 
kvečjmu ustavi pri Štormanu. 

Že res, da je lahko ugodna 
prometna lega tudi neugodna 
za gostinsko turistični razvoj, 
res pa je tudi to, da številni 
odgovorni ob vseh drugih go
spodarskih problemih pozab
ljajo na turizem in gostinstvo. 
To se navsezadnje vidi tudi pri 
»majhnih« rečeh. Celjska turi
stična zveza je pred kratkim za 
najlepše urejena šolska okolja 
proglasila vrsto šolskih okolij 
iz žalske občine. Tudi podeli
tev je bila v Žalcu. Podelitve se 
ni udeležil niti en član občin
skega izvršnega sveta, od ob
činskih družbenopolitičnih or
ganizacij pa le sekretar OK 
SZDL. Lani je bil v Slovenskih 
Konjicah na podobni priredi
tvi zbran ves občinski vrh. Da 
bi kdo od krmarjev občine Ža

lec nagrajencem vsaj čestital, 
pa so seveda le utopične misli. 
Mladim in prizadevnim men-
toijem in učiteljem bi to prav 
gotovo veliko pomenilo. Drug 
primer, ki govori, da je večini 
k ^ malo za turizem, je financi
ranje Celjske turistične zveze, 
ki je letos iz žalske občine do
bila borih 900 tisočakov ah n ^ -
manj od vseh občin celjske re
gije. To je seveda daleč od do
govorjene vsote, ki bi jo dali 
štirje odstotki od zbrane turi
stične takse. Poudarjam, da so 
ob tem v občini s turistično 
takso zbrali kar precej denarja, 
saj že devetmesečni rezultati 
števila nočitev povedo, da so 
bili v občini Žalec d o k ^ 
uspešni. 

Dokler se ne bo spremenila 
miselnost, bo pač družbeni 
sektor gostinstva in turizma še 
naprej predstavljal manj kot 
odstotek družbenega proizvo
da, skupjg z zasebnim sektor
jem in nosilci obrti pa dober 
odstotek in pol. To pa je glede 
na neštete in tisočkrat naštete 
možnosti, ki jih ponuja Spod
nja Savinjska dolina pravza
prav sramotni podatek. 

JANEZ VEDENIK 

Uspešna turistična sezona na Celjskem 
z rezultati letošnje turistične sezo

ne smo lahko na celjskem območju 
zadovoljni, saj presegajo s lovensko 
in jugoslovansko povprečje. Vseka
kor pa ne moremo več govoriti o po
sameznih sezonah (letnih, zimskih), 
saj teče turistična dejavnost pri nas 
neprekinjeno. 

Začasni poda tk i od začetka januarja 
do konca sep tembra so najbolj razvid
ni iz naslednje tabele, kjer so poda tk i 
v indeks ih nap ram lani. 

Izrazito ods topa število tujih nočitev 
na našem območju, kar je p redvsem 
zasluga zdraviUšč. Na Dobrni je bilo 
32 odstotkov, v Laškem dvajset, v 
Atomskih toplicah petnajst, v Rogaški 
Slatini enaindvajset in v Topolšici 32 
ods to tkov več nočitev tujih gostov. 
Dobri pa so rezultati tud i v Celju, Pre
boldu, na Rogli, v S lovenskih Konji
cah in Ti tovem Velenju, d rugod pa so 
skromnejši . V k m e č k e m tur izmu so 
zabeležili deset tisoč noči tev ali toliko 
kot lani. Zadovoljni smo lahko z viso
kim poras tom noči tev domačih gostov 
v Atomskih toplicah, kjer se je lepo 
uveljavila A tomska vas. 

Čeprav so rezultati dobri , pa z njimi 
povsod še n i smo zadovoljni. Sicer pa 

vse kaže, da se podoba do konca leta 
ne bo bis tveno spremeni la , saj imajo 
zdravilišča dobro zasedene tudi noči
tve v zadnjih mesecih, t akšne pa so 
napovedi tudi za hotele na našem ob
močju. 

Kot vse kaže b o m o na Celjskem le
tos zabeležili okrog milijon tur is t ičnih 
nočitev, od tega 300 t isoč nočitev tujih 
gostov. To pa so že številke, ki tudi 
v rednos tno , p redvsem na področju de
viznega priliva, že kar nekaj pomenijo. 

Pa še to: na našem območju b o m o 
letos ustvarili s edmino vseh nočitev 
v Sloveniji. 

ZORAN V U D L E R 

Predsednik celjske turistične zveze Slavko Sotlar izroča pokal učenki OŠ 
Peter Šprajc-Jur iz Žalca Tini Vlaga za najbolj urejeno okolje šole na celjskem 
območju. 

Foto: TONE TA VČAR 

V Žalcu Imajo najlepše 
urejeno šolsko okolje 
Lepi ureditvi namenjajo vedno več pozornosti 

Komisija Celjske turistične zveze, 
ki so jo sestavljal i Zoran Vudler, Ja
ka Majcen in France Sirk, je tudi le
tos oceni la urejenost šolskih okolij . 
Za najlepše urejeno okolje je progla
si la okolje osnovne šole Žalec, sicer 
pa se je v najvišjo skupino, poleg žal
ske, uvrst i lo še trinajst šol: Braslov-
če, Polzela, osnovna šola Pohorskega 
odreda iz Slovenskih Konjic, Ljubno, 
Gornji grad, Bistrica ob Sotli , Šem
peter, osnovna šola Edvarda Karde
lja iz Slovenskih Konjic, Griže, Gori
ca pri Sl ivnici , Planina in Škale-Tito-
vo Velenje. Posebno priznanje je pre
jela osnovna šola Ljuba Mikuš iz 
Žalca. 

Priznanja so podelili prejšnji t eden 
v ku l tu rnem d o m u v Žalcu, kjer je 
zbranim govoril častni p redsednik 
Celjske tur is t ične zveze. Zoran Vud
ler. Povedal je, da j e namen ocenjeva
nja ta, da bi bila šolska okolja kar naj
lepše urejena in bi bila za vzgled ne 
samo učencem, t emveč tudi krajanom, 
ki naj vidijo, kako lahko izgleda ureje
no okolje javnih pa tudi zasebnih 

zgradb. Vsekakor pa gre za tekmova
nje, ki ima velik vzgojni pomen . Komi
sija je obiskala 61 šol na našem območ
ju in ugotovila vehk napredek . O t em 
govori tud i podatek, da se j e lani v naj
boljšo skup ino uvrstilo le pet šol. Med 
n ^ bolj še se letos ni uvrstila nobena 
šola iz celjske občine. 

Sicer pa je t reba zapisati, da si Celj
ska tur is t ična zveza močno prizadeva 
za tur is t ično vzgojo v osnovnih šolah. 
Pripravlja razpise za nagradne naloge, 
kvize o poznavanju turizma, pomaga 
pri ustanavljanju turis t ičnih podmlad
kov in še bi lahko naštevali . Rezultat 
vseh teh prizadevanj je med drugim 
tudi ta, da delujejo turist ični podmlad
ki že na 28 šolah, na t reh pa so že 
uvedli fakultativni pouk turizma. 

Zares lep ku l tu rn i p rogram so v Žal
cu prpravili učenci tamkajšnje osnov
ne šole. P rehodn i pokal j im je podehl 
p redsednik Celjske tur is t ične zveze 
Slavko Sotlar. prejšnje leto pa so ga 
varovali učenci osnovne šole Pohorsk i 
odred iz S lovenskih konjič. 

J A N E Z V E D E N I K 

Na Resevni 
malo gostov 

šen t ju r sk i planinci letos z ob iskom 
v nj ihovem p lan inskem d o m u na Re
sevni niso zadovoljni. Deževno v reme 
je mnog im pokvari lo že prvomajske 
praznike, po tem pa je, kot vemo, naga
jalo vse poletje. Tudi neurje, ki j e div
jalo najhuje prav naokoli Resevne je 
naredilo sicer manjšo škodo na planin
skem d o m u . močno pa j e oškodovalo 
prevozno cesto na Resevno. Z lepim 
v r e m e n o m so prihajaU tudi gosti, ki pa 
bolj varčujejo kot prejšnja leta, tako da 
imajo letos nasploh manj prometa . 
Dom na Resevni je redno odpr t vsako 
nedeljo od 8. do 20. ure, za napovedane 
večje skup ine pa ga odprejo tud i sicer. 
Planinci pripravljajo za nedeljo 22. ok
tobra Kostanjev piknik na Resevni , ko 
bodo poskusi l i tudi mošt . P lan inski 
d o m na Resevni bo odpr t ob nedeljah 
še do 1. novembra . Vrata doma bodo 
znova odklenil i za dan republ ike in 
Silvestrovo. Pozimi se bodo šentjurski 
planinci udeleževah t radicionalnih 
z imskih pohodov na Porezen, Osanka-
rico-Roglo in na Stol. V druš tvu so 
pravkar končali tečaj trije markacis t i , 
ki bodo obnovili odsek Poti XIV. divi
zije od Opoke pri Prožinski vasi do 
Dramel j . Vsak mesec so prirejali pla
n inske izlete za šolarje, ki so se j im 
pridružili starši. Za izlete j e bilo dovolj 
zanimanja in z dvema av tobusoma so 
se udeležili tudi dneva s lovenskih pla-
nicev na Vogarju. V prihodnjih dneh 
bodo šentjurski planinci opravili 
manjša redna vzdrževalna dela v pla
n inskem d o m u na Resevni . 

Priznanja za urejeno 
okolje 

Pri Hortikulturnem društvu Polzela so 
se letos zopet odločili in pripravili oce-
rxjevanje urejenosti okolja stanovanjskih 
hiš, kmetij, stanovanjskih blokov in dru
gih površin, s katerimi gospodarijo po
djetja, šole in drugi. 

Zlato vrtnico za urejeno okolje je preje
la družina Prislan iz Pariželj, srebrno 
družini Podbregar iz Ločice in Petek iz 
Latkove vasi, bronaste družina Marovt iz 
Pariželj in Lešnik iz Brega pri Polzeli ter 
družina Rakun iz Založ za urejeno okolje 
kmetije. Poleg tega so podehli še 31 priz
nanj. , 

T. TAVČAR 

Juliilej nečesa, česar še ni 
Jubileja, kakršen je ta, o katerem pišemo v tem 

prispevku, seveda niso proslavili. Proslaviti ga niso 
mogli, ker za to ni nikakršnih pravih možnosti. Lahko 
pa bi ga, če ne bi bili vsega krivi naši severni sosedje 
Avstrijci. Pravzaprav ne čisto vsega, ker smo svoj 
piskerček včasih pristavili tudi mi v neuvrščeni državi 
z najbolj odprtimi mejami. Pa vendarle gre za svoje
vrstni jubilej. Mineva točno trideset let, odkar tečejo 
pogovori za ureditev maloobmejnega prehoda Pavli
čevo sedlo in njegovo preoblikovanje za motorni pro
met. Včasih so se strinjali Avstrijci, da bi bilo to treba 
storiti, toda hudobni, kot so vsi kapitalisti, so bili za to 
prav takrat, ko nam ni dišalo, da bi to štorih. Končno 
smo le dokazali, da mi nismo nič krivi, kajti maloob
mejni prehod bi lahko bil že nared, pa je v tem tre
nutku vse skupaj odvisno predvsem od republike 
Avstrije. Končnega pristanka Avstrija ni dala zato, ker 
njene delegacije ni bilo konec septembra na zasedanju 
mešane jugoslovansko-avstrijske komisije na Bledu, 
kdaj pa bo naslednje, nihče ne ve. Nesramni Avstrijci 
se ne zavedajo, da imamo denar za obnovo osem kilo
metrov ceste od Logarske doline do Pavličevega sedla 
in izgradnjo kilometra povsem nove ceste že dve leti 
zagotovljen, nared pa so seveda tudi vsi načrti. Stavim 
pa, da bo že v kratkem problem razrešen. Če je v srcih 
sosedov vsaj kanček izkoriščevalske kapitalistične 
krvi, bo pristanek kaj kmalu tu, zlasti pa sedaj, ko nam 
je zvezna vlada dovolila vnašati v domovino stvari 
v vrednosti sto dolarjev, ne da bi bilo za to treba plačati 
carino. Za štiričlansko družino pomeni to ta hip staro 
milijardo. Marsikdo bi jo pustil pri sosedih tudi, če bi 
se k njim pripeljal s Pavličevega sedla. 

JANEZ VEDENIK 

Državna odlikovanja turističnim delavcem 
v ponedel jek j e bila v ho

telu Evropa v Celju krajša 
slovesnost, na kater i j e se
kretar sveta osmih občin 
Ludvik Mastnak podelil od
likovanja predseds tva S F R J . 
Prejeli so j ih nekater i zasluž
ni gos t insko turist ični delav
ci iz Celja. Red zaslug za na
rod s s rebrno zvezdo j e pre
jel p redsedn ik Celjske turi
stične zveze, S lavko Sotlar. 
Milka Kukovec (Hmezadova 
samopostrežna restavracija 
Gaberje), Miro Vedenik 
(Merx), Jože Vrbančič (hotel 
Evropa) in Edo Gaberšek 
(Gospodarska zbornica) so 
Prejeh red zaslug s s rebrno 
zvezdo, Marija Vrečer 
(Zdravilišče Dobrna) pa j e 
prejela medaljo zaslug za 
narod. 

J A N E Z V E D E N I K 
Foto: EDI MASNEC 

TURISTIČNI NAMIG, 
Na Okrešelj za zaključek turistične sezone 

Čas pole tn ih in zgodnjejesenskih iz
letov se počasi končuje in ker mnogo 
planinskih domov zaprejo do konca 
oktobra, p r iporočamo še prijeten izlet 
ali lažjo p lan insko turo na Okrešelj 
(1378 m). 

Ker so av tobusne zveze z Logarsko 
dolino jeseni slabe, pr iporočamo, da se 
na pot odpravi te z lastnim avtomobi
lom, vse do park i rnega prostora pod 
s lapom Savinje. Na tem prostoru je 
kiosk s spomink i in razglednicami ter 
p laninsko gostišče, ki ga je pred leti 
zgradilo pr izadevno tur is t ično druš tvo 
iz Solčave. Do slapa Rinka je 15 m i n u t 
hoje, od slapa do Okrešlja pa še tri 
četrt ure. Prvi del poti ob slapu j e pre
cej strm, drugi - od izvira Savinje do 
doma na Okrešlju, ki ga sicer obnavlja
jo, pa kljub t emu še sprejema goste, pa 
ni naporen . Obnova d o m a na Okrešlju 
bo p redv idoma končana pr ihodnje le

to. Ob vrnitvi p r iporočamo pos tanek 
v d o m u planincev, ki ga j e letos uspeš
no upravljal RTC Golte. Velja si ogle
dati tudi hotel Pa lenk ter k a m p , ki ga 
pr izadevno ureja S tane Gržina, ki tudi 
sicer skrbi za dobro vodenje gostišča 
Rinka v Solčavi. Ob lepem j e senskem 
dnevu bo vse to prijeten zaključek po
hodov v Savinjske planine, po dol inah 
in lažje dos topnih postojankah pa bo
mo šh na izlete tudi pozno jeseni in 
pozimi. 

Dodajmo še najnovejšo informacijo, 
da bo Frischaufov dom na Okrešlju 
odpr t do 30. oktobra, prav tako dom 
planincev, Kocbekov dom na Korošici 
in Orlovo gnezdo, pa sta že zaprta. Po
zimi bodo v Logarski dolini odprt i Iz
letnikov dom, hotel Pa lenk in počitni
ški dom Cinkarne . 

Z. V. 



Zlato zrnje, ie kdo te bo še selal? 
Na celiskem območju so priprave na setev pšenice v sklepni fazi 

v zorane brazde bomo to 
jesen položili približno toli
ko pšeničnega zrnja kot 
prejšnja leta, ponekod celo 
nekaj manj. Semenske pše
nice je dovolj , umetnih gno
jil tudi, ugodnosti so t ist im, 
ki bodo sklepali pogodbe, 
zagotovljene. Vsaj tako za
gotavljajo v zadrugah. Kak
šen bo poleti odkup in koli
ko pšenice bomo pridelali , 
pa je s i lno nehvaležno na
povedovat i , saj se za podpi
sovanje pogodb o oddaji od
ločajo le redki posamezniki . 

V šmarski občini bodo 
s pšenico posejali okrog 220 
do 230 hekta rov površin. Po
lovico pr idelka porabijo 
kmet je sami, polovico ponu
dijo tržišču. Pridelovalci so 
imeli na voljo 76 ton semen
ske pšenice, za ki logram in 
pol merkan t i lne pšenice so 
k m e t o m dali kilog;ram se
m e n s k e pšenice. Tist im, ki 
bodo sklenili pogodbo , bodo 
regresirali obres tno mero . 
V d ružbenem sektorju pa na
črtujejo, da bodo s pšenico 
posejali 55 hektarov . 

Šentjurčani načrtujejo se
tev 32 hek ta rov pšenice 
v d ružbenem sektorju, za
sebniki jo bodo sejali na 80 
hektar ih , za kar so v zadrugi 
nabavil i 25 ton semena. Ra
čunajo na 150 ton odkupa . 

V Laškem je setev s imbo
lična, le 20 ton pšenice bodo 
posejali, t ržnih viškov nima
jo. Za sklepanje pogodbe se 
dogovarjajo z en im pridelo
valcem. 

V celjski zadrugi so kme
tom ponud ih 15 ton semen
ske pšenice, posejali bodo 
okrog 50 hektarov, podpiso
vanje pogodb j e v teku . 

50 ton s e m e n s k e pšenice 
so kupil i v Kmeti jski zadrugi 
Savinjska dolina, t akšna ko
ličina bo zadoščala za 150 
hektarov, po izkušnjah po
speševalcev pa kmet je pose-
jejo okrog 250 hektarov. 
V Kmeti js tvu bodo pšenici 
odmeri l i okrog 160 hektarov. 

V mozirski občini bodo pše
nico posejali na 20 hektar ih , 
bolj kot za pšenico se kmetje 
navdušujejo za koruzo in 
k r m n e rastl ine. 

V občini Velenje računajo 
na 15 hek ta rov površin s pše
nico v zasebnem in 20 hekta
rov površin v d ružbenem 
sektorju. Uveljavljajo nove 
sorte, zlasti sorte Marija, Sa-
na in Pi toma. Kdor bo pod
pisal pogodbo, bo dobil 
500 kg ume tnega gnojila in 
pa seveda kot vsi drugi re
gres, ki znaša okrog 4800 di
narjev za ki logram. 

In še konjiška občina: ko
operant i naj bi posejali 270 

hektarov, lastna proizvodnja 
21 hektarov. Tudi na tem ob
močju priporočajo nove sor
te, k sklepanju pogodb pa ne 
sijejo nikogar . 

Sicer pa Konjičani pri t em 
niso osamljeni. Nobena za
druga kme tov ne sili več 
k podpisovanju pogodb, kaj
ti o d k u p n e cene so opravile 
svoje. Kmetje so ob žetvi do
bili za ki logram pšenice 
okrog 4 tisoč dinarjev, na no-
vosadski borzi je v tem tre
n u t k u mogoče kupi t i koruzo 
tudi za manj kot 6 tisoč di
narjev. Razmerje med koru
zo in pšenico bi moralo biti 
ena proti dva v korist pše

nice. 
Cene s e m e n s k e pšenice se 

ponekod vrtijo okrog 20 ti
soč dinarjev za ki logram, za 
tiste, ki sklenejo pogodbo, je 
cenejša za nekaj manj kot 
5 t isoč dinarjev. Toliko nam
reč znaša regres. A kl jub tej 
stimulaciji se kmetje ne od
ločajo za setev pšenice, seje-
jo le za lastne pot rebe in za
radi pot rebnega kolobar-
jenja. 

Las tna samooskrba tako 
še vedno ostaja cilj, ki m u po 
letošnjih načrt ih n i smo prav 
nič bližje. Kvečjemu še ko
rak dlje od uresniči tve. 

I R E N 4 J - £ L E N - B A Š A 

Japonci so za savinjski golding 
v teh d n e h so j aponsk i s trokovnjaki v žalskem hmezadovem expor tu pregledovali 

letošnjo hmel jsko letino. J a p o n s k a j e znana ko t ljubiteljica dobrega piva. Vsaka njihova 
pivovarna je pr isotna s kar dvajsetimi vrs tami piva. P ivo varijo iz sedmih do osmih vrst 
hmelja, ki ga v g lavnem uvažajo iz Evrope. Med njimi j e tudi s irom sveta poznani savinjski 
golding, ki zavzema vidno mes to kot izredno aromat ičen hmelj . Zato so med prevzemniki 
hmelja tudi s trokovnjaki za arome, ki s prefinjenim ču tom za vonj ugotovijo kakovos t 
pr idelka. Več kot dvanajst letno sodelovanje s savinjskimi hmeljarji daje tudi v idne rezul
ta te pri o d k u p u te žlahtne rože. Dvesto ton hmelja ali pet ods to tkov celotne proizvodnje in 
en milijon dolarjev iztržka so vzpodbudn i za savinjskega izvoznika hmelja pri t ako zahtev
nih kupc ih kot so Japonc i . L. Korber 

K M E T I J S K I NASVETI 

Vpliv sistema molže in njegovih 
komponent na kvaliteto mleka 
in zdravje molznice 

Danes poznamo dva načina molže: ročno in pa strojno 
molžo. Ročna molža je poznana že dolga leta, prav tako 
ryeni načini. Analize in meritve so pokazale, da je ročna 
molža težavno strokovno in fizično delo, pri tem opravilu 
porabi molznik približno toliko energije kot rudar pri 
kopanju premoga. Z uvedbo molznega stroja je to delo 
precej olajšano, pojavil pa se je pred približno sto leti. 

Današnji molzni stroji se po svoji funkciji bistveno ne 
ločijo. Poznamo molzne stroje za krave, ovce, koze, bivo-
lice in kobile. Glede na potrebe in kapaciteto pa ločimo 
več sistemov molže in sicer sistem molže v vrč ter sistem 
molže v mlekovod za vezano in prosto rejo. Pri vseh siste
mih pa govorimo o komponentah (elementih, sklopih), ki 
sodelujejo pri proizvodnji pretoka zraka in njegovi regula
ciji na določeni višini, komponentah, ki porazdeljujejo 
zrak, komponente, ki so potrebne pri sami molži in kom
ponente, ki omogočajo odvod mleka do vrča ali hladilnega 
bazena. Kako in koliko vplivno sistemi molže oziroma 
ryihove komponente na kvaliteto mleka in zdravje molz
nic se določa in ocenjuje na dva načina: s pyruvat metodo 
in s številom somatskih celic. 

Molzni stroji potrebujejo reden servis 
Pyruvat nastaja kot glavni produkt razgradnje hranlji

vih snovi mleka (beljakovin, ogljikovih hidratov in mlečne 
tolšče). S to hrano v mleku se hranijo drobnoživke. Rezul
tat razgradnje proteinov maščob in ogljikovih hidratov je 
pyruvat - pirogrozdna kislina. Količina pyruvata v mg/kg 
mleka je torej ogledalo za število mikroorganizmov in vse 
njihove aktivnosti. Analiziramo in ugotavljamo tudi šte
vilo somatskih celic, ki tvorijo levkocite in epitelne celice. 
V normalnem mleku je v enem ml od 10 tisoč do 300 tisoč 
somatskih celic. Več je somatskih celic v mleku, tem 
slabše je zdravstveno stanje molznic v hlevu. 

Brezhibno delovanje in pravilno dimenzioniranje 
vakumske črpalke nam zagotavlja, da je število somatskih 
celic v mejah normale. Pravilen pretok zraka na predpisa
nem nivoju (42, 45, 48KPa) ne odnaša iz vimena epitelnih 
celic in levkocitov. Točno delovanje vakumetra vpliva na 
naravno število somatskih celic. Za sistem molže ni 
pomemben samo izhodiščni podtlak, ampak tudi njegova 
višina na osnovi kapacitete vakumske črpalke pozitivno 
vpliva na število somatskih celic. Premajhen premer 
vakumvoda pa ima za posledico neenakomeren pretok 
zraka in zaradi tega prihaja do sprememb v podtlaku. 
Zaradi tega se število somatskih celic povečuje. Prav tako 
vpliva na povečevanje, zlasti epitelnih celic, nepravilno 
delovanje regulatorja vakuuma, negativen vpliv ima prav 
tako nepravilno delovanje pulzatorja. 

Pri molži torej uporabljamo stroje, ki imajo vgrajene 
polzatorje v pravem pomenu besede in ne stroje, ki imajo 
vgrajene »batne« pulzatoije (Vitrex). Izmenična pulzacija 
za dve in dve četrtini vimena (leva in desna oziroma pred
nji in zadnji četrtini) se po mednarodnih normativih ne 
sme razlikovati za več kot pet odstotkov. Pulzacijsko raz
merje mora biti točno, oziroma takšno, kot gaje predpisal 
proizvajalec. Točno mora biti tudi število utripov 
v časovni enoti. Priporoča se, da imajo pulzatorji pulzacij
sko razmerje 60:40 do 70:30 in okoli 60 utripov v minuti. 

Od gumijastih elementov so v sistemu molže zelo 
pomembna komponenta sesne gume, vplivajo pa na samo 
molžo, stimulacijo vimena in higieno mleka. Sesne gume 
morajo izpolnjevati takšne pogoje, da se dobro p r i l ag^^o 
na seske vimena. S primerno gladkostjo in elastičnostjo 
vplivajo sesne gume na zmanjšanje količine pyruvata in 
s tem tudi na število drobnoživk v mleku. Izkušnje kažejo, 
da d ^ e m o premajhen poudarek kvaliteti in zamenjavi 
gumijastih elementov, zlasti še sesnih gum. 

Na zmanjšanje somatskih celic vpliva tudi pravilno 
dimenzioniran kolektor. Na število epitelnih in somatskih 
celic vpliva že prevelika odprtina na kolektorju. 
Pomembno je, da odprtina na kolektorju omogoči vdor 
zraka in to 4 do 101 na minuto. 

Količino pyrovata v mleku in število somatskih celic 
bomo zmanjšali, če molzne stroje redno servisiramo, pre
verjamo in pregledujemo. Na tržno usmerjenih kmetijah 
priporočamo letno dva pregleda. Ob vseh ukrepih pa 
seveda ne smemo pozabiti na pranje oziroma higieno, 
s čimer bomo dobili tudi boljše mleko, 
mag. IVAN KUDER, dipl. ing. agr. 

Zavod za živinorejo in veterinarstvo Celje 

Zadruge se morajo približati kmetu 
Spremembe narekujejo tržno usmerjenost 

Da bodo morale biti za
druge podjetniško usmerje
ne in po meri kmeta, posta
ja povsem jasno. Očitno se 
tega vse bolj zavedajo tudi 
v zadrugah samih. V La
škem, na primer, kot nam je 
povedal direktor zadruge 
Karel Krašek, se soočajo 
s spremembami v večih 
smereh. 

Med ostalim bodo na vsak 
način morali racionalizirati 
adminis t ra t ivno-računovod-
ski del, pri t em pa poskušal i 
pri tegnit i čim več kapi tala za 
vlaganja v p r imarno proiz
vodnjo. Tako kot v vseh dru
gih dejavnost ih se bodo mo
rali tudi v zadrugi , še pose
bej potem, ko bo sprejet za
kon o zadružništvu, obnašat i 
povsem podjetniško. 

V Laškem, kjer j e v kmeti j 
ski zadrugi zaposlenih 150 
ljudi, z njo pa sodeluje okoli 

800 kooperantov , so naredili 
že precej korakov v tej 
smeri . 

»Kmetje nas vse bolj t rdno 

Direktor KZ Laško Karel 
Krašek. 

prijemajo, razveseljivo j e tu
di, da vse bolj akt ivno in 
kons t ruk t ivno sodelujejo 
v zadružnih organih odloča
nja, skra tka v zadrugi j e čuti
ti, da kmetje postajajo vse 
glasnejši, v d o b r e m p o m e n u 
besede«, pravi Krašek. 

V najkrajšem času name
ravajo iz štirih temeljnih or
ganizacij znova oblikovati 
celovito podjetje, ko bo 
združevalo štiri, med seboj 
soodvisne enote. In sicer so
dobno , po zahodnoevrop
skih no rmah opremljno 
klavnico, s t rokovno pospe
ševalno službo, hladi lnico in 
pa trgovino. 

Največ težav je v preteklo
sti vendar le bilo pri nepo

sredni pomoči kmetoval
cem, saj mnogi kmetje so in 
še vedno vidijo vzroke vseh 
težav v zadrugah. Kmete naj
bolj muči dejstvo, da j e de
nar postal tako drag, da so 
kredit i za kmetovalce skoraj 
nedosegljivi. Tako visokih 
obrest i namreč n ihče ne mo
re vračati , brez denarja pa se 
kmeti ja ne more širiti, niti 
posodobit i . Zato so v La
škem posvetili več pozorno
sti republ i šk im nepovra tn im 
sreds tvom za gradnjo gove-
jerejskih objektov. Ta denar 
dobijo kmeti je, ki imajo m e d 
ostalim najmanj 15 krav ali 

30 govejih pi tancev. Te kme
tije naj bi bile v dveh letih 
sposobne zrediti viške mesa. 
Tako je letos na laškem ob
močju omenjeni denar , ki 
vendar le predstavlja le 20 
ods to tkov investicijske 
vrednost i in znaša milijardo 
in 80 milijonov dinarjev, do
bilo 22 kmeti j . 

Letos j e prišlo tudi do 
s p r e m e m b e pri načinu pora
be sredstev, ki ga za razvoj 
mlekarske proizvodnje na

meni mlekarna iz Arje vasi. 
Prej so za spodbujanje mle
karstva namenil i denar ve-
čim proizvajalcem, letos pa 
bodo enako vrednos t name
nili le eni kmetiji , ki jo bo po 
strogih kriterijih izbrala stro
kovna služba zadruge. Na tej 
kmetiji bodo redili p lemen
sko črno-belo kravjo pasmo. 

VOJKO Z U P A N C 
Foto: EDI MASNEC 

»V nov / hladilnici je prostora za SO govejih polovic, kar omogoča zakol 40 glav živine 
dnevno,« nam je povedal obratovodja klavnice Vinko Križnik. 

Proizvodnja je v kmetij
ski zadrugi Laško, kljub 
mnogim težavam, vendarle 
vsako leto večja. Letos bodo 
prodali okoli 3 milijone li
trov mleka in dva tisoč go
veje živine. Prav tako se 
trudijo organizirati uspeš
no in intenzivno vzrejo pe
rutnine. 

V novi in sodobni klavni
ci lahko na dan zakoljejo do 
40 govedi. Z mesom oskrbu
jejo laško in celjsko območ
je, precej njihovega mesa 
pa prodajo še na Primor
skem. Letne kapacitete so 
tisoč ton svežega in 500 ton 
suhega mesa. 



Odprto pismo 
predsedstvu RK 
ZSMS 

č a s , ki je za našo družbo 
zgodovinskega pomena , j e 
hkrati čas, ki označuje vse 
večji razkorak med cilji na 
eni in sredstvi kako priti do 
željenega na drugi strani. To 
je čas, ko se polarizirata soci
alna ogroženost in boj za 
oblast, politični in gospodar
ski s is tem, ju t r i in danes ; 
tas, ko beda razvnema stra
sti, ko boj za oblast zanemar
ja razum, čas ko spoznamo, 
da smo dediči ogromnega 
bogastva, ki ga pred našimi 
očmi topijo parole o »lepšem 
in svetlejšem jutr i«; parole, 
ki j ih socialistični monopol i -
sti-monopolisti nad resnico 
pišejo na mi lne m e h u r č k e . 

Ker hočemo tudi mi so
ustvarjati to družbo , 

ker hočemo v njej akt ivno 
sodelovati, 

ker n a m je dosti demokra
tičnega central izma predsed
stva RK ZSMS, 

ki je dosegel svoj višek na 
zadnji volilni seji RK ZSMS, 

ker v idimo v P RK ZSMS 
le č rednega pastirja, ki se je 
spremenil iz koordinatorja 
dela in zas topnika svojega 
članstva v temeljnega nosil
ca represije in disciphnira-
nja še akt ivnega članstva in 

ker smat ramo, da je v takš
ni organizaciji nemora lno 
delovati, smo se odločili, da 
do nadal jnega NE BOMO 
SODELOVALI V DELU OR
GANOV IN ORGANIZACIJ 
RK Z S M S 

Od P RK Z S M S pa zahte
vamo, da n a m v čim krajšem 
roku odgovori na sledeča 
vprašanja: 

- ali je P RK Z S M S odgo
vorno svojemu članstvu ali 
pa je mogoče (kot s e j e poka
zalo na zadnji volilni seji) 
članstvo odgovorno svojemu 
predsedstvu; 

- kdo od članov P RK 
ZMSM je član dveh organi
zacij: Z K S in Z S M S ter kate
ra stališča zastopajo ti člani 
v organih Z S M S in v širši 
družbeni skupnos t i ; 

koliko znaša p redračun 
stroškov, ki so povezani 
s kongresom v Por torožu. 

MILAN K O P U Š A R 
za P redseds tvo 

OK Z S M S Velenje 

Roman v Novem 
tedniicu 

Sem dolgoletna naročnica 
Novega tednika (že več kot 
trideset let) in misl im, da 
imam tudi pravico, da kaj 
pokritiziram. Moti me na
mreč to, da časopis včasih 
izide samo na 16 s t raneh, na
mesto na 24. cena pa je ista. 
Mislim, da to ni poš teno . 

Pa tudi kakšen lep roman 
si želimo, saj ga že dolgo ni 
bilo. Pod svobodn im son
cem ni bil kaj prida. Dolina 
črne reke pa še slabši. Kateri 
smo vojno doživeli, nam 
takšno branje ni zanimivo. 
Pa tudi tega coprniš tva j e že 
dovolj. 

ZOFKA ZIMŠEK 
Virštanj 

Ne samo. da imate kot dol
goletna naročnica pravico, 
*da kaj pokritizirate«, 
^ uredništvu smo celo veseli 
^kšnih pisem, saj so nam 
r>ekakšen kažipot pri vsebin
ski zasnovi časopisa. Če bi 
bilo takšnih pisem, kot je va-
5e, še več. bi bil Novi tednik 
^sgotovo še bližje željam vas, 
^aših bralcev. 

Kar se cene tiče, je v teh 
^I^Hacijskih časih velik križ. 
'-Upoštevali smo, da se do
godki realno zmanjšujejo, da 
^akup časopisov predstavlja 
V s e večje breme za družin
ske proračune. Zato smo ne-

časa počasneje zviševali 
^^no časopisa, kot pa so rast
mi stroški, in-zašli v rdeče šte
vilke. S ceno časopisa, ki je 

sedaj (15.000 dinarjev), še 
vedno ne pokrijemo stro
škov, zato nekaj prihranimo 
tako, da včasih izdamo tanjši 
časopis (na 16 straneh) in pri 
tem skrbno pazimo, da ne 
okrnimo preveč vsebine ozi
roma, da tudi na 16 straneh 
ponudimo dovolj zanimive
ga branja. 

O romanih in o podlistkih 
smo v naši redakciji že veli
ko razpravljali. Mnenja so bi
la različna, pomisleki pa 
predvsem, če je smiselno ob
javljati roman v tedniku, še 
posebej v takšnem obsegu 
(pol časopisne strani) kot si 
v trenutni vsebinski zasnovi 
lahko privoščimo v Novem 
tedniku. Ker so nadaljevanja 
kratka, se objavljanje zelo 
zavleče in marsikateri bralec 
se potem raje odloči, da si 
knjigo izposodi v knjižnici in 
prebere. Do dobrih neobjav
ljenih romanov pa je težko 
priti, pa še avtorske pravice 
predstavljajo precej velik 
strošek za časopis. 

Kar se prejšnjih romanov 
tiče - Pod svobodnim son
cem, ki smo ga objavili, ste 
izbrali bralci sami v anketi, 
ki smo jo pripravili. Ta ro
man je zmagal s precejšnjim 
naskokom pred drugimi, ki 
smo jih predlagali. 

Podobno velja tudi za felj-
tone. Coprništvo objavlja
mo, ker menimo, da gre za 
dober tekst in ker se lep del 
feljtona dotika naših krajev, 
pa doslej o tem ni bilo mogo
če nikjer tako strnjeno pre
brati. Avtor seje potrudil in 
podatke zbral iz lepega kupa 
domačih in tujih (predvsem 
nemških) virov. Feljton se 
bo iztekel v naslednjem me
secu, od vas, bralcev, in va
ših želja pa je odvisno, ali 
bomo v prihodnje še objav
ljali romane in feljtone. 

Uredništvo 

Liicovni saion 
v Celju 

Nimam n a m e n a igrati ka-
vahrja do sl ikarke I rene Po-
lanec ter zagovarjati odstra
njene slike. Po č lanku v Ve
čeru in po odstrani tvi slik iz 
Likovnega salona pa se bom 
oglasil kot slikar. Opazova
lec sem že dolgo. Pri slikah 
ima prav le shkar . Sam za
ves tno naredi korak nazaj ali 
naprej . Ob takšnih posegih 
j e kri t ika naredila škodo sa
mo slikarstvu. 

S h k e naki tu niso nič jema
le. S Pe t rom Černe tom gre 
naki t v povprečno ravno
težje. 

Nerad govorim o medl ih 
razstavah v L ikovnem salo
nu, ki se vlečejo od mojega 
otroštva. Živ dokaz so od
kupl jene slike. Pre lom je bil 
leta 1973 od svetovno prizna
nega srbskega slikaja, ki je 
prišel v Likovni salon mimo
grede pri »stranskih vratih«. 
Razstava je bila še podaljša
na. Kvaliteta in znanje sta 
polnila salon. Otvoritev je bi
la brez ceremonij in katalo
gov. S a m avtor se ni udeležil 
otvori tve in je bival v hotelu 
Celeja. 

Posebn i l ikovni dogodek 
in rekordni obisk je bil ob 
otvoritvi DLAC, kjer sem 
poleg sedmih avtorjev sode
loval tudi jaz. To je bilo leta 
1976. Kmalu nato sem izsto
pil iz druš tva zaradi s ta tutov 
iz Ljubljane; po tem vel ikem 
uspehu , ki je javnost i poka
zal, kaj smo samouki in kam 
sodimo. 

Naslednje leto sem prešel 
h kar ikatur i in se od leta 
1977 pa do danes prebil v vse 
svetovne kataloge. Velika 
sl ikarska priložnost pa je bi
la v Rogaški Slatini na pr
vem m e d n a r o d n e m Ex-tem-
pore 86, kjer sem dobil na
grado. Za slikarja in pesnika 
ni p o m e m b n o , če j e v dru
štvu, važno je, da ustvarja in 
pri t em raste. 

Za naki t so govorili, da je 
kič, celo za naravno cvetje. 

V razvitih državah je delo 

kult , ne šola. Posebne igral
ske, s l ikarske, znans tvene 
ustvarjalce sprejmejo na 
Akademijo . Pr i nas, kdor ne 
konča akademije , ga onemo
gočajo tisti, ki sami dvomijo 
v svoje delo. Take pomoči , ki 
te spravi na kolena, ne potre
bujem. Meni je p o m e m b n o 
že iz osnovne šole, da posto
p o m a ras tem. Počasna rast 
j e s igurna. Celje ima tovarno 
barv Aero in zakaj ne plasira
jo svojih barv p reko talentov 
v svet. 

Likovni salon naj se odlo
či, ali za obrt, ali za umet
nost . 

Obr tn iki se imajo za umet
nike, umetn ik i pa množijo 
svojo obrt!? 

BOŽIDAR PANIČ 
Plečnikova 29, Celje 

Ples v Celju 
- dodatek 

šo lan je za sodobni ples pri 
nas ni urejeno. Kljub vsemu 
se t r u d i m o pridobivat i si 
p lesno znanje. 

V zadnjih osmih letih sem 
obiskoval : s edemkra t P P Š 
ZKO Slovenije, P P Š Budim
pešta, Laban dance center 
London, In ter dance Rovinj, 
seminarje, tečaje, Z P Š Mari
b o r . . . Kot plesalec: sezona 
82/83/84 v svoji skupini , Od
prta vrata za ples Ljubljana-
produkci je , preds tava 
S. Mladenovič, v predstavi 
Ša loma EG »Ergo«-koreo-
graf D. Z. Frey. 

V s tudiu pa ves čas organi
ziramo gostovanje pedago
gov. Letos od januarja do 
maja - J. Knez, junija N. Ma
vec, prav v teh d n e h pa pri
haja pedagoginja z Lenin
grada. IGOR J E L E N 

Studio za ples 

Recept za 
iignjev cmok 

ž e na začetku, bi te rad 
opozoril, da v Kahnškov i 
»Kuharici« ne boš našel ni
česar podobnega! 

Vsa stvar izvira iz obvezne 
jut ranje kavice, kjer mi kole
gica nazorno opiše svojo pot 
v službo mimo gosti lne »In-
tihar« kjer rek lamni pano 
z velikimi črkami vabi poleg 
ostalega tud i na lignje po 
79.000 din. Za lažjo orientaci
jo naj povem, da je to na ti
s tem mes tu kjer vozniki 
»Renaultov« zaupajo svoje 
j ek lene stroje izkušenim 
mojs t rom pod drobnogled. 

Ker m e vežejo lepi spomi
ni na dogodek nekaj mese
cev nazaj, ko sem s prijate
ljem šel na lignje izključno 
samo k Intiharju v Leveč, saj 
so bili izvrstno in kol ičinsko 
na zavidljivi ravni pripravlje
ni, sem se odločil, da družbo, 
ki men i osebno nekaj pome
ni, po t ihoma presenet im. 
»Vse bom lepo povabil na 
lignje k Intiharju«, si rečem. 
Rečeno - storjeno. 

Ko smo v soboto, 16. 9. 89 
v popo ldansk ih urah prispeli 
na kri t ično mesto , smo se 
h r u m e č e m u HI-FI-ju (haj-fa-
ju) spre tno izognili s tem, da 
se names t imo v čim oddalje
nejši kot iček gostilne. Na 
nek način sem se čutil odgo
vornega za dobro počutje 
družbe, pa še prijatelji mi za
upajo, tako, d a j e že na začet
ku pogovora z natakarico 
padla odločitev: pet porcij 
Iignjev, omake , dva pomfrita 
in tri solate ter pijača. »To 
bodo pozijali. ko bodo zagle
dali Intiharjeve res obilne 
porcije!«, si pri sebi mislim 
ter m o d r o molčim. 

Kako so pomenlj ivo pogle
dali najprej v smer natakari-
činega pr ihoda, potem pa še 
proti meni! 

V r i tmu razbijajočega »Va
la 202« se je prikazala nata
karica z naročenim v res re
ko rdnem roku. Geslo v smi
slu: »Jej malo a hitro«, bi se 
tukaj prav gotovo obdržalo. 
Moje presenečenje se je spr
va poistovetilo s t istim na 

krožniku, po tem pa je le po
stajalo vse večje. 

»No, nič še ni izgubljene
ga«, si rečem in prvi obraču
n a m z lignji v zelo samoza
ves tnem slogu in povem ti, 
da se mi ni bilo t reba veliko 
trudit i . Prijazno pojasnilo 
natakar ice , da j e račun napi
san kar skupaj , za vseh pet 
porcij hgnjev, spre jmem na 
znanje v znesku okroglih 
800.000 din (z besedo: osem-
stotisoč din). »Na osebo je 
porcija 160.000 din«, nam še 
pojasni. Prijatelja spoznaš 
v nesreči, zato se dogovorim, 
da gre pijača z njegovega 
proračuna. 

Ko poravnam račun, se či
sto pot iho sprašujem, če 
morda niso med mojim zad
njim obiskom in današnj im 
zamenjah kuhar ico ali pa so 
lignji totalno spremeni l i svoj 
»image«, da se zaščitijo p red 
ribiči in njihovimi mrežami? 
Postal i so tako majhni in 
d r a g o c e n i . . . Seveda! Lahko 
bi si mislil! Cena 79.000 za 
porcijo Iignjev je napisana 
samo za mojo kolegico, ki se 
vsako ju t ro pelje mimo z av
tobusom v službo, tako, d a j e 
po temlahko cel dan dobre 
volje. Nikakor ne m o r e m 
mirno pogoltni t i Iignjev 
cmok dragocen celih šest
najst starih milijonov, če
prav se zavedam, da bom 
s tem pisanjem moji kolegici 
verjetno pokvari lep, prije
ten delovni dan . Od danes 
naprej bo s t rahoma poškilila 
na tisti reklamni pano izpred 
gostilne in se pri t em z nagu
ban im čelom zamislila, ne 
pa, da bi še naprej ostala cve
toča kot doslej. Pa dober tek! 

J O Ž K O GREGOROVIČ 

Zlato sonce na 
Ložnici zakrivajo 
strupeni oblaki 
neprijetnega 
vonja 

Prebivalci Ložnice ne na
sprotujemo gospoda r skemu 
in vsak r šnemu razvoju, na
sprotujemo pa onesnaževa
nju, zastrupljanju in uniče
vanju našega okolja, zdravja 
in življenja. 

Tekst i lna tovarna J u t e k s 
na Ložnici vse bolj širi svojo 
proizvodnjo. Zastavlja se 
nam vprašanje, če j e J u t e k s 
sploh še tekst i lna tovarna ali 
postaja vse bolj kemična . 
T renu tno na Ložnici deluje
ta za nas dve ekološko spor
ni liniji za proizvodnjo toplih 
podov, zato se še bolj bojimo 
uvajanja linije t r imetrskih 
toplih podov in poskusne 
proizvodnje oblog za notra
nji del avtomobi lskih vrat za 
nemškega partnerja. 

Čeprav ne poznamo v celo
ti tehnoloških procesov v Ju-
teksu, se ne damo slepiti. Ve
mo, da je pri proizvodnji to
plih podov ekološko sporno 
mehčalo oziroma topilo za 
PVC prah. Prepr ičani smo, 
da prihaja pri p rehodu čez 
toplotni kanal tudi do pre
gretja in razpada PVC, kjer 
v končni fazi nas tane kislina 
HCE. Sporno j e tudi izpare-
vanje topil pri t i skarskih 
barvah, pri vsem skupaj pa 
gre za zelo nepri jeten vonj, 
ki se širi po okolici. 

Prebivalci Ložnice zato 
zahtevamo, da v J u t e k s u ta
koj naročijo izdelavo analiz 
s strani pooblaščenih stro
kovnih institucij o emisiji 
škodljivih snovi v okolje pri 
proizvodnih procesih v Ju 
teksu. Če te analize obstoja
jo, naj nas z njimi seznanijo. 
Nadalje zahtevamo takojš
njo namest i tev čistilnih na
prav, zmanjšanje emisij in 
spoštovanje zakona o var
stvu narave. Obenem terja
mo, da nas v J u t e k s u sezna
nijo s s tehnološkim, pro
storskim in drugim stanjem 
tovarne ter načrti za prihod
nost. 

Krajani Ložnice 
(Sledi 169 podpisov) 

PRIREDITVE 
Ansambel Slovenskega ljudskega gledališča iz Celja 

bo danes ob 9. uri uprizoril na domačem odru delo Ber-
tolta Brechta Opera za tri groše. Predstava bo zaključena 
za Tehniško šolo. Jutri ob 19. uri pa se bodo z Brechtovim 
delom predstavili na Borštnikovem srečanju v Mariboru. 

V ponedeljek, 23. oktobra bodo Celjani gostovali 
z delom Zdenka Kodriča Vida vidim v domu II. sloven
skega tabora v Žalcu, predstava pa bo ob 19.30 uri. 

Ob isti uri pa bo na celjskem odru gostovalo Primorsko 
dramsko gledališče iz Nove Gorice, ki se bo predstavilo 
z delom Thomasa Bernharda Komedijant v režiji Dušana 
Mlakarja. Predstava bo v okviru Borštnikovega srečanja 
za izven. 

Jutri ob 19.30. uri bo v Narodnem domu celovečerni 
koncert mešanega pevskega zbora ZPD France Prešeren 
iz Celja pod vodstvom Edija Goršiča. Koncert je namenjen 
vsem pevcem ostcdih pevskih zborov v Celju ter ostalemu 
občinstvu, brezplačne vstopnice pa lahko dobite pri Zvezi 
kulturnih organizacij Celje. 

V dvorani doma strelcev v Mali Brezi bo v nedeljo, 22. 
oktobra ob 14. uri kulturno društvo Lažiše uprizorilo delo 
Frana Šaleškega Finžgaija Razvalina življenja. Izkupiček 
od predstave bo namenjen v sklad za odpravo posledic 
neurja. 

V dvorani Zdraviliškega doma na Dobrni bo v soboto, 
21. oktobra ob 17. uri samostojni koncert mešanega pev
skega zbora »Gradski hor« iz pobratenega mesta Sisak, ki 
gostuje na povabilo mešanega pevskega zbora ŽPD 
France Prešeren. 

V večnamenski dvorani v Zrečah pripravljajo jutri 
Večer evergreenov »Zopet skupaj kot nekoč«. Prireditev 
je tradicionalna, letos pa se bodo pevci starejše generacije 
srečali že tretjič. 

V Kristalni dvorani Zdravilišča Rogaška Slatina bo 
jutri ob 19.30 uri koncert Moškega pevskega zbora Zdravi-
hšča, ki bo pod vodstvom Franca Plohla pripravil »Večer 
slovenskih napitnic«. 

V Likovnem salonu v Celju bodo jutri ob 18. uri odprh 
razstavo likovnih del šestih slikarjev, ki so sodelovali na 2. 
celjskih mednarodnih slikarskih tednih. 

V Knjižnici Edvarda Kardelja v Celju je na ogled raz
stava »Sprehod po baročni arhitekturi in plastiki na Šta
jerskem«. Razstava bo odprta do 11. novembra. 

V občasnem razstavnem prostoru Muzeja revolucije 
v Celju si lahko do sobote, 21. oktobra ogledate razstavo 
Varovanje našega premoženja, ki jo je pripravila celjska 
Uprava za notranje zadeve. 

Kovinotehna Celje organizira prihodnji petek, 27. okto
bra obisk v Zagrebu z ogledom muzeja Mimara ter ob 
19.30 uri v Hrvatskem narodnem kazahštu dramsko delo 
v priredbi Čeda Priča: Ostavka. 

Odhod izpred Kovinotehne bo ob 15.15 uri, prijave do 
zasedbe mest pa sprejema Danica Buneta, Kovinotehna, 
tel. 34-711. int. 373. 

V Muzeju graHčnih umetnosti v Rogaški Slatini so na 
ogled originalni bakrorezi iz Valvasorjeve delavnice na 
Bogenšperku. Razstava sovpada s 300-letnico izdaje Val
vasorjeve knjige Slava Vojvodine Kranjske, na ogled pa 
bo do 4. decembra. 

V Pivnici Zdravilišča Rogaška Slatina so razstavljena 
dela, nastala na likovni koloniji Likovna jesen v Rogaški 
Slatini. Slikarji so svoja dela ustvarjali na temo Rogaška 
Slatina z bližnjo okolico, razstavo pa si lahko ogledate do 
3. novembra. 

V galeriji Dober dan v Šempetru je odprta razstava 
slovenskih fotoreporterjev s fotopress tematiko. Razstava 
bo na ogled do 15. novembra. 

V galeriji kulturnega centra Ivan Napotnik v Titovem 
Velenju razstavlja svoja dela, nastala v novejšem obdobju. 
Jure Cekuta, slikar iz Celja. Razstavljena dela si lahko 
ogledate do konca meseca. 

V avli hotela Dobrna so na ogled dela shkarja Mirka 
Sutona iz Zagreba. Na ogled bodo do 6. novembra. 

Turistična agencija Popotnik Celje organizira v soboto, 
21. oktobra ogled operne predstave Carmen v ljubljanski 
Operi. Odhod avtobusa bo ob 16.30 uri s parkirišča na 
glaziji. 

DELOVNA ORGANIZACIJA 
TOVARNA VOLNENIH ODEJ 
Škofja vas pri Celju 

objavlja 
prosta dela in naloge 

1. elektrjčar I. 
za nedoločen čas 

Pogoji: 
- IV. stopnja strokovne izobrazbe - obratovni elek-
trikar 
- 2 leti delovnih izkušenj 
- poskusno delo 3 mesece 

2. ključavničar - strojnik kotla 
za nedoločen čas 

Pogoji: 
- IV. stopnja strokovne izobrazbe - strojni ključavni
čar - za opravljanje del in nalog strojnika kotla 
- 2 leti delovnih izkušenj 
- poskusno delo 3 mesece 
Kandidati naj pošljejo svoje prijave z dokazili o izpol
njevanju pogojev v 8. dneh po objavi razpisa na 
kadrovsko sjužbo delovne organizacije Tovarne vol
nenih odej Škofja vas, 63211 Škofja vas. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 15. dneh po 
opravljeni izbiri. 



Ni pomembno, kalcšne barve je 
mačka, temveč kako lovi miši 
Intervju z J o ž e t o m Š k o U č e m , predsednikom Z v e z e socialistične mladine Slovenije 

Slovenska mladinska orga
nizacija se spreminja, kajti ta
ko narekujejo okoliščine. Ali 
bo postala sodobna polit ična 
in družbena organizacija ali pa 
bo odšla na smetišče zgodovi
ne. Tisti, ki se v prihodnosti ne 
bo prilagodil sodobnim meto
dam delovanja, nima v polit iki 
več česa iskati. ZSMS je to 
spoznala že pred leti. Sedaj je 
prišel čas, ko nameravajo iz 
opozicije preiti v prve vrste. 
Zato pa je potrebno vel iko zna
nja in smelosti . 

Ali bo ZSMS zmogla, kar ho
če? Na vprašanja v zvezi s tem 
odgovarja Jože Školjič, pred
sednik organizacije, ki bo more
biti spremeni la tudi ime. V ob
dobju do kongresa, in morda še 
po njem. Z S M S pomeni tudi : Za 
svobodo mislečega sveta. 

Zadnja dogajanja v mladin
ski organizaciji so dokazala, da 
v organizaciji mladih prihaja 
do različnih pogledov glede or
ganiziranja in delovanja 
ZSMS v prihodnje. 

"V Z S M S so se vedno pojav
ljali različni pogledi na to in ono 
stvar. Ne samo v zvezi z mnogi
mi odpr t imi vprašanji , kako bo 
mladinska organizacija izgleda
la v prihodnje, v spremenjenih 
oziroma normalnih okol iščinah 
polit ičnega delovanja. To je se
veda prav in demokra t ična raz
prava je tista, ki odloča, kako se 
dogodki odvijajo naprej . 

Amandmaj i k republiški usta
vi prinašajo mnoge liberalizaci
je na gospodarskem področju, 
na pol i t ičnem pa predvsem od
pravo polit ičnega ekskluziviz-
ma. Prihaja do popolne svobode 
polit ičnega organiziranja, kar 
pomeni , da je razpravljanje 
o tem. s t ranke - da in s t r anke 
- ne, že preseženo. S tem v pre
cejšnji meri soglašamo tudi 
v ZSMS. so pa seveda še nekate
ri drugačni pogledi, kar je po
polnoma logično.« 

Kakšno je razmerje sil v slo
venskem polit ičnem prostoru 
po sprejemu amandmajev? Zdi 
se, da so komunisti največ pri
dobili . Kaj pa ZSMS, v kateri 
ste se za spremembe, ki so jih 
Slovenci pred tedni evforično 
sprejeli, z mnogimi odpori 
ostalih, zavzemali že pred leti? 

Razmerje sil se m e n na ne
kem določenem problemu. Iz 
mlad inske organizacije je prišlo 
v zadnjih letih prav gotovo naj
več idej. naš problem pa je pred
vsem v dejstvu, da ne znamo 
dovolj smelo pobrati sadov. 
Pravo razmerje sil sc bo izkaza
lo, ko bo izdelan volilni zakon in 
zakon o polit ičnih združenjih. 
V tem t renu tku so največ moral
nega kapitala kajpada pobrali 
komunis t i , s t em da je po t rebno 
poudari t i , da je vseh šest spor
nih amandmajev oblikovala t.i. 
al ternativa, kamor pogojno spa
da tudi ZSMS. Šele v obdobju, 
ko se bo evlorija polegla, se bo 
začelo bolj t rezno govoriti 
o tem. kdo je imel pri tem naj
več zaslug." 

Z zadnjimi amandmaji 
k ustavi , smo Slovenci , preko 
svojih predstavnikov, vendar
le bolj utrdili svojo suvere
nost. Ti so jasno povedali , 
v kakšni državi si želimo žive
ti. ZSMS-jevci že prej niste več 
pristajali na nemogoče pogoje 
soustvarjanja polit ike na jugo-
slovnski ravni. 

"Pri tem gre samo zato, da 
moramo v Z S M S delovati raci
onalno. Če porabl jamo energijo 
na zvezni ravni, potem od tega 
nekaj pr ičakujemo. Mi smo ve-
čmo svojih idej uveljavljali tudi 

v Jugoslavij i in mnoge so bile, 
resda mesece in leta kasneje, 
sprejete. To, da je nekaj ljudi 
izstopilo iz Zvezna konference 
ZSMJ ne pomeni , da smo se kot 
organizacija odcepili od Jugo
slavije. Hočemo opozoriti le na 
ne izpodbi tno dejstvo, da zvez
na konferenca in njeno pred
sedstvo nista sposobna izvrše
vati integracijske in koordina
cijske funkcije. V precej podob 
nem položaju je partija. Televi
zijski prenosi iz zveznega CK so 
dokazali, da se tudi komunis t i 
na zvezni ravni ne morejo nič 
več zmeniti ." 

Je sploh še mogoče govoriti 
o ZSM Jugoslavije? 

"Seveda, zakaj ne. Že prej to 
ni bila enoli tna organizacija, 
v njej so se pojavljali različni 
koncept i . Kajpak pa je potreb
na sprememba vodstva na 
zvezni ravni. Novo vodstvo bi 
moralo biti sposobno poiskati 
sintezo vseh republ išk ih mla
dinskih organizacij. 

Organizacije mladih se na
mreč skoraj v vseh republ ikah 
osamosvajajo. To se dogaja 
v BiH. kjer so vse povode za 
afere sprožili mladinci , ki so po
dali še veliko pobud za demo-
kratičnejšo družbo in večjo svo
bodo posameznika . V tem času 
v Makedonij i mladinci vodijo 
razpravo o učinkovitost i repu
bliškega izvršnega sveta. 

Na Kosovu s e j e samostojnost 
mlad inske organizacije žal zak
ljučila z izrednimi ukrepi . 

Skra tka skoraj povsod po Ju
goslaviji nastajajo m o č n e repu
bliške mladinske organizacije, 
zvezna mladinska organizacija 
pa je neko peto kolo, brez pra
ve polit ične moči.« 

Kongres, ki bo od 2. do 5. no
vembra, prinaša drugačen mo
del ZSMS na vseh ravneh. 
Očitno bije zadnja ura genera
cijski organizaciji social ist ič
ne vrste. 

"Predvidevamo, da bo naš 
program v največji meri še ved
no najbolj zanimiv za mlado ge
neracijo. Z S M S je politična in 
d ružbena organizacija in zato se 
bo še vedno, poleg politike, uk
varjala z nekater imi temeljnimi 
problemi mladih. Recimo s pro
blemi brezposelnost i , prostor
skimi in s tanovanjskimi proble
mi, z organizacijo športa, rekre
acije itn. Prepr ičani smo. da bi 
bilo po t rebno v Sloveniji usta
noviti Ministrstvo za mladino, 
ki bi moralo reševati vse vitalne 
p rob leme mlade generacije. Za 
mlad insko populacijo naj no bi 
skrbeli le Z S M S in ostale poli
t ične zveze, t emveč tudi dr
žava." 

Mladinski organizaciji je, po 
mnenju mnogih, vedno odgo
varjala vloga v opoziciji. Ali je 
lažje biti v opoziciji kot na 
oblasti? 

"V opoziciji moraš ravno tako 
imeti stališče do stvari. Kadar 
smo čemurkol i nasprotovali , ni
smo počeli to zato. da bi komu 
nagajali. Prepros to smo menili , 
da je mogoče stvari d rugače in 
bolj uspešno rešiti. Tudi sedaj, 
ko se potegujemo za oblast, to 
počnemo z razlogom, da bi 
s koncept i , za katere misl imo, 
da so boljši, marsikaj spremeni
li na bolje." 

V pripravah na kongres po
svečate precej pozornosti me
dijski odz ivnos t i . . . 

»To je res. vendar ne zaradi 
tega. da bi se šopirili. Mi namreč 
ne ver jamemo, da jc dovolj, da 
imaš dobro idejo. Po t rebno je 
ljudi še prepričati, da je ta ideja 
res dobra oziroma najboljša. 
V sodobnem svetu se namreč ne 
trži le z zobno pasto, z izgledom, 
z obnašanjem, ampak tudi z ide
jami. Brez političnega marke

tinga se na S lovenskem v bodo
če ne bo več mogoče iti politike. 
S takšn im mišljenjem smo šli 
v p redkongresno obdobje in 
moram reči. da velike napore 
posvečamo zbiranju denarja iz
ven proračuna. Gre za izredno 
visoke vsote." 

Veliko stvari se bo v prihod
nje spremenilo pri financira
nju družbenih in polit ičnih or
gan izac i j . . . 

"Denarja bo v prihodnje poli
t ična s t ranka imela toliko, koli
kor bo imela privržencev. Glede 
na število članov v par lamentu , 
bo deležna tudi p roračunsk ih 
sredstev, več bo denarja od čla
narin, seveda pa politika vse 
bolj postaja tudi biznis. Denar 
za politiko, ki ni zasebna stvar, 
mora imeti tudi država, pri t em 
da ga več dobi tisti, ki ima več 
volilcev in zategadelj več ljudi 
v skupščini ." 

Pri vseh spremembah ste 
razmišljali še o spremembi 
imena. 

"To je res in ugotovili smo. da 
je kratica ZSMS že precej uve
ljavljena. Ni malo tistih, ki se 
z njo identificirajo. Zato smo 
menili , da kratice ne spreminja
mo in akcijo do kongresa vodi
mo pod geslom: Za svobodo mi
slečega sveta." 

V zvezi s starostjo v ZSMS 
prav tako pripravljate spre
membe. Že dolgo časa se govori 
o nesmiselnosti oz. smiselnost i 
starostne omejitve. 

"Pri starosti spreminjamo in 
spodnjo in zgornjo mejo. Pri 
spodnji meji prihaja do očitkov, 
da z mladimi preveč manipul i 
ramo. Zato smo v predlogu sta
tuta sklenili, da naj bi bila spod
nja meja 15 let. V tej s tarostni 
dobi se lahko mlad človek tudi 
prvič zaposli. Pri zgornji sta
rostni meji imamo več predlo
gov, največ pa razmišljamo 
o tem. da bi bila zgornja meja 
povsem ukinjena, razen pri 
funkcionarjih, ki bi jih morala 
napajati mladostna svežina. Na
ši poslanci bodo seveda lahko 
starejši." 

Sprejemate novi statut, ki 
naj bi bil kratek in jedrnat. 

"Tako kot je predlog statuta 
napisan, daje možnost pragma
tičnega delovanja ZSMS v sme
ri sodobne polit ične in družbe
ne organizacije. Gre za povsem 
odpr t statut, ki malo stvari "ce-
mcnt i ra" . kar je vsekakor pre
cejšna prednos t normat ivnega 
akta. Dokončno se bodo nekate
re stvari vendar le uredile 
s splošno zakonodajo, ki bo do
ločala meja delovanja družbe
nih in političnih organizacij. 
Prav tako bodo nujni še nekate
ri pravilniki, s katerimi bo nor
mat ivno opredeljeno delovanje 
občinskih organizacij ZSMS. • 

Katere so bistvene organiza
cijske spremembe ZSMS na 
občinski ravni? 

»Velika sprememba je v tem. da 
lahko po novem statutu občinsko 
organizacijo sestavljajo člani in 
ne osnovne organizacije. Naj
manj 25 članov je spodnja meja, ki 
še omogoča občinsko organizacijo 
ZSMS. Pravilniki o delovanju so 
prepuščeni občinskim organizaci
jam. Oblikujejo jih naj pač tako. 
da bodo v danih okoliščinah lahko 
delovali uspešno in konstruktiv
no. Vsekakor pa bo članstvo 
v ZSMS prostovoljno in ne bo več 
potekalo po ustaljeni, preživeti 
proceduri." 

Ker ZSMS postaja vse bolj po
litična in vse manj družbena, 
mladi, ki jim politika ni glavna 
preokupacija, ostajajo brez svoje 
organizacije. 

»Kljub politizaciji ZSMS, bo ta 
še naprej ostala tudi družbena or
ganizacija. Problemi mladih niso 
le politični, čeprav lahko v končni 
fazi to kaj hitro postanejo. Neza
poslenost in stanovanjske stiske 
sta že politična problema. Ostalih 
dejavnosti kajpak ne smemo zane
marjati. Sicer pa se bodo tudi osta
le politične skupine zavzemale za 
mlade: ZSMS ne bo imela več pri
vilegija, da bo sama po sebi orga
nizacija, kjer bodo vključeni vsi 
mladi." 

"Katere programske prednosti 
bo imela ZSMS na spomladan
skih volitvah pred ostalimi tek
meci? Zgolj kapital iz preteklosti 
ne bo dovolj. 

"Daleč od tega. da bi hoteli žive
ti od preteklosti. Tisto, kar smo 
naredili v preteklosti, je povsem 
opisljivo. Če sem plastičen, lahko 
položaj opišem takole: Zastava 
lahko izdela fantastičen avtomo
bil. Toda če ima kupec dovolj de
narja, predpostavljanj se bo zara
di preteklosti in tradicije odločil 
za Mercedesa. ZSMS med politič
nimi organizacijami predstavlja 
Mercedesa. Bila je najbolj odprta 
za različne ideje, najhitreje jih je 
artikulirala v sistem in mnoge 
druge politične skupine so te ideje 
kaj kmalu začele upoštevati za 
nujne in normalne. ZSMS prav ta
ko ne sektaši, okoli sebe združuje 
veliko simpatizerjev, ne deli ljudi 
na verne in ateiste, na komuniste 
in nekomuniste." 

Kako je s tvojim in mnogimi 
ostalimi članstvi v dveh organi
zacijah? V bodoče ne boš mogel 
biti in član ZSMS in ZKS. 

"To je osebna stvar vsakega po
sameznika. Če me. na primer, na 
funkcijo kandidira ZSMS, bom 
pač zastopal bar\'e ZSMS." 

Kaj pa če bo stališče ZSMS na
sprotno s stališči ZKS, ki jih kot 
član vendarle tudi v nekem smi
slu sprejemaš? 

»Včasih se zgodi, da se ne stri
njaš niti s stališčem v svoji stran
ki. Takrat se je potrebno odločiti. 
Na koncu ti vedno ostaja izstop. 
Sicer pa bo prav gotovo svoje pri
nesel čas, ker se stvari pač ne mo
rejo spremeniti čez noč. Toda 
v tem trenutku ni smiselno za
pravljati časa s tem, kakšne bar
ve si, temveč za kaj se zavzemaš 
in kakšne metode zato uporab
ljaš. Ni torej pomembno, kakšne 
barve jc mačka, marveč kako lovi 
miši." 

Je v vašem programu dovolj 
vabljivega za bodoče volilce? 

"Ne gre samo zato, ali je naše 
početje ljudem všeč. Tisto, kar za
govarjamo sta zakon in red. Na to 
pa se je v razmerah, v katerih živi
mo, kaj težko navaditi. Vse kar 
hočemo, je ustvarjanje pogojev, ki 
bi omogočali boljše življenje ljudi. 
Sprovajanje programa bo seveda 
sila težavno, za kar pa nismo krivi 
mi. Druge rešitve ni." 

Nekateri pesimisti ali »reali
sti« napovedujejo ZSMS žalosten 
konec. 

"Skoraj čudno bi bilo, da bi or
ganizacija, ki jc v zadnjih letih 
v slovenskem prostoru prispevala 
toliko idej, izginila s političnega 
prizorišča. Toda v politiki je vse 
mogoče. Včasih tudi najboljšim 
spodleti. Toda kdorkoli sc bo 
v prihodnosti žele! obdržati, to ve
lja tudi za nas. bo moral imeti veli
ko znanja in zaupanja ljudi.-

VOJKO ZUPANC 

Tako je bilo na prvem večjem postanku vj 
slovenske goste pričakala množica kakšnih [ 
starejših. Bilo je solz, ploskanja, smeha, vse p 

Tako je bilo ob prihodu in slovesu na vseh pos 
prijateljev z obeh strani. Na začetku prisrčen\ 
čez dve leti v Sloveniji, ko bo pripeljal jubi 
letnici izgnanstva Slovencev v Srbijo. 

strogo ko 
S kolikšnim uspehom so se v 

V celjski Cinkarni izdela
jo letno okoli dvesto tisoč 
ton žveplove kisline, do po
rabe ali prodaje pa jo hrani
jo v osmih dvatisočtonskih 
rezervoarjih. Ob ostali pro
izvodnji predstavlja žve-
plova kisl ina eno največjih 
možnih nevarnosti za oko
lje, zato so v soboto v Cin
karni izvedli poučno pri-
kazno vajo c ivi lne zaščite, 
na kateri so preverili svoje 
strokovno in samozaščitno 
usposobljenost za prepreči
tev ekološke katastrofe ob 
možnem izlitju kisline. 

Obenem bo vaja - zdaj 
posneta in kasneje tudi pro
učena - služila tudi kot učno 
gradivo p r ipadn ikom enot 

civilne zaščil 
slavij i. Pripn 
bl i sk i štab i 
Občinski štab 
Civilna zaščil 
Ije. na njej p 
še občinski« 
re delovne 01] 
vodi. 

Po načrtu« 
prečrpavanju 
ne do okvare 
izmed sklad 
Skladiščnik jI 
je opečen po 
godi pa mu 
uspelo obvei 
djo obrata Ko 
Čret. Medtem 
kala v loviln 
zgrajena okol 
Izmenovodja 
poškodovane 

»Izlitje kisline lokaliziramo z vrečami ^' , 
reagira, tvori z njim sadro, ki bariero , 
zapolnimo z apnenim mlekom in nevtr^ 
v posebno cisterno." 
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\fopciderju v Beogradu, kjer je 
L,j/, med katerimi je bila večina 
'pienju iskrenega prijateljstva. 

iih Srbije. Veliko starih in novih 
mu vabilo, da se ponovno vidijo 
r/aA' ob 30 letnici, kar vozi in 50 

Vlak Je povozil razprtiie 
Uudi ¥ Srbiji In Sloveniji viak B I E še vedno tesno povezuje 

Vlak, ki nima primerjave 
na svetu - vlak bratstva in 
enotnosti je spet v Sloveni
ji. Vlak, v katerem naj bi 
bili v večini ljudje, ki so bili 
leta 1941 izgnani v Srbijo, 
kjer so jih sprejeli gosto
ljubni domačini . »Pravih« 
izgnancev je žal zaradi let 
vedno manj, vendar »kri« se 
obnavlja. Pot prijateljstva 
nadaljujejo mlajše genera
cije, ki sklepajo nova po
znanstva. 

Letošnji vlak je bil devet
najsti po Vrsti. Iz mar iborske 
smeri je na pot v 33 srbskih 
občin krenila kompozicija 
s trinajstimi vagoni, iz jese
niške smeri pa s sedmimi . 
V obeh je bilo nekaj manj 
kot tisoč udeležencev različ
nih starosti . 

^ o č odhoda iz Slovenije je 
bila mirna in sploh ni bila 
podobna prejšnjim, ko so bi
li »hodniki« po vagonih pol
ni in živahni. Vse j e bilo ne
verjetno mirno, v pričakova
nju, kaj bo. Pol i t ične razprti
je so naredile svoje. Čakalo 
pa nas j e nepr ičakovano pre
senečenje. 

Začelo se je v Sremski Mi-
trovici, ko nas je v zgodnjih 
jutranj ih urah na železniški 
postaji pričakala mala »voj
ska« domačinov. Zastave, 
smeh in ploskanje, ter maha
nje v pozdrav, zaplesala je 
folklorna skupina, ki se ji je 
pridružil tudi p redsednik re
publ i ške konference S Z D L 
Jože Smole, sicer vodja slo
venske u radne delegacije. 

V vagone so vstopila de
kleta v narodnih nošah in 
s pladnji s pecivom v rokah. 
Takoj smo bili »skupaj«. Na
smeh, lep pozdrav, zahvala 
za jutranje darilo in bili smo 
srečni, da se j e vse skupaj 
lepo začelo. 

Smo na Topčideru 
Počasi smo prihajali m imo 

velikih zgradb velemesta Be
ograd na topčidersko želez
niško postajo. Ta je sredi ze
lenja in domala neopazna. 
Tokrat j e bilo drugače, saj se 
je kljub ju t ru tam zbralo 
okoli 7 tisoč ljudi. Niso pre
vladovali mladi, k i j ih »pona
vadi« potegnejo iz vrtcev in 
osnovnih šol, a m p a k so bili 
vmes tudi preds tavnik i sred
nje in starejše generacije. Za
čele so teči prve solze. Igrala 
je godba, videli smo lepe 
t ransparente , vse pa je mini
lo v tem, da d rug brez druge
ga ne moremo, kajti imamo 
se radi. 

Po pos tanku na Topčider-
ju sta se kompozicij i ločili in 
nadaljevali pot v različne 
kraje. Mi smo se ustavili 
v Čupriji. 

Naš »pobratim« 
13. ok tober je praznik ob

čine Čuprija. ki je pobra tena 
s celjsko in dobojsko občino. 
Na slavnostni seji. ki je bila 
na dan pr ihoda vlaka BIE, so 
celjsko delegacijo predstav
ljali p redsednik obč inske 
konference S Z D L Slavko 
Pezdir, vodja priprav za od

hod vlaka na celjskem ob
močju Milan Brecl ter Mar
jan Drev, podpredsedn ik 
skupšč ine občine Celje. Sle
dila so u radna in d rugačna 
srečanja. »Uradniki« so iz
menjavali mnenja z »uradni
ki«, ostali so se objemali in 
oživljali spomine na težke 
dni. Ure so bile krajše od 60 
minut . 

Ljubiša Mateič, predsed
nik obč inske konference 
S Z D L Čuprija: »Mi smo pri
pravili p rogram za štiri dni, 
žal pa je bil obisk skrajšan na 
tri. To pomeni , da je ostal 
prejšnji p rogram v sk rčenem 
času.« 

Mihailo Petkovič, pred
sednik skupšč ine občine Ču
prija: "Smo na p re lomnem 
obdobju, kjer mora zmagati 
razum. Vlak ni samo sreča
nje prijateljev iz vojnih in 
povojnih^ let, a m p a k tudi 
vlak za medsebojno boljše 
sodelovanje zlasti na gospo
da r skem področju. Tu smo 
dobro začeli, potem zastali in 
zdaj je t reba te vezi ponovno 
oživiti. Mi lahko zlasti poma
gamo s poljščinami, zdrav
s tvom in morda še s čim.« 

Vsi razgovori so tekli loče
no. Eni so bili uradni , drugi 
domači . Vsi pa so vsaj pri
bližno izvenevali v isti volji, 
da m o r a m o storiti vse. da se 

prijateljstvo ohrani , da bolje 
in razumncjc de lamo ter da 
se odpi ramo tja, kjer sla srce 
in dobrota doma. O tem pa 
naj razmišljajo tudi politiki, 
ki so s svojimi postopki na
redili med narodi in l judmi 
več škode kot koristi , kot je 
rekel Dragoljub Savič. 

Ob koncu tega reportažne
ga zapisa ne bomo zapisali, 
zdaj smo doma. Saj smo pov
sod doma, zlasti v Jogoslavi-
ji. In to smo med vlakom ob
čutili ter doživeli. 

Vrnili smo se z bogat imi in 
dobr imi izkušnjami, pred
vsem pa srečni, da so ljudje 
še vedno tesno povezani. Ko 
smo prispeli v Srbijo, je sija
lo sonce. Ko smo odhajali, j e 
deževalo. Ljubiša Markovič 
p redsednik obč inske konfe
rence S Z D L Čuprija, je ob 
stiskanju rok ob slovesu ves 
m o k e r od dežja i skreno re
kel: »Naj dežuje, v naših sr
cih je sonce.« 

TONE V R A B L 

Petra Kušek iz Celja, 
učenka 8. razreda osnovne 
šole Fran Vrunč na Hudinji: 
»Prvič sem potovala tako 
daleč kot predstavnica naše 
šole, ki že vrsto let sodeluje 
z osnovno šolo Džuro Jakšič 
v Čupriji. Bila sem pri dveh 
novih prijateljicah, ki sta 
mi s pomočjo staršev razka-
zali vse bogastvo pokrajine, 
ki je doslej nisem poznala. 
O tem bom napisala spis, 
s prijateljicama pa obdrža
la vezi.« 

Ob viaifu BIE 89 
Slavko Nikolič: »Že vrsto 

let sem prijatelj z Ivanom 
Arnškom iz Celja. Ob p rvem 
obisku sva dobila knjigi, 
v kateri ob vsakem obisku 
vpisujeva svoje vtise. Tako 
jaz nesem svojo knjigo v Slo
venijo, zdaj jo je Arnšek pri
nesel v Srbijo. Tako ohranja
va vse tisto, kar sva doživela. 
To sta resnično iskreni knji
gi prijateljstva.« 

Cana Antič: »Gostili smo 
družino Ivana Kramerja. Teh 
nekaj dni smo preživeli 
v g lavnem doma in tudi poz
no v noč, vse pa se je vrtelo 
okoli naših pogledov na pri
jateljstvo. Polit ika nima no
bene zveze z naš imi člove
škimi odnosi.« 

Vera Markovič: Gostili 
smo družino Trogar. ki jo že 
vrs to let dobro poznamo. Na 
naslednji vlak, ki nas bo po
peljal v Slovenijo, ne bomo 
težko čakali prepros to zato, 
ker ne poznamo samo vla
kov, a m p a k si tudi redno do
pisujemo, telefoniramo, pa 
tudi obiskujemo se. Mi ni
smo samo prijatelji ob vlaku, 
a m p a k resnično vsak dan.« 

Dušan Ivkovič: -Pri nas je 
bila Rozmanova družina. Žal 
so dnevi kar prehi t ro minili 
in tako je tudi zmanjkalo ča
sa za vse, kar bi lahko skupaj 
doživeli. Z nestrpnost jo pa 
pr ičakujemo naslednji vlak. 
ki nas bo popeljal med prija
telje Slovence.« 

lirana žveplova kislina 
lira/7 civilne zaščite v Cinkarni spopadli z izlivom kisline? 

vo pomoč in obvesti l o ne
sreči obratovodjo, s tem pa 
se je sprožil u tečen sistem 
obveščanja. Z dogodkom so 
seznanili Občinski š tab civil
ne zaščite, mil ičnike, tovar
niške gasilce in reševalce, ter 
sestavili intervenci jske sku
pine iz delavcev v obratu . 
Narodna zaščita je zavarova
la širše območje, kjer je do 
nezgode prišlo, posebna eki
pa milice pa kraj dogodka. 
Pr ipadniki intervenci jske 
skupine Cinkarne so razkrili 
vstope v kanalizacijo in ugo
tavljali pr isotnost kisline 
v kanalih, drugi so opazovali 
ožje območje okoli rezervo
arjev, če bi se kislina prebila 
iz lovilne sklede, tretji pa so 

Si pripravili g radbene stroje in 
zemljo, če bi^bilo g o t r e b n o 

blokirati izlitje kisline. 
Medtem so se na prizorišče 

nezgode že napotili krimina
listi UNZ. brigada Zavoda za 
prot ipožarno, reševalno in 
tehnično službo s posebnim 
vozilom za intervencije ob 
nevarnih snoveh, predstav
nik Občinskega štaba za ci
vilno zaščito, preiskovalni 
sodnik in names tn ik javnega 
tožilca, inšpektorji Zavoda 
za socialno medic ino in higi
eno in še nekater i . Celjska 
Komunala je v Cinkarno po
slala posebno cis terno. Nivo 
pa je pripravil vse po t rebno 
za zaprtje vodotokov in ka
nalizacije na območju Cin
karne . 

Ko so pr ipadniki cinkarni-
ške intervencijske skup ine 
ugotovili pr isotnost kisl ine 

v kanalizaciji, so kanale za
prli z gumijast imi čepi in 
vrečami apna. Medtem je 
prišlo do prboja lovilne skle
de (ki sicer os tane kislinotes-
na vsaj 24 ur), vendar so ga 
uspeli z vrečami apna in 
zemljo lokalizirati. Komuna-
lina cisterna je bila med tem 
že napolnjena z apnen im 
mlekom in kislino so ob pre
boju z njim nevtralizirali. 

Ves čas poteka zaščite bliž
nje okolice in nevtraliziranja 
iztekle kisline so prečrpavali 
kislino iz poškodovanega re
zervoarja in lovilne sklede 
v avtomobi lske in železniške 
cisterne. Uspeli so prečrpat i 
vseh 900 izteklih ton, pri pre
miku ene izmed avtocistern 
pa je prišlo do p rome tne nez
gode. Kislino so takoj prcčr-

pali v drugo, improvizirani 
rezervoar pa so ob prečrpa-
vanju za vsak pr imer posta
vili tudi celjski poklicni ga
silci. 

S tem je bila vaja civilne 
zaščite končana. Podrobne j 
še analize bodo sicer na voljo 
šele čez mesec dni, zaenkrat 
pa je že mogoče reči, da so 
Cinkarnarji sposobni podob
ne nezgode sanirati sami. 
V vodotoke je ušla le manjša 
količina apna, ki so ga upo
rabili za nevtralizacijo žve-
plove kisline. 

Tekst : BRANE PIANO 
Foto: EDI MASNEC 

i^^'ku z apnom »v interesu preiskave moramo kriminalisti, preiskovalni sodnik in tožilec 
fr̂ o izlitje nato s pomočjo miličnikov zavarovati vse dokaze in posneti zatečeno stanje. 
Izčrpamo nazaj Okvarjeni ventil bo šel tudi v laboratorij, izjave očividcev pa smo že zbrali.« 

»Ponesrečenca, opečenega z žvepleno kislino, smo najprej 
porinili pod tuš v kontrolni kabini, ves čas do oskrbe v bolniš
nici pa ga polivamo z vodo. S tem zmanjšamo učinek kisline, 
obenem pa opečene dele kar najbolj podhladimo.« 

REKLI SO: 
Dani Podpečan, pomoč

nik predsednika KPO Cin
karne Celje: -Zadovoljen 
sem, da smo lahko pr isotnim 
na vaji. pa tudi d rugim preko 
sredstev obveščanja, pred
stavili ekološko bombo , ki jo 
sicer nekatera sredstva ob
veščanja tako potencirajo. 
Opazovalci in udeleženci va
je so se lahko prepričali , da 
je naša intervencijska ekipa 
- pa tudi vsi, ki z njo sodelu
jejo - skupaj s kriznim šta
bom podjetja dovolj uspo
sobljena, da lahko takšne 
pr imere v maksimalni meri 
omeji. Seveda pa naš cilj ni 
sanacija podobnih dogod
kov, t emveč prevent ivna de
javnost . Da torej do nesreč 
sploh ne pride. I m a m o torej 
a larmni in nadzorni sistem 
in dobro usklajenost z neka
terimi občinskimi instituci
jami.« 

Miran Bogataj, poveljnik 
Republiškega štaba za ci

vi lno zaščito: »Slovenska ci
vilna zaščita se za ukrepanje 
ob ekoloških ogroženostih 
okolja usposablja že vse od 
leta 1982. od znane vaje Po-
savje '82. Zadnja leta pa te
m u področju p r i s topamo še 
veliko bolj načr tno. Letos ta
ko obdelujemo problemati
ko nesreč z žvepleno kislino, 
onesnaženja morja ob obali 
in onesnaženost s klorom. 
Po našem prepričanju spada 
problemat ika nesreč z nevar
nimi snovmi v domeno in 
odgovornos t civilne zaščite, 
stanje splošne pripravljeno
sti pa n ikakor m takšno, da 
bi bili lahko zadovoljni. 

Vaja Celje "89, vaja v Cin

karni, je dosegla svoja os
novna cilja. Na podlagi načr
tov Cinkarne in ostalih ude
ležencev smo uspeli prikaza
li zahtevnost zaščite in reše
vanja ob iztoku večje količi
ne žveplove kisline. Dokaza
li smo tudi. kako je v organi
zacijskem, s t rokovnem in 
tehn ičnem pogledu takšna 
intervencija zahtevna. Seve
da vaja šc ni končana. Izdela
ni bodo ustrezni pr ipomočki 
za širjenje na tej vaji prikaza
ne tehnologije na d ruge šta
be civilne zaščite. P redvsem 
s pomočjo cleboratov, video-
kaset. Da se bodo tudi sami 
naučili ukrepal i in pripravit i 
na podobne akcije.« 

file:///fopciderju


Zdravo, prijatelji! 
ste prejšnji teden pogrešali Vrtiljak v Novem 

tedniku? Saj ste ga lahko, ker ga namreč ni bilo. 
Zgodilo se je pač, da se je na urednikovi mizi 
nabrala kopica pomembnih stvari in tako je za nas 
pač zmanjkalo prostora. Zato pa smo tokrat bolj 
razkošni: kar na celi strani! Veste kako se počutim ? 
Kot da bi se po dolgem, utrudljivem sedenju enkrat 
pošteno pretegnila. Pa se pretegnimo skupaj! 

Vaša Nadja 

Trgatev 
Včeraj smo imeli družbeno ko

ristno delo. Šli smo k Polakovim 
v Zlateče na trgatev. Bilo je težko 
delo, ker je bilo zelo vroče in ja
gode so zelo rade padale na tla. 
Radi smo se skrivali po vinogra
du in nagajali. Ko smo šli k do
mačiji, nas je čakala zelo bogato 
obložena miza z domačim kru
hom, klobasami, paradižnikom 
in skutinim zavitkom. Zelo smo 
se najedli samih dobrot. 

MARJAN KLINAR, 4. r 
OŠ KOMPOLE 

Jesen 
Preko polj, travnikov in čez 

vso naravo je odšlo poletje. Ka
kor deklica s pentljo v laseh, vsa 
nasmejana, z nežnim dotikom po 
cvetkah je zbežala za gozd in se 
skrila za drevesa. Saj zdaj ga ne 
bo dolgo nazaj. 

Odela se je jesen v prečudovite 
barve. Pozlatila je staro srebrno 
brezo. Pod njo je še z zlatom poš

kropila visoko praprot in se še 
z zlatimi prsti dotaknila vsega 
podrastja. V škrlatnino je odela 
gozdove, ker za slovo se je treba 
praznično obleči. V gozdu je po 
rahlo dvignjenem hribčku izva
bila cvetove ciklam. Njih vonj 
omamno privablja vsakogar. Na 
jasi pod sadnim drevjem bohot
no cvete podlesek. Pri sončnem 
zahodu se cvetovi zlato svetijo. 
Drugih cvetlic je po travnikih in 
vrtovih vse manj. Po gozdovih 
vabijo zreli kostanji, tudi njih 
plodovi se zlato svetijo. Res, med 
nas je prišla zlata jesen. Za vsa
kega je dar. 

Na zemljo lega nekaj hladnega. 
Jutra so prekrita z gosto in vlaž
no meglo. Nebo je prazno, po 
njem ne žgolijo več lastavice. 
Hladen veter jih je odgnal od nas. 
Pri nas so ostali ptički, ki nas ne 
bodo zaustili. Skupaj bomo pri
čakali zimo. Tudi oni so že utih
nili. V hudi zimi jim bomo poma
gali. V hišice jim bomo nasuli 
hrane. Umaknili so se tudi zadnji 
metulji. 

PREBERITE. CE 
KUPUJETE MUCO 

Perzijska muca vas še čaka 
v našem uredniš tvu j e 

vsak dan več in več muc . Se
veda ne pravih, a m p a k takš
nih na papirju. Neka te re so 
črne, d ruge bele pa sive, ti
graste, rumene , p i s a n e . . . ni
ti dve nista enaki . Moram 
resnično pohvaht i vse, ki ste 
se odzvali povabilu. Risbice 
sproti oddajam č lanom Feli-
nološkega društva, kjer j ih 
pregledajo in ocenijo. Mo
ram reči, da ne bi bila prav 
rada v njihovi koži. kajti vse 
risbice so tako lepe, da se je 
res težko odločiti, katera je 
najlepša. 

Danes bi vam FeUnološko 
druš tvo rado predstavi lo 
svoje delo in povedalo še kaj 
o mucah , teh p r ikupn ih in 
nekol iko skr ivnostnih ži
valcah. 

Felinologija j e zapletena 
beseda, da si skorajda polo
m i m o jezik, p reden jo izgo

vorimo. Izpeljana j e iz latin
skega imena F E L I S , ki po
meni mačka , felinologija pa 
je veda o mačkah . 

Mars ikdo si želi d o m a ime
ti prav perzijsko muco . Pri 
n a k u p u pa bodi te previdni! 
Muca mora imeti rodovnik, 
izdan pri Zvezi felinoloških 
druš tev Slovenije, ki j e član 
Medna rodne organizacije FI-
Fe. Rodovnik je d o k u m e n t 
s podatk i o muci in o njenih 
prednik ih do p radedka in 
prababice . 

Zakaj muca potrebuje ro
dovnik? Ona ga pravzaprav 

ne, potrebuje pa ga njen last
nik, ki j e lahko na ta način 
prepr ičan, da j e kupi l zdra
vo, cepljeno muco , staro naj
manj 12 tednov. 

Pazite! Pr i nas, žal, večkrat 
p redrago prodajajo muce , 
p r inesene iz d rug ih repu
blik. Njihovi rodovniki niso 
veljavni! Večina teh m u c k ni 
cepljenih, lahko so bolne in 
zgodilo se je že, da so kmalu 
p o , n a k u p u poginile. 

Če se bos te za n a k u p odlo
čili, naj se vaši starši pred 
n a k u p o m posvetuejo z vzrej-
no referentko Fel inološkega 
druš tva Tatjano Malgaj-Bec-
cari. L a h k o jo pokl ičete tudi 
na telefon 35-550. Rada vam 
bo pomagala . 

Zdaj pa še tisto, kar vsi, ki 
sodelujete v naši akciji, naj
bolj nes t rpno pričakujete: 
odločitev žirije o t reh najlep

ših r isbicah minul ih štirj, 
najst dni : Srečko Jančič . 0§ 
Stranice, Barbara Pečnik ij, 
Urška Knez, obe z OŠ Vcljk^ 
Vlahovič. 

Hotela sem prevarati 
mamico 

že kot otrok nisem marala ku-
hanega mesa. Če pa bi mi mami. 
ca pripravila sadno kupo, bi jo 
s slastjo pojedla. Neke nedelje je 
za kosilo skuhala juho, meso in 
krompir. Ker je vedela, da ni. 
mam rada mesa, meje opomnila, 
če ga ne pojem, ne dobim sadne 
kupe. Tedaj pa se z nogo dota
knem nečesa kosmatega. Sprva 
sem mislila, da je pod mizo mu
ca. Ko pa sem pogledala, ni bila 
muca, ampak naš pes Bobi. Uh, 
kakšna sreča! Naskrivaj sem mu 
dala kos mesa. Kot bi trenil, gaje 
pojedel. Sestra je opazila, da je 
pod mizo Bobi, in da mu dajem 
meso. Vedela pa je tudi, če me bo 
zatožila, bo dobila ostanek sadne 
kupe. In ker ima tudi zelo dolg 
jeziček, je pač zatožila. Na koncu 
sem bila kregana in tako nisem 
dobila sadne kupe. Sestra pa se 
je potihem smejala. Toda skleni
la sem, da seji bom že še mašče
vala. 

MATEJA KOLŠEK, 6. b 
OŠ Bratov Letonje 

ŠMARTNO OB PAKI 

BambI 
Doma imam kravico. Ime ji je 

Jagoda. Skotila je telička, ki sem 
mu dal ime Bambi. Sedaj je že 
kar velik in rad brca. Zelo rad 
pije mleko. Tudi jaz imam rad 
surovo mleko. 

TOMAŽ LEŠNIK. 2. a 
OŠ Frana Krajnca 

CELJE 

Petrino doživetje vlaka 
Med potnicami letošnjega vlaka BIE je bila tudi 

učenka 8. razreda osnovne šole Fran Vrunč na Hudinji 
Petra Kušek. Potovala je v Čuprijo kot predstavnica 
šole, ki sodeluje z osnovno šolo Džuro Jakšič že vrsto let. 
Stanovala je pri svojih sovrstnicah, o prijetnih vtisih pa 
je zapisala takole: 

»V zgodnjih popoldanskih urah je vlak BIE pripeljal 
v Čuprijo. Množica na železniški postaji nas je sprejela 
nadvse prijazno. Pome je prišla Vesna Milanovič, učenka 
8. razreda OŠ Džure Jakšič, ki je pobratena z našo šolo. 
Učenci obeh šol imamo že nekaj let zapovrstjo tradici
onalna majska srečanja. Posamezniki preživijo začetek 
m ^ a v Čupriji, konec maja pa v Celju. Vesna me je odpe
ljala na svoj dom, ter me predstavila vsej družini, ki je bila 
do mene izjemno prijazna. Nova prijateljica mi je razka-
zala mesto, šolo, ki jo obiskuje ter me predstavila svojim 
prijateljicam, ki jih je zanimalo, kako živimo mladi v Celju. 
Moji gostitelji so me odpeljali v Ravanico, kjer smo si 
ogledali manastir (samostan), ki ga je dal sezidati knez 
Lazar, katerega posmrtne ostanke so ob proslavi 600 let
nice kosovske bitke prenesli v ta prostor. Tri dneve v pri
jetnem mestu v Srbiji pa nisem preživela samo pri družini 
Milanovič, ampak tudi pri družini Miladinovič. Vsi so 
skrbeli, da bi se pri njih počutila ne samo kot doma, 
ampak celo bolje. Ob odhodu so iz naših oči pritekle solze 
v spomin na nepozabne dni, ki smo jih preživeli s k u p ^ . 
Prijateljske vezi bom nadaljevala ne samo do prihodnjega 
vlaka, ampak vedno in povsod. Moja želja je, da vlak BIE 
nikoli ne preneha voziti, upam pa tudi, da se bo prihod
njega vlaka udeležilo več ljudi, ki bi prijateljstvo med 
republikama prenašali iz roda v rod.« 

Čisto pravega gusarja ste najprej spoznali v filmu, 
po tem pa še v knjigi. Njena avtorica j e Marjela Agrež, 
naša novinarska kolegica. Skupaj z njo vas vab imo še 
k eni Vrtiljakov! akciji. Narišite nam čisto pravega 
gusarja. Ni nujno, da se ga lotite ravno s čopičem, 
lahko ga ustvari te tudi s svinčnikom, f lomastrom, 
ogljem, barvico, tušem . . . Izbira je vaša. P repus t i t e se 
domišljiji! 

Na koncu naše akcije bomo pripravili razstavo in 
tudi presenečenja. Torej? Na delo! 

Muca 
Na svetu je mnogo živali. Med 

njimi so domače in divje. Ena od 
domačih živali je tudi mačka. 
Ker poleg nje nimam nobene 
druge živali, bom opisala kar njo. 
Ime ji je Miki. Je še mlada in se 
rada igra. Po vsem telesu je tigra
sta. Če je v bližini kakšna nevar
nost, na primer pes, je tudi napa
dalna. Najbolj je zadovoljna, ka
dar ji postrežem s skodelico mle
ka in kadar imam čas, da se z njo 
igram. V družini je priljubljena. 
Vsi jo imamo radi in vsi skrbimo 
zanjo, da ji je najbolje. 

Čeprav imam muco zelo rada, 
bi poleg nje želela imeti še kakš
no drugo žival. Morda se mi bo 
z leti želja uresničila. 

ANDREJKA VABIČ, 5. c 
OŠ PREBOLD 

Naravoslovni dan 
šli smo na kmetijo ličkat koru

zo. Tam smo bili tri ure. Potem 
smo dobili malico. Ko smo po-
malicali, smo spet ličkali koruzo. 
Potem smo se vrnili v šolo. 

MIRAN DOBERŠEK. 2. r 
OŠ Franja Vrunča 

GORICA PRI SLIVNICI 

V Nerezinah 
Letos smo imeli peti razredi šo

lo v naravi. Iz Laškega smo se 
odpeljali prvega septembra ob 
štirih zjutraj. 

Pot je bila zelo naporna, pa tu
di zanimiva, ker smo si lahko 
ogledali različne zanimive kraje-
Ko smo priseli v Nerezine, smo 
se najprej dogovorili, kako bodo 
potekale učne ure v tednu. Po
tem so nas učitelji razdelili v so
be. Takoj po vselitvi smo razpo
redili svoje stvari in izvolili sob
no starešino. Vsak dan smo imeli 
razna tekmovanja. Prve dni je bi
lo grdo vreme, zato smo se zadr 
zevali kar v sobah. Preostale dm 
smo se učili, tekmovali, telovadi
li in plavali. Zadnji dan smo že 
vsi komaj čakali, da pride avto
bus in nas odpelje domov. Ko 
smo zjutraj vstali, smo najprej 
pospravili postelje, potem pa si 
pripravili kovčke. Avtobus je na
posled le prišel, vsi smo se veseli-
\\ odhoda. Čez pol ure smo se že 
peljali proti domu. Na avtobusni 
postaji v Laškem so nas pričakal' 
starši. Bili smo veseli, kajti bil" 
je najlepše. 

Te počitnice mi bodo še dolg*' 
ostale v spominu. 

NINA DORNIK. 5.« 
OŠ Primož Trubar LAŠKO 

Vsi na kolo, za zdravo telo, narisal: GREGOR KOROŠEC. OŠ 
Edvard Kardelj. SLOVENSKE KONJICE. 

V šolo radi hodimo 
Pred leti smo v Otroškem vr

tiljaku že imeli rubriko vestičk 
o dogajanjih na vaših šolah. 
Zdaj želimo to rubriko ponov
no obuditi, da bi vas vzpodbu
dili k pravemu novinarskemu 
delu. Pazite! Pomembno je, da 
nam pišete jedrnato in takoj! 

• COŠ Marija Broz, BI
STRICA OB SOTLI: Polona 
Vračun in Simona Lipej poro
čata o pionirski likovni koloni
ji Naši kraji - Titovi kraji. V Bi
strici so se poleg domačih 
učencev zbrali še pionirji iz Ni
ša, Gevgelije, Dervente in Ku-
mrovca. Strokovne nasvete je 
mladim hkovnikom posredo
val akademski slikar Peter 
Krivec. Po delovnem dopold
nevu, so pionirji obiskali še 
Kumrovec, pripravili pa so tu
di razstavo. 

• OŠ Bratov Juhart ŠEM
PETER: Na tej šoli je, kot piše 
Mitja Dvornik, zelo delavna 
dramska skupina. Lani so na 

Naši besedi z uspehom pred
stavili igrico D. Poniža Najlep
ša beseda. Konec septembra 
jih je Zveza kulturnih organi
zacij Slovenije povabila na De
beli Rtič v gledališki tabor. So
delovale so še štiri podobne 
skupine iz Slovenije. Na tabo
ru so mlade gledališčnike učili 
priznani režiserji, lutkarji, ple
salci, gimnastičarji in čarovni
ki. Na koncu je vsaka skupina 
predstavila še odlomek iz na
grajene predstave. 

• OŠ Vera Šlander POLZE
LA: Na naravoslovnem dnevu 
so učenci te šole spoznavali 
hmelj. Skupaj s hortikultur-
nim društvom so pripravili 
razstavo cvetja, spominkov in 
hmeljarskih pripomočkov, 
sklenili pa so jo s prireditvijo, 
na kateri so sodelovale števil
ne sekcije. Na koncu so se 
učenci pomerili še na kvizu. 
Zmagala je ekipa 8. c, poroča 
Natalija Pilko. 

NAGRAJUJE 
ATKINE 
IZ2REBANCE 

Atkina zanka 
»Ali veste, kateri razred na naši šoli je najbolj 

super? Naš, seveda! Da pa boste izvedeU ali je to A, 
B. C ah D. morate rešiti zgornji labirint. Ne izgubite 
se v njem, kcuti pravilne rešitve prinašajo nagrado! 

Vaša Atka« 

V bregovih tihota, mir, nikjer 
več murnovih glasov. Le po gori
cah se še oglašajo črički, ki z zad
njim spevom oznanjajo, da je 
grozdje zrelo. 

Izza gora je še jesen poklicala 
veter, da še zadnjič vs^ naravi 
zapoje pesem. Saj res, se zdrami 
veter, z njo še moram zapeti naj
bolj ubrano pesem, kajti listi 
vseh barv imajo najlepše gla
sove. 

Za gozdom na jasi, ob poti cve
te resje. Srebrno-zlato je njegovo 
cvetje, ki ob n^manjšem pihu 
vetra vztrepeta. Od tu se veter 
dvigne v vrhove hrastov. Dolgo 
poje z debelimi listi. Z njih se 
prevali na bukve, bore, na smre
ke, čez travnike v sadovnjak, kjer 
se zaplete v zrelo listje stare češ
nje. Nekaj jih odnese s seboj po 
pašniku, kjer tihi obležijo. Na po
mlad jih bo prerasla nova trava. 
Drevesa bodo s pomočjo vetra 
odložila strune - liste, kakor star 
utrujen muzik, ki postavi godalo 
za nekaj časa v kot, da si odpočije 
vse, dušo in srce. Vsak čas bodo 
drevesa gola, a kljub temu bodo 
dajala lep videz. Kako je že nek
do rekel: pri nas je jesen naj
lepša. 

MARKO KRAPŠE, 4. a 
OŠ Štorskih železarjev 

ŠTORE 

Otroci želimo imeti 
svoje pravice 

Tudi nam, otrokom ni lahko, 
ker nam starši ne dovolijo, kar bi 
radi, na primer: kakšnega obiska 
pri prijatelju ali sošolcu. Starši 
mislijo, da smo otroci brez zah
tev. Mislijo, da smo še vedno 
majhni otroci, ki morajo posluša
ti mamo. Ali pa mislijo, da se 
moramo samo učiti, in da se ne 
smemo naveličati sedeti za mizo. 
Tudi mi otroci želimo imeti svoje 
pravice. 

ROMANA BERGANT. 5. a 
OŠ Ivan Farčnik-Buč 

VRANSKO 

Pravilno rešitev napišite na dopisnico in jo pošljite 
na NOVI TEDNIK. Trg V. kongresa 3a. 63000 Celje do 
torka. 24. oktobra 1989. Atkmega izžrebanca bo nagra
dil AERO. 

Odkar sc nismo srečali na tej strani, je minilo kar 
štirinajst dni. Najbrž ste zato še bolj nestrpni, kako je 
odločil žreb. A najprej pravilna rešitev: VINOTOK. 
Nagrado pa dobi: Jože Tuhtar, Podgrad 15. Šentjur 
Čestitamo! 
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NOČNE 
CVETKE 

• Dragan A. iz Pohorske 
2, Franc R. iz Škapinove 5, 
Živko P. iz Drapšinove 11 
in Stanislav H. iz Škapino
ve 3 so si ponedeljkov ve
ter popestrili z razburlji
vim pretepom v bifeju sa
mopostrežne na Dolgem 
polju. Da ne bi preveč trpe
le pesti, so v roke vzeli ste
klenice, zato pa so bolj tr
peli drugi deli telesa. To so 
najbolj občutili Dragan, 
Živko in Stanislav, ki so se 
udeležili zaključne »sloves
nosti« pri - zdravniku. 

• Jože K. in Ivanka B. 
sta stara znanca milični
kov, saj večkrat poskrbita 
za kakšno (pre)hrupno »za
bavo«. Tako je bilo tudi 
v ponedeljek zvečer, ko je 
Jože pretepal Ivanko, mi
ličnike pa so klicali sose
dje, ki so hoteli spati. 

• Agan K. iz Celja in Ra-
doslav B. iz Žalca sta se 
spoznala med prestajanjem 
kazni v mariborskih zapo
rih Prijateljstvo je prineslo 
tudi skupne znanke, prav 
zaradi ženske pa se je tudi 
razdrlo. Agana so namreč 
tačas pogojno izpustili iz 
zapora. Radoslav pa je v ne
deljo dobil prost izhod iz 
zapora. Spor zaradi ženske 
je prerasel v pretep v ka
varni hotela Evropa, krajši 
konec pa je potegnil Agan. 
Pri pretepu. O tem. kdo je 
zmagal pri skupni znanki 
(če sploh kdo je) pa poroči
lo miličnikov ne govori. 

S.Š. 

Z varovali nad vlomilce 
Tudi uradni podatki kaže

jo, da je pogosto treba stori
ti le malo, pa bodo naša sta
novanja, počitniške hišice, 
avtomobi l i ali drugi prosto
ri ve l iko bolj varni pred 
vlomilci . Vsaj za zdaj na
mreč velja, da se nepridi
pravi izogibajo zavarova
nih prostorov in predme
tov, saj je tveganje preveli
ko, da bi se splačalo. 

Prav na to želijo opozoriti 
organizatorji razstave o varo
vanju premoženja, ki je te 
dni na ogled v Muzeju revo
lucije v Celju. Še vse do so
bote si je mogoče ogledati 
različne p redmete : od eno
stavnejših, pa vseeno dokaj 
učinkovi t ih , do zahtevnejših 
a larmnih naprav. Razstavo 
so pripravili Domus , U N Z 
Celje in Zavarovalnica Tri
glav, o b m o č n a skupnos t Ce
lje. Morda bi namreč k d o po-
misUl, da se zavarovalnica ne 
zanima za boljše varovanje 
premoženja z raznimi napra
vami, vendar ni tako. Želijo 
vse več različnega zavarova

nja in s t em manj škode; zato 
da bodo lahko tudi nižje za
varovalne premije. 

Na celjski razstavi j e na 
ogled več razhčnih pripo
močkov osemnajs t ih izdelo
valcev, od tega je osem za
sebnikov, ki zadnje čase ka
žejo vse več zanimanja za iz
delovanje tak ih izdelkov. 
Prav tako lahko v id imo ne
kaj ključavnic, ki so j ih nare
dili v Avstriji. S tane Soršak, 
načelnik U N Z Celje je 
v o tvor i tvenem govoru dejal, 
da je zaradi po t reb t reba iz
delovati vedno novejše na
prave. Ob poda tku , da števi
lo v lomov in tatvin narašča, 
saj si hočejo nekater i tudi na 
tak način zboljšati življenje, 
j e dejal, da morajo tako posa
meznik i ko t organizacije sto
riti več za zavarovanje lastni
ne : svoje in skupne . Zdaj, ko 
je na voljo že veliko raznih 
naprav in ko tudi cene v pri
merjavi s t ist im, kar varuje
jo, niso pret i rane, bi ljudje 
morali bolj segati po njih ter 
tudi s t em pr ipomoči , da se 

število takih kaznivih dejanj 
zmanjša, in pa, da več takih 
storilcev odkrijejo. 

Tako za celjsko območje 
kot za Slovenijo velja, da kar 
do 70 odstotkov takih kazni
vih dejanj ostaja neraziska
nih, v večjih mes t ih je ta od
stotek še večji. Pa če tudi sto
rilce dobijo, je majhna mož
nost, da oškodovanci dobijo 
nazaj u k r a d e n e stvari. Zato 
je še kako prav, da za svoje 
premoženje malo bolje po
skrb imo. Kako - to kaže tud i 
sedanja razstava v Muzeju 
revolucije. 

Na razstavi pa niso prika
zali le naprav za varovanje 
- Igor Zupanč ič z republ i 
škega sekretariata za notra
nje zadeve j e opozoril tud i na 
slikovni material , ki kaže po
sledice človeške malomar
nosti . Vlome in ta tvine zara
di tega, ker mnogi še vedno 
odhajajo zdoma in puščajo 
odklenjena vrata ali okna, ali 
ključe prijazno shranijo pod 
predpražnik . Ob tako shra
njenih ključih so seveda brez 
pomena tudi vse najsodob
nejše in najbolj varne klju
čavnice. 

FK, Foto: EM 

z nožem v prsa in hrbet 
Na dvorišču hiše v Šaleku 82 pri Ti

tovem Velenju se je zgodil v ponede
ljek okoli 10 minut po 19. uri še en 
zločin, ki ga naj bi vzpodbudil prepir 
oziroma maščevanje. 

Žrtev j e bil 23-letni Drago Sešel iz 
Spodnjega DoHča v konjiški občini. Ta 
j e bil v ponedeljek popoldne na obisku 
pri prijateljici v Saleku, ko pa j e prišel iz 
stanovanja na dvorišče, ga je z nožem 
napade l 24-letni Zoran R. iz Prešernove
ga trga 12 v Šoštanju. Večkra t ga j e za
bodel v prsa in hrbe t ter m u zadal smrt
ne rane. 

Zločin naj bi se bil zgodil zaradi maš
čevanja. Sešel s e j e n a m r e č spoprijateljil 
z bivšo Zoranovo ženo, vendar se Zoran 
s t em očitno ni hotel sprijazniti. Še več
kra t j e prišel tud i k njej v s tanovanje; 
t ako je bilo tudi v ponedel jek in zaradi 
tega se je Sešel nanj razjezil. Zoran je 
na to začel popivat i po raznih lokalih, 
na to pa si j e kupi l nož. Tako oborožen se 
j e vrnil na dvorišče in počakal t emo, ko 
pa j e Sešel prišel iz hiše, ga j e Zoran 
z nožem večkrat zabodel. 

Zaradi upravičenega suma, da je storil 
kaznivo dejanje umora , so ga miličniki 
privedli h p re i skova lnemu sodniku. 

Ogenj zaradi cigaretnega ogorka 
Za okoli sto mil i jonov dinarjev gmotne škode je nastalo 

pri požaru, ki je v soboto zvečer malo pred polnočjo zajel 
podstrešno sobo nad delavnico Stanka Vidmarja v Bezini 
v konjiški občini. Ogenj j e n a m r e č uničil tla, op remo in še 
neka te re d ruge stvari. Kot vse kaže, j e zagorelo zaradi ciga
re tnega ogorka, ki ga j e Ivan. V., ki j e s tanoval v tej sobi, 
pust i l v pepe ln iku - sam pa se j e ta čas odpravi l k sosedu. 

Počila je lamela 
Večja okvara na mlinu za drobljenje premoga na bloku 

V šoštanjske termoelektrarne naj bi bi la nastala zaradi 
tega, ker je poči la lamela. 

Ze prejšnji t eden smo pisali o tej delovni nezgodi, pri 
kater i j e nastalo za skoraj dve milijardi dinarjev škode. Mlin 
so pred k ra tk im šele obnovil i in ko so ga pognali brez 
delovne obremeni tve , j e deloval brezhibno. Ko pa so v nede
ljo začeli drobi t i p r emog za kurjenje v termoelektrarni , s e j e 
zlomila lamela in mletja j e bilo konec . 

Zaradi te okvare proizvodnja e lektr ične energije v šoštanj-
ski te rmoelekt rarn i ni bila prizadeta. Dolgočasen teden, t eden 

brez posebnost i za celjsko 
poklicno gasilsko enoto. P a 
si poglejmo: ponedel jek bp, 
torek bp , sreda bp , še petek, 
13. je minil v dolgočasju. 
Upajmo, da to ni zatišje p red 
nevihto. 

V ponedel jek so se v rani 
zlati uri odpravili v Leveč po 
vozilo, ki je nekje obtičalo. 
Tudi se ne ve, ah j e obtičalo 
samo ali skupaj z voznikom. 

V torek čisto nič, v s redo 
pa spet reševanje vozil. Ubo
ga vozila! Sicer pa so lahko 
kar zadovoljna. Vozila imajo 
na razpolago gasilce, ki pri
dejo, rešijo in grejo. 

V četr tek zvečer so si gasih 
jezo, ogenj pa j e povzročil 
lažni požar P o d gradom. 
Lažni prijavitelj j e obljubil, 
da se bo javil sam. Mi m u 
obljubljamo, da ga b o m o pri
čakali brez lisic. 

Požar na zlatarski razstavi! 
Si predstavljate, dragi bralci, 
takšen požar: pokanje ste-
l̂ la, cvrenje zlatnine, poska
kovanje d ragu l j ev . . . Ne, te 
slike ne bos te videli, kajti 
zlatarsko razstavo v Celju 
Ves čas spremljajo gasilci 
Celjske pokl icne enote . 

Že smo pri soboti . Cestno 
•"eševanje na Vranskem in 
Sodelovanje na veliki pred
elavi pod nas lovom »Celje 
o9«. Uspešna akcija, ki nas 
Pomirja. Rešili smo žveplo 
•̂ a tleh, v zraku pa smo ga 
'tak vajeni. 

Nedelja bi bil pravi gospo
dov dan, če ne bi bilo v kleti 
'̂ a Pucovi 4 v Celju kontej-
jl̂ rja za odpadke . Zaradi 
'^pntejnerja so se odpadk i 
^^aU, gasilci pa so j ih poga-
^'li. Pri nas se res ne ve več, 
kdo pije in k d o plača. 

Našli so ga v Savinji 
V petek so v Savinji pri Globokem našli truplo 

Vinka Flisa. 
Kot smo v prejšnji številki poročali , so 40-letnega 

Vinka pogrešal i že vse od 2. oktobra , ko se j e z mope
d o m odpeljal od doma. Kasneje so v Savinji pri Globo
k e m našU njegovo vozilo in takoj so pomislil i , da se je 
ponesreči l . Toda gasilci, ki so tedaj pregledali Savinjo 
vse do Rimsk ih Toplic, t rupla niso našli . Očitno se j e 
zataknilo ob koren ine ali vejevje. 

Z motorjem pred 
vlak 

Zaradi neprevidnega 
prečkanja železniške proge 
se je ponovno zgodila huda 
prometna nesreča - v sobo
to popoldne je v njej umrl 
26-letni Srečko Špiljak iz 
Malega Tabora pri Pregra
di. Špiljak s e j e peljal z nere
gistr i ranim motorjem (vozil 

je tudi brez čelade) od Rogat
ca proti Rogaški Slatini. 
V Tržišču je na prehodu, ki 
je zavarovan z Andrejevim 
križem, neprev idno prečkal 
cesto in zapeljal pred potni
ški vlak. Strojevodja je sicer 
zaviral, vendar vlaka ni 
uspel pravočasno ustaviti . 
Pr i trčenju s e j e Srečko tako 
h u d o ponesrečil , da je bil na 
mes tu nesreče mrtev. 

Pomagal In odpeljal 
Na križišču Dečkove ceste 

in Kersnikove ulice v Celju 
je v petek ob 12.30 uri pri 
zeleni luči na semaforju 
prečkala cesto 55-letna Ma
rija Bovha iz Celja. Pr i tem 
jo je z osebnim avtom (ver
j e tno znamke zastava 101) 
zbil neznani voznik, ki je tu
di vpeljal v križišče pri zeleni 
luči, vendar v križišču zavijal 
in izsilil p rednos t peški . Voz
nik j e ranjeno peško naložil 
in odpeljal v celjsko bolniš
nico - nato pa odpeljal. Pe
ško so zaradi hujših ran zadr
žali na zdravljenju. 

U N Z Celje poziva voznika, 
naj se javi, prav tako pa pro
sijo občane, ki bi morda kaj 
vedeli o nesreči , naj j im to 
sporočijo, ali pa naj pokhče-
jo najbližjo postajo milice. 

Pred motorista 
Na Rudnišk i cesti v Tito

vem Velenju je v s redo 34-
letni voznik osebnega avto
mobila Ljubomir Melanšek 
iz Lokovice zaprl pot 36-let-
n e m u motor is tu Enesu Sulji-
ču iz Titovega Velenja. Moto
rist je po trčenju padel in se 
kljub uporabi zaščitne čela
de težje ranil. 

Prehiteval v škarje 
v sredo se je zgodila pro

metna nesreča zaradi prehi
tevanja v škarje - voznik 

osebnega avtomobi la 32-let-
ni Ivan Medjumorec iz 
Trebč pri Djurdjevcu je bil 
laže ranjen, gmotne škode 
pa je nastalo za okoli 270 
mil i jonov dinarjev. 

Medjumorec je med vož
njo od Gomilskega proti Za-
jesovniku začel prehi tevat i 
tovornjak, tedaj pa m u je na
sproti pripeljal d rug voznik 
tovornjaka. Voznik osebne
ga avtomobi la j e zapeljal 
v škarje in zadel v oba tovor
njaka. 

Ugasnite 
motorje! 

Pri nas je še vedno veli
ko voznikov motornih vo
zil, ki pred spuščenimi za
pornicami ne ugasnejo 
motorjev. Nekateri zaradi 
tega, ker na to enostavno 
pozabijo, drugi pa - to ve
lja predvsem za hladnejše 
dni - zato, da grejejo vozi
lo. Pri tem pa seveda po
zabljajo na veliko onesna
ževanje okolja, ki ga s tem 
povzročajo. 

V Celju sta predvsem dva 
prehoda, kjer je zaradi dalj
šega čakanja treba še tem
bolj upoštevati to določilo; 
to sta prehoda na Vrunčevi 
ulici (nekateri pravijo, da 
so tu zapornice spuščene 
pretirano dolgo) in na Mari
borski cesti. V zimskem in 
meglenem vremenu tu 
povzročajo prižgani motor
ji močno onesnaženje oko
lja, kar še posebno čutijo 
starejši ljudje in bolniki, ki 
imajo težave z dihanjem. 

Prav zaradi tega bi bilo 
prav, da vozniki v bodoče 
to bolj upoštevajo. Na to pa 
bodo letos tudi bolj pozorni 
miličniki, ki bodo proti ta
kim voznikom tudi ustrez
no ukrepali. 

Na levi v tovornjak 
Na posne tku v id imo posledice h u d e p ro me t n e nesreče, ki se je zgodila v ponedel jek 

nekcg minu t po 16. uri na magis t ra lni cesti v Prekopi . Voznik osebnega avtomobila , 26-letni 
Edi Zgeč iz Titovega Velenja, se j e pri t em tako h u d o ranil, da je med prevozom v celjsko 
bolnišnico umrl , nastala pa je tud i večja gmotna škoda. Žgeč j e peljal od Gomilskega proti 
V r a n s k e m u in ko m u je pripeljal nasprot i s tovornjakom 2I-letni Izidor K a d u n c iz Zg. Tuhi
nja j e iz neznanega vzroka zavil levo in trčil v tovornjak. Trčenje j e bilo tako močno , da j e 
tovornjak obrni lo na bok, voznik osebnega avtomobila pa se j e kljub uporabi varnos tnega 
pasu h u d o ranil. Tako hudo , da j e že kmalu za tem umrl . 



Novo priznanje 
za Zdovca 

v soboto je občinski 
praznik s lavi la konjiška 
občina. Ob tej priložno
sti so med dobitnike 
priznanj uvrsti l i tudi 
svojega sokrajana, do
bitnika zlate medalje na 
Sve tovnem košarkar
skem prvenstvu v Zagre
bu, Jureta Zdovca. 

Kljub temu, da j e Ju re 
ta zvečer čakalo naporno 
srečanje z ek ipo Zadra, se 
je podel i tve udeležil in 
dejal: »Priznanje je zame 
veliko presenečenje in iz
redna čast, da so se doma
čini spomnil i name. 
Upam, da sem se j im na 
svoj način že oddolžil in 
da se j im še bom. Nocoj 
čaka ekipo Olimpije po
m e m b n a t ekma proti eki
pi Zadra, kjer m o r a m o 
točki dobit i , saj smo j ih 
proti Sarajevu izgubili. 
Olimpija j e letos dobro 
pripravljena, v ekipi je 
dobro vzdušje čeprav so 
odšli trije ključni igralci. 
Če b o m o držali skupaj 
z novim trenerjem Saga-
d inom, misl im da ni bo
jazni za dobro uvrstitev.« 

N . G . 

- tretjič obe točiti 
Celjska rokometna vrsta 

je v 3. kolu tekmovanj v II. 
zvezni ligi osvoji la novi toč
ki. Novinca v ligi, ekipo Če-
lika iz Zenice, so premagali 
s 25:21 (15:9). 

Pri Celjanih j e izvrstno zai
gral Jašarevič , ki j e dosegel 
tudi največ zadetkov, kar 8. 
Rokometaš i Aera so bili za 
goste iz Zenice p remočan 
nasprotnik , toda kl jub do
b r e m u začetku so domačin i 
v d rugem polčasu popus t ih , 
zato je proti koncu gos tom 
uspelo razliko v zadetkih 
zmanjšati . 

V soboto bodo celjski ro
kometaš i odjjotovali v Tuzlo, 
k Slobodi . Ce bodo zmagali, 
men i t rener Kostelič, bo to 
pomeni lo že velik korak 
k zastavljenemu cilju - osvo
jitvi prvega mesta . T renu tno 
so Celjani na lestvici drugi 
s p rvouvrščen im Istraturi-
s tom pa imajo enako število 
točk. 

Roman Pungartnik, igra
lec Aera: »S svojim nasto
pom danes n isem zadovo
ljen, ker n isem zaigral tako 
kot je želel t rener . Ekipa Če-
lika je sicer povprečna in ne 
more imet i večjega uspeha 
v II. zvezni ligi, za našo igro 

Kleč, ki sodi med prekaljene igralce Aera, je bil v soboto 
nekoliko poškodovan, kljub temu je enkrat uspešno zatre
sel mrežo gostov. V ozadju spremlja njegovo akcijo Goran 
Krka, ki obeta, da bo tudi letos potrdil svoje rokometno 
znanje. Foto: EDI MASNEC 

pa je t reba reči, da j e bila 
danes najslabša, če jo pri
merjam s tisto, kakr šno smo 
pokazali v pripravljalnem 
obdobju. Zato z njo ne more 
biti n ihče zadovoljen.« 

Ante Kostel ič , trener 
Aera: »Danes sem dal prilož
nost neka te r im mlajšim 
igralcem, ki pa se v igri niso 
najbolj znašli. Če bi ves čas 
igrali bolj izkušeni, bi bila 
razlika v zadetkih gotovo 
večja. Zato z današnjo t e k m o 
ne mo remo biti zadovoljni. 
Če b o mo v soboto zmagali 
v Tuzli, smo na najboljši poti 

k na šemu cilju. Vedet i pa je 
po t rebno , da se odpravl jamo 
na vroč teren.« 

Ostali rokometni izidi: 
V II. zvezni rokometn i ligi za 
ženske so velenjske rokome-
tašice premagale Spa r t ak 
UTIS s 26:21 (15:12). Pr i do
m a č i n k a h je bila najučinko
vitejša Zidarjeva s šest imi 
zadetki . Velenjčanke so s šti
r imi točkami na lestvici pete , 
v pr ihodnjem kolu pa se od
pravljajo na gostovanje 
k ekipi Ugleda. 

TANAŠA G E R K E Š 

POD KOSI 
Košarkarice Korsa Rogaške 

so po treh kolih in prav toliko 
zmagah trenutno na prvem 
mestu v I. B ZKL-zahod in so 
še edine neporažene. 

V soboto so v Novem Sadu 
visoko premagale ekipo parti
zana 101:52 (55:25). Trener Lu-
kič je v igro poslal vse igralke, 
ki so se tudi vse vpisale med 
strelke: Cveta Jezovšek 30, Pe-
šič 6, Virant 18, Germ 6, Andre
ja Jezovšek 5, Kokolj 6, Mraz 9, 
Ciglar 18, Jurše 8 in Polutnik 6. 
Bodo v Rogaški Slatini prihod
njo sezono v telovadnici OŠ 
gostovala moštva kot je evrop
ski prvak Jedinstvo Aida z Mu-
janovičevo, pa državni prvak 
Crvena Zvezda, Elemes z Na-
kičevo aH ljubljanska ID Jezi
ca? Kors Rogaška je pred tre
mi leti že bila na pragu 1. ZKL, 
takrat pod vodstvom Borisa 
Zrinskega, a je pristala na 2. 
mestu za Rijeko. Sedanja eki
pa je skupek izkušenih, pa ne 
starih igralk, in mladih, zelo 
ambicioznih. Pešičeva in Vi-
rantova sta v Reki in Banja Lu
ki že igrali v 1. ligi. Domžalčan-
ka Ciglarjeva prekaša obe po 
sposobnostih, vendar vabil 
elitnih klubov ni sprejela. Jur-
šetova in Polutnikova sta Ce-
Ijanki, ki sta igrali pri Metki, 
prva pa je bila tudi članica ka
detske republiške reprezen
tance. Za njimi pa še čaka ko
pica mladih, ki so osnove ko
šarke spoznavale pri Borisu 
Zrinskemu, trenerju Celja. 

Tudi moštvo Celja letos ci
lja visoko, tokrat v republiški 
ligi. Kot kažejo izidi v prvih 
dveh kolih, Celjani letos ne bo

do imeli pravega tekmeca 
v boju za vrh, vsaj v rednem 
delu hge ne, medtem ko so 

v play-offu štirih ekip presen^ 
čenja mogoča. Celje: Konp, 
93:78 (49:32). V drugo v letoš^|; 
sezoni oz. obakrat so Celja^ 
visoko in prepričljivo prerrig 
gali nasprotnika. Razlika QI 
koncu, +15, bi lahko bila §̂  
višja, vendar je zaigralo l i ^ 
12 košarkarjev, kar je vsekakot 
dobro, čeprav je ritem igf̂  
upadel. Med strelce so se vpj. 
sali: Gole 6, Aničič 8, Sušin g 
Buntič 14, Urbanija 16, PipJ 
22, Medved 11 in Cerar 7, V so. 
boto bo Celje gostovalo pri Co. 
metu v Slovenskih Konjicah 
kjer bi lahko slavili po dolgem, 
času v najbolj »vroči« telovai 
niči v Sloveniji. 

Konjičani in Slatinčani so se 
dobro upiraU v Novem Mestu 
in Domžalah, oboji so celo vo. 
dili večji del tekme, pa naža. 
lost v končnici klonili in so po 
dveh kolih še brez zmage. No. 
vols:Comet 86:84, za poražence 
sta največ košev dala Šmid 22 
in Železnikar 18. Rogaška je 
v Domžalah proti Heliosu ime-
la v 14. minuti 15 točk predno-
sti, vendar so polčas izgubili a 
točko, tekmo pa s 96:86. Roga. 
ška bo v soboto gostila Rudar-
j a iz Trbovelj. 

V SKL so košarkarice Co-
meta izgubile v Ljubljani 
s Slovanom 74:69 (31:31). Ba
raga 14, Šmid 13 in Kranjc 12 
so bile najučinkovitejše pri 
Konjičankah, ki bodo v na
slednjem kolu gostile Cimos iz 
Divače, ki ima prav tako eno 
zmago in en poraz. 

V II. SKL je Polzela drugii 
zmagala. Doma je bila boljša 
od Unitehne iz Trebnjega 
93:89. Največ točk so prispeva
li Benčan 22, Polauder 19 in 
Mitja Turnšek 27. 

S tekmovanji bodo začeli tu
di v območnih ligah. S celjske 
regije je ekipa Prebolda edina 
uvrščena v ta rang tekmova
nja. V petek bodo gostili ekipo 
Ljutomera. 

DEAN ŠUSTER 

Boris Zrinski, trener Celja: 
Koper je nastopil brez Tomo-
viča, ki je zaigral za Smelt-
Olimpijo. Razlika v našo ko
rist je bila prepričljiva. Od 
briljantne igre v napadu in 
obrambi smo prešli v neodgo
vorno in statično igro. Čeprav 
sem veliko menjal, mi ni 
uspelo zadržati visokega rit
ma igre. Pipan in Gole sta v 1. 
kolu odigrala izredno kolek
tivno. Vajena sta odločevati 
srečanja v kriznih trenutkih, 
za kar pa sedaj ni bilo potre
be. Nažalost sta ob prvi me
njavi izgubljala motiv in se 
nista posvetila lastni igri, 
s katero bi dokazala, da sta še 
vedno ključna igralca. Ne gle
de na razliko med nami in Co-
metom, tekma v Slovenskih 
Konjicah ne bo lahka za nas. 
Oddolžiti se jim moramo za 
izločitev iz Pokala Slovenije 
v četrtflnalu. 

Konjeniški klub 
Gotovlje 

priredi 

začetni tečaj jahanja 

Pričetek 30. oktobra 1989 

Prijave vsak dan od 16. do 
18. ure pred hlevom na 
Ložnici. 
VABLJENI 

Nagrada v Majšperic 
Tokrat smo prejeli 63 odgovorov, od tega 34 pravilnih 

(METALNA MARIBOR). Nagrade, ki jih je darovala DOPS 
Šentjur in jih je izžrebal njen direktor Boris Križmančič so 
prejeh: 

L Stojan Arnuš, Sestrže 2, 62322 Majšperk, 
2. Marta Arzenšek, Vrbno 6, 63230 Šentjur pri Celju. 
3. Sonja Florjanič, Na otoku 6. 63000 Celje. 
Skrivnostna oseba v oddaji je bil Herbert Jeglič, mednarodni 

rokometni sodnik iz Ljubljane (sodi skupaj s Štefanom Jugom) 
Odkril ga je Dušan Cafuta, Trnovlje 139, Celje. 

Nagrade so v oglasno-naročniškem oddelku Novega tednika. 
nagrajenci jih dvignejo osebno v roku 30 dni. 

ŠAHOVSKA NAGRADNA IGRA 118 
Laško je kar dvakrat gostilo najboljše sloven
ske šahiste. Drugič je bilo posamezno prven
stvo Slovenije igrano v tem kraju leta 1977; 
medtem ko je bilo prvo takšno tekmovanje 
v Laškem dosti poprej. 

Uspeh Veienjčanov 
na icrosu v Kopru 

v Kopru je bil v soboto 24. 
kros občinskih atletskih re
prezentanc za pokal Dela. Iz
jemno uspešni so bili Velenj-
čani, ki so tretjič zapored po
stali vseekipni zmagovalci, 
osvojili pa so tudi oba pokala 
Atletske zveze Slovenije - za 
najboljši atletski naraščaj in 
najboljšo sestavo prekaljenih 
atletov in atletinj. 

Dosegli so sedem posamič
nih zmag. Uspeh Veienjčanov 
je toliko bolj presenetljiv, ker 
so se izkazali premočne tudi za 
klube z bogato atletsko tradici
jo. Tako so bili na primer Ce
ljani v vseekipnem vrstnem re
du za vehki pokal Dela šele pe
ti, za pokal AZS v pionirski in 
mlajši mladinski kategoriji še
sti, in v starejši mladinski in 
članski kategoriji drugi. 

Rezultati posameznikov: 1. 
pionirji B (1000 m): 1. Vaš, 2 

Ahčan (oba Žalec), ekipno: 1. 
Žalec, 3. T. Velenje: ml. pionir
ke B (1000 m): 1. Steblovnik, 4. 
Steinbacher (oba T.Velenje), 
ekipno: 1. T. Velenje. 3. Celje; 
st. pionirji A (1000 m): 3. Gre-
šak,'6. Čulk (oba Žalec), ekip
no: 1. Žalec. 2. T. Velenje; st. 
pionirke A (1000 m): 1. Cesar, 
2. Bizjak (obe T. Velenje), ekip
no: 1. T. Velenje; st. pionirji 
B (1000 m): 1. Kožar (T. Vele
nje), ekipno: 2. T. Velenje; st. 
pionirke B (1000 m): 1. Rant 
(T. Velenje), 4. Kranjc, 6. Sulja-
novič (obe Celje), ekipno: 2. 
Celje: ml. mladinci (2000 m): 5. 
Suhadolnik (T. Velenje), ekip
no: 2. T. Velenje: ml. mladinke 
(1000 m): 1. Mraz, 5. Šibanc 
(obe T. Velenje), ekipno: 1. T. 
Velenje, st. mladinci (3000 m): 
1. Pohar, 5. Kovačevič (oba T. 
Velenje), ekipno: 1. T. Velenje, 
3 Celje, st. mladinke (2000 m): 
4. Jazbinšek, 6. Stergar (obe 
Celje); ekipno: 2. Celje; člani 
(5000 m): 1. Živko (T. Velenje), 
4. Kukovič (Celje), 5. Anič (T. 
Velenje), ekipno: 1. T. Velenje, 
3. Celje; članice (2000 m): 2. 
Babic (T. Velenje), 5. Ratajc 
(Celje). 6. Poznič. (T. Velenje), 
ekipno: 1. T. Velenje, 3. Celje. 

N. G. 

Rolfometaši Šoštanja 
zmerni optimisti 

v II. zvezni rokometni ligi 
letos.nastopajo tudi rokome
taši Šoštanja. V soboto so se 
prvič v letošnji sezoni pome
rili pred domačim občin
stvom v velenjski Rdeči dvo
rani in srečanje proti Vojvo
dini dobili po podaljških 
s 26:25 (23:23, 11:11). 

Pri Šoštanju sta največ za
detkov dosegla Novšak in 
Ramšak 7. Z dvema točkama 
je Šoštanj sredi lestvice, v so
boto pa se po novi dve točki 
odpravljajo na gostovanje 
k Metalcu v Sisak. 

Tone Tiselj, ki je bil lani, in 
v pripravljalnem obdobju le
tos, trener ekipe, je trenersko 
mesto odstopil Milošu Rovšni-
ku. Sam v klubu sedaj skrbi za 
organizacijo ter za mlade se
lekcije, do katerih so se v mi
nulih letih v Šoštanju obnašali 
mačehovsko. Po Tisljevih be
sedah je bil klub v preteklosti 
slabo organiziran, zato bo to 
v bodoče s pomočjo predsed

nika l<'ranca Plaskana skušal 
spremeniti. 

Čeprav so Šoštanjčani liga-
ška tekmovanja pričeli s pora
zoma v gosteh, je po mnenju 
Rovšnika led s sobotno zmago, 
pred številnim domačirn ob
činstvom, prebit. Ekipa Šošta
nja je v glavnem sestavljena iz 
domačih igralcev, okrepili so 
se le z dvema. Gre za zunanje
ga srednjega igralca Dušana 
Novšaka, ki je pred leti že igral 
za Aero in nato za zagrebški 
Cronos, lani pa je igral na Fin
skem. »Gre za starejšega igral
ca, ki sodi v našo ekipo, saj so 
ostali še precej neizkušeni,« 
meni Tiselj. Šoštanjske vrste 
pa je okrepil še enaindvajset
letni Uroš Šerbec iz Krškega, 
ki igra desnega zunanjega na
padalca. Iz Avstrije se je k Šo
štanju vrnil njihov dolgoletni 
vratar Ivan Vajdl, iz vojske pa 
Sandi Krejan. Ekipi se je po
novno priključil nekdanji igra
lec Frankovič. 

Ker imamo v II. zvezni ligi 
s Celjskega dva predstavnika 
je pomembno tudi sodelovanje 
med obema kluboma. Le-to je 
po mnenju Šoštanjčanov do
bro. »Pred pričetkom sezone 
smo se skupaj z Aerom sestali 
in se dogovorili za obojestran
sko medsebojno pomoč. V Šo
štanju smo sestavili ekipo, ki 
lahko tudi Celjanom pomaga 
v boju za vrh s tem, da .prema
ga katerega od njihovih kon
kurentov. To priložnost smo 
mi že imeli, žal pa nam sloven
ska sodnika v Umagu nista 
»dovolila- zmagati. Po vsakem 
srečanju se pogovarjamo tudi 
s trenerjem Aera Kosteličem 
in izmenjujemo mnenja o tek
mah in igri obeh ekip, tekme 
tudi snemamo. Da dobro sode
lujemo dokazuje tudi, daje Mi
loš Rovšnik smel priskočiti na
ši ekipi, ko se je znašla brez 
trenerja," je^eja l Tiselj. 

Šoštanjčani so si delo očitno 
dobro zastavili, zadovoljni pa 
so tudi igralci. Robi Lesjak 
pravi: »Igralci smo veliki opti
misti. Tone nas je dobro pri
pravil, Miloš nas dobro vzpod
buja. Mislim, da nam bo uspe
lo ostati v ligi. v soboto pa bo
mo v Sisku igrali na zmago.« 

NATAŠA GERKEŠ 

Nogometni drobir 
Nogometaši s Celjskega, ki 

nastopajo v slovenski nogo
metni ligi so v nedeljo v glav
nem gostovali in se domov 
vračali praznih rok. 

Velenjski Rudar je moral 
priznati premoč Teol Slovana, 
ki jih je premagal s 3:1. Edini 
zadetek Veienjčanov je dose
gel Boškovič. Brez točk in brez 
zadetka so se domov vrnili no
gometaši Steklarja, ki jih je 
gostila ekipa Domžal, ki je 
zmagala z 2:0. Enako se je go
dilo mozirskemu Elkroju. 
V Izoli so morali priznati pre
moč domačinom, ki so mrežo 
Elkroja zatresli trikrat. Bolje 
so zaigrali žalski nogometaši, 
ki so se doma pomerili s Sto
lom Virtus in igrali neodloče
no 2:2. Za Partizan sta zadetka 
dosegla Selmanovič in Ma-
vrek. Na lestvici trenutno vo
dijo Domžale, velenjski Rudar 
je z devetimi točkami peti. Ste
klar s sedmimi deveti, Elkroj 

s štirimi predzadnji in Partizan 
Hmezad z enakim številom 
točk zadnji. V prihodnjem ko
lu, v nedeljo, bo regijsjii derbi 
v Mozirju, ko se bosta pomeri
la domači Elkroj in Partizan 
Hmezad. Steklar bo doma go
stil Izolo, velenjski Rudar pa 
Pohorje. 

V slovenski območni nogo
metni ligi so odigrali 7. kolo. 
Doma so se pomerili nogome
taši Ingrad Kladivarja in s Ko
vinarjem igrali 0:0. Era Šmart
no je doma premagala Prole-
tarca s 3:2, prav tako je doma 
konjiška Dravinja premagala 
Beltinko z 2:0. Dravinja je z de
setimi točkami na 2. mestu, In
grad Kladivar s točko manj na 
tretjem ter Era Šmartno s peti
mi točkami na 10. mestu. V pri
hodnjem kolu bo Ingrad Kla
divar gostoval pri Nafti. Era 
Šmartno pri Dravi. Dravinja 
pa bo doma gostila Središče. 

N.G. 

Najuspešnejši 
streici Ingrada 

Rezultati v streljanju za 
leto 1989 dokazujejo, da 
so med celjskimi delovni
mi organizacijami naju
spešnejši strelci Ingrada. 
Le-ti so prvo mes to za
sedli pri mošk ih ekipno, 
pri starejših članih ekip
no so bili na d rugem me
stu, pri ženskah ek ipno 
pa na četr tem. Med posa
mezniki j e bila najuspeš
nejša I rena J a g e r iz Ingra
da, pri starejših članih 
Ivan Ahtik prav tako iz 
Ingrada in pri mošk ih Bo
ris Gorišek iz ŽTO. Vrstni 
red: moški ekipno: 1. In
grad, 2. ŽTO, 3. Libela; 
moški posamezno: 1. Go
rišek (ZTP), 2. Kobale, 3. 
Arčan (oba Ingrad), sta
rejši člani ekipno: 1. Cin
karna, 2. Ingrad, 3. Emo, 
starejši člani posamez
no: 1. Ahtik, 2. Kranjc, 3. 
Todorevič (vsi Ingrad), 
ženske ekipno: 1. Obno
va, 2. Cinkarna, 3. Blagov
ni center , ženske posa
mezno: 1. Jage r (Ingrad), 
2. Umek (Cinkarna), 3. 
Grušovnik (Obnova). 
St re lske moči med sabo 
meri 15 delovnih organi
zacij iz Celja. 



Razgibani strelsici vilcend 
Stelci so v soboto in nede

ljo nastopil i kar na petih 
tekmovanjih. 

Strelci Celja so na doma
čem strelišču v nadaljevanju 
III. r epubl i ške lige brez boja 
zmagali. Iz neznaih razlogov 
na tekmovanje n a m r e č ni bi
lo ekipe M I P iz Ptuja. Doma
čini so po pravi lniku kljub 
vsemu streljali in zadeli Ar-
tan 348 krogov, L a m u t 355, 
Kobale 358 in Zalter 365 
krogov. 

V I. republ išk i ligi sta se 
pomerili ekipa Uniorja in Ju 
teksa iz Žalca. Žalčani so 
zmagali. 

V Gornji Radgoni j e Avto-

radgona pripravila turni r 
mes t v streljanju z zračno 
puško . Nastopi lo j e 19 ekip . 
Zmagala j e ekipa »Avgust 
Majerič« iz Maribora, š torski 
Kovmar pa j e bil drugi . NžO-
uspešnejš i j e bil Branko Ma-
lec, ki j e dosegel 288 krogov 
od 300 ter s t em zabeležil 
zmago med posamezniki . 

Murskosoboška ABC Po-
m u r k a pa j e pripravila tradi
cionalno tekmovanje z zrač
no puško , ki se ga j e udeleži
lo kar 24 č lanskih in 17 pi
onirskih ekip . Izreden uspeh 
so dosegh celjski pionirji, saj 
j e Celjan Marko Dobovičnik 
osvojil s rebrno, Matej Dobo
vičnik pa bronas to medaljo. 

vinarja j e bila šesta, B r a n k o 
Malec pa j e med posamezni
ki osvojil b ronas to medaljo. 
Po seš tevku rezultatov član
ske in pionirske vrs te so bili 
Celjani drugi , za zmagovalno 
ekipo Večera so zaostali le za 
tri kroge. 

Tekmovanje j e bilo tud i 
v Hras tn iku , kjer j e strelska 
družina Steklar pripravila 
memoria l »Grohar-Bajda-
Knez«. Nastopi lo j e 24 ekip, 
uspešna j e bila zopet ekipa 
Kovinarja, ki j e bila druga, 
Branko Malec j e med posa
mezniki osvojil s rebrno me
daljo. 

T. J . 

NA KRATKO 
Hokejisti zadrsaii 

Te dni so celjski hokejisti 
končno dobili ledeno plo
skev. Pod vodstvom Franca 
Grablerja so začeli s pripra
vami na tekmovanja v I. B. 
zvezni ligi. Letošnja ekipa 
je neokrnjena, vadbi se je 
priključil še Ostrožnik, ki 
se je vrnil iz služenja voja
škega roka. 

I .B. zvezna hokejska Uga 
bo letos s tekmovanj i pričela 
prvič, v njej pa bodo poleg 
Celjanov igrali še: Spar tak , 
INA, Mladost, Zagreb, Olim-
pija, Jesenice , Triglav, Slavi-
ja, Bled in Maribor. 

S. M. 

Repubiišl(0 prvenstvo 
šabistov-invalidov 

v Črnomlju je bi lo v sobo
to republiško prvenstvo ša-
histov-invalidov, na kate
rem so drugo mesto zasedli 
žalski šahisti . P rvo mes to so 
osvojili šahisti Kočevja, ker 
pa je ta ekipa nastopila s tre

mi igralci, ki so mojstrski 
kandida t i in nimajo s ta tusa 
invaUdov, se j im obeta su
spenz. To bi pomeni lo , da bi 
naslov r e p u b h š k i h prvakov 
n a k n a d n o osvojiU Žalčani. 
Žalsko ek ipo so zastopaU 
S tane Skok, Jože in Martin 
Š to rman ter Jože Grobelnik . 

J. G. 

Maionogometne 
vesti 

v 20. kolu I. lige malega 
nogometa so sodelujoče eki
pe igrale takole: Pena l zvez-
daš A: E m o škorpijoni 7:2, 
Klateži: Pena l Zvezdaš B 5:2, 
Grafika Gracer: Grofija 11:0, 
Umetn ik i : Aškerčeva 5:0, 
Železar: Aero 2:1 in Marine-
ro: Skavt i 4:2. Vodi Pena l 
zvezdaš A z 31 točkami pred 
Umetn ik i , ki zaostajajo za 
točko. 

Minuli v ikend je bil v Pe-
t rovčah turn i r v ma lem no
gometu za nagrado »Bife 
Ščurek«. Osvojili so jo igral
ci Penal zvezdaša A, ekipa 

Bife Ščurek j e bila druga, 
Pena l zvezdaš B pa tretji. 

J. K. 
Uspešni odbojkarji 

v s lovenski odbojkarsk i U-
gi za m o š k e so igralci Šem
petra premagal i Izolo s 3:0 in 
prikazali dobro igro kar j im 
obeta lepe pri ložnosti za vi
soko uvrst i tev. V prihod
njem kolu j ih čaka gostova
nje pri Fužinarju. Igralke Ce
lja pa so se pomeri le v ženski 
republ iški ligi v Mariboru 
z Rogozo in srečanje dobi le 
s 3:1. V pr ihodnjem kolu bo
do d o m a gostile Triglav. 

N . G . 

Judoisti na državno 
prvenstvo 

Danes se je v S o m b o r u 
p r iče lo m l a d i n s k o d r ž a v n o 
p r v e n s t v o v j u d u . Udeležili 
se ga bodo tudi trije Celjani, 
ki bodo tam nastopili v sobo
to. V kategoriji do 71 kg bo 
nastopi l v soboto. V katego
riji do 71 kg bo nastopil Du
šan Kačičnik, v kategoriji 78 
kg Mile Sadžak in med mla
d inkami Urška Drs tvenšek 
v kategoriji 56 kg. Mladinci 
bodo moči merili do nedelje. 

N . G . 

Zmagi igralcev 
namiznega tenisa 

V 3. ko lu 1. A r e p u b l i š k e 
l ige j e n a m i z n o t e n i š k a eki
p a I n g r a d a Celje d o m a pre 
m a g a l a Novo m e s t o s 5:4. 
Čeprav je J a m š e k za ekipo 
Novega mesta dosegel tri 
zmage, so bili končno zma
govalci Celjani. Za Ingrad so 
zaigrali Maras, Gorinšek, Le-
ber in Štrljič. Celjani pa so 
visoko premagal i tud i ekipo 
TKI Kemičarja iz Hras tn ika 
z 8:1. Ligaška namiznoteni
ška tekmovanja se bodo na
daljevala 13. decembra , ko 
bodo Celjani zaigrah na Je 
senicah ter v Kočevju pri 
Melaminu, k i j e še lani nasto
pal v medrepub l i šk i zvezni 
ligi. 

J . P. 

Celjani bogatejši za 
balinišče 

č l a n i D r u š t v a upokojen
cev k ra j evne s k u p n o s t i La
v a Celje so v sobo to da l i n a 
vol jo ba l in i šče t u d i v s e m ti
s t i m Cel janom, ki se želijo 
u k v a r j a t i z ba l i nan j em. Ba
linišče j e enostezno. P o otvo
ritvi so se v prijateljskem 
troboju pomeri l i gostitelji 
z ekipo Celeie in š torskega 
Part izana. Zmagah so gosti
telji. 

J . K. 

Celjski kegijavki 
državni prvakinji 

Minuli v ikend je bilo 
v Beogradu državno pr
venstvo v kegljanju za 
dvojice. Naslov državnih 
prvakinj jita dosegl i keg
ijavki Ema Šeškova in 
Kardinarjeva, tretji pa 
sta bili Gobčeva in Mik-
čeva. 

N.G. 

To soboto bo v Mladin
skem klubu v Celju zaropo
tal bobnari j , ki ga organizi
ra Zveza kulturnih organi
zacij Slovenije. Gregor Str
niša, ki je pobudnik te akci
je je povedal, da bo še več 
podobnih seminarjev. Bob
narij pa bo vodil bobnar 
Aleš Rendel, ki se je šolal 
na graški jazzovski akade
miji, igral pa je tudi v sku
pinah Begnagrad, Srp in 
Quatebriga • Hmeljarski 
instrumentalni kvintet in 
ansambel Strmina sta 
v studiu Sraka posnela no
ve skladbe. Na eni HIK-u 
pomaga Karli Gradišnik, za 
Strmino pa so to sploh prvi 
studijski posnetki • Urad
ni zaključek letošnjega 
ptujskega festivala narod-
nozabavne glasbe bo to so
boto ob 19.30 uri v dvorani 
Srednješolskega centra 
v Ptuju. Iz našega področja 
bodo nastopili ansambli 
Slovenija, Zeme, Bratje iz 
Oplotnice, Ašič, Celjski in
strumentalni kvintet in 
Štajerskih 7. Ta prireditev 
je namesto tiste, ki bi mora
la biti že 3. septembra, pa je 
Zaradi dežja odpadla 
• V Zrečah bo jutri zvečer, 
v večnamenski dvorani, že 
tretja prireditev z naslo
vom »Zopet skupaj kot ne
koč«, na kateri bo nastopila 
cela vrsta pevk in pevcev, 
ki so nas razveseljevali ne
koč. Med njimi bodo tudi: 
Marjana Deržaj, Elda viler, 
L^do Leskovar, Stane 
^ancini, Senka Velentan-
^'č, Zafir Hadžimanov, Stje-
Pan-Džimi Stanič in Ivo 
fiobič. Pevce bo spreljal 
'^sambel Bojana Adamiča. 

iVIirno morje Lačni Franz 
Izšel Je osmi album priljubljene mariborske skupine 

Na vraževerno nesrečni 
petek, 13. oktobra, so na 
Janževem vrhu predstavil i 
osmi album ter CD ploščo 
ansambla Lačni Franz ter 
tako obeležil i tudi deset let 
uspešnega dela tega an
sambla. 

Natanko pred deset imi leti 
se j e ob prvih zametkih no
vega ročka pričelo pojavljati 
ime Lačni Franz. Leta 1981 
so izdali prvo ploščo z naslo
vom Ikebana ter s sk ladbo 
Pras lovan opozorili nase in 
postali s imbol novovalovske 
generacije. Plošča z e lement i 
jazza in ročka, t ip ičnim zvo
kom ki tare Otija Riemela ter 
z aforistično nepos redn imi 
besedili Zorana Pred ina je za 
tisti čas izzvenela zelo 
uda rno . 

P o Ikeban i so izdah še 
6 velikih plošč, z neka ter imi 
uspešn icami kot so Vaterpo-
hst, sporna Bela simfonija 
s ka tero so prizadeli marsi
katerega s lovenskega ski 
euforika, Naša Lidija j e pri 
vojakih in še nekaj drugih . Iz 
glasbe in besedil Lačnega 
Franza je skozi vse njihovo 
obdobje čutiti štajersko fol
kloro in kul turo , ki j e pove
zana z njo. 

Na veliki plošči Tiha voda 

je osem novih skladb, m e d 
kater imi je tudi Mirno morje 
Mikimaus , ki j e že postala 
uspešnica, saj osvaja prva 
mes ta na nekater ih lestvicah 
zabavne glasbe. Na plošči so 
še sk ladbe Tam bi rad bil po
kopan . Gremo v nebesa . Va
rovalke padajo, Srečno Ke-
kec. Vojna tajna, Franja in 
naslovna Tiha voda. 

Naslov CD plošče j e neka
ko s imbohčen Kaj bi mi brez 
nas. Na njem je 14 pesmi 
z vseh plošč, ki so j ih izdah 
dosedaj in predstavlja prerez 
deset le tnega dela te skupine . 
Med drugim bodo na njej tu
di pesmi Vaterpohst , Praslo
van, Tisoč modrobel ih rožic, 
Bela simfonija in druge . 

Novi a lbum in CD plošča 
sta izšh pri založbi Obzorja 
Maribor in pod pokrovitel j
s tvom Radenske . Morda bi 
se lahko vprašali kaj j e vodi
lo pokrovitelja, da s e j e odlo
čil za organizacijo takšnega 
projekta, glede na to, da iz
delki Lačnega Franza tiraž-
no niso posebno visoki in za
to tud i ne f inančno zanimivi. 
Verjetno pa zato, ker je an
sambel vseskozi ostal zvest 
sebi in tisti publiki , ki ga 
sprejema ter da je še vedno 
avtorski in zelo ustvarjalen. 

Morda bo Tiha voda Lač
nega Franza res podrla mar
sikateri breg. 

Š P E L A B A U D E K 

Vabiio iz Nemčije 
Kvinte t Ota Lesjaka in S lovensko druš tvo Ljubl jana-Es-

sen sta n a m poslala tole fotografijo s prošnjo, da tudi 
v Novem tedn iku povab imo vse rojake, ki so na delu v ZR 
Nemčiji na veselo Martinovanje, ki bo v soboto 11. novem
bra zvečer v dvorani Zeche Carl v Essen Al tenessenu. 

Lestvici Radia Celje 
Zabavne melodije: 

1. SALED WITH A KISS - JASON DONOVAN (5) 
2. LIBERIAN GIRL - MICHAEL JACKSON (10) 
3. BREAKTHRU - OUEEN (6) 
4. CALIFORNIAN BLUE - ROV ORBISON (8) 
5. CHERISH - MADONNA (3) 
6. VRNIVA SE NA NAJINO OBALO - HELENA BLAGNE 

IN NACE JUNKAR (9) 
7. OD SVEG TEBI SRCA FALA - OLIVER DRAGOJEVIČ (8) 
8. EMILIJA - RIVA (2) 
9. HOČEMO NOV SINDIKAT - ANNO DOMINI (5) 

10. DOMOVINA - PREDIN DEDIČ, DŽORDŽEVIČ (1) 

Lestvica zabavnih melodij je na sporedu Radia Celje vsako 
soboto ob 17.15. 

DomaČe melodije: 
1. HREPENENJE v DEŽJU-ZVONČKI (6) 
2. Č A Š A S R E Č E - T O N I VERDERBER (4) 
3. ŠPETIR NA PAURIH - ROGAŠKI INSTRUMENTALNI 

KVINTET (7) 
4. PISMO PIŠEM T I - C E U S K I INSTRUMENTALNI KVINTET (8) 
5. ŠPARANJE-FANTJE TREH DOLIN (5) 
6. KADAR OČE PRAZNUJE-BRATJE IZ OPLOTNICE (7) 
7. STISNI SE K MENI-FANTJE Z VSEH VETROV (3) 
8. SONCE S R E Č E - B U R N I K (3) 
9. PRAV MALO DNI-PETRIČ (2) 

10. TINA-ŠTAJERSKIH 7 (10) 
Lestvica domačih melodij je na sporedu Radia Celje vsak 
ponedeljek ob 17.15. 

TEDEN DOMAČEGA FILMA 
od 7. do 13. novembra 1989 







ZDRAVILNE RASTLINE 
Vinska rutica 

Vinska rutica spada v družino rutnic, ki obsega 
kakih 150 rodov z 1500 vrstami. Povečini spadajo 
sem olesenele rastline, le redke so zelišča. Razširjene 
so po vseh zmerno toplih pokrajinah. Listi teh rastl in 
vsebujejo š tev i lne oljne žleze, ki j ih opazimo kot 
Svetle pičice, če obrnemo list proti svet lobi . 

Vinska rutica (Ruta graveolens L.) j e najbolj znana 
vrsta tega rodu. Rod obsega 60 vrst, ki rastejo od 
Kanarsk ih o tokov do vzhodne Sibirije, največ pa j ih je 
v Sredozemlju. J e trajnica z močno olesenelo kore-
niko. Steblo j e pokončno , do pol met ra visoko, le pri 
d n u j e razraslo in olesenelo. Listi so deljeni, do tr ikrat 
pe rna to nacepljeni , z ozkimi, po robu nazobčanimi 
roglji. Veliki r u m e n o zeleni cvetovi so združeni 
v sestavljene pakobule . P lod j e m n o g o s e m e n s k a gla
vica. Vsa rast l ina j e posejana s številnimi žlezami, ki 
vsebujejo močno dišeče eter ično olje. 

Domovina v inske rut ice j e Sredozemlje, od koder so 
jo benedik t inc i zanesli prek Alp v srednjo Evropo. 
Več inoma raste po vrtovih, na jdemo pa jo tud i podiv
j ano v naravi . V Istri in na P r i m o r s k e m rasteta še dve 
divje rastoči vrsti in sicer razkrečena rut ica ter r u m e n a 
rutica. 

Vinska rut ica vsebuje e ter ično olje, ki j e močno 
dišeče in je sestavljeno iz različnih ketonov, alifatskih 
alkoholov, te rpenov, cineola, kumar ina itd. Poleg ete-

' r ičnega olja so v rastl ini še glikozid riitin, smole in 
čreslovine, alkaloidi in flavoni. 

Vinska rut ica cveti od junija do avgusta in tedaj 
nab i r amo mlade dele rastl in. Najboljša j e tedaj , ko še 
ne cveti. Nabrano drogo m o r a m o posuši t i na p rep ihu 
v senci, da ohrani svoje sestavine. Pr i t em ne sme 
spremeni t i svoje barve. 

Vinska rut ica ima celo vrs to dobr ih lastnost i in j e 
zelo stara zdravilna rastlina. Ima pa to slabo lastnost, 
da je njeno eter ično olje s t rupeno v večjih količinah. 
Zato m o r a m o v insko rut ico uporabljat i v zelo zmern ih 
količinah. Zvrhano žličko posušene rast l ine preli jemo 
s skodel ico vrele vode in pus t imo, da se ohladi . Čaj 
pi jemo po požirkih in to zadostuje, da ne pr ide do 
s t ransk ih uč inkov. S t rupenos t povzroča kumar in . 
V preveliki količini povzroča bruhanje , slabost, glavo
bol, pr izadete so lahko ledvice in jetra. 

V mal ih kol ič inah pa čaj iz v inske rut ice uporabljajo 
za jačanje vida, ker njene uč inkovine okrepijo mišice, 
ki uravnavajo očesno lečo. Zlasti pa uporabljajo vin
sko rut ico pri nevrot ičnih srčnih težavah, pri presnov
nih obolenjih, r evmat izmu in prot inu. P o p a r e k lajša 
razbijanje srca pri ženah v meni ter ugodno učinkuje 
pri popuščan ju spolne moči . 

Listi vsebujejo precej rut ina, snovi, ki močno deluje 
na s tene kapilar ter se uporablja za preprečevanje 
krvavi tve pri k rčn ih žilah, p redvsem pa prot i kapi . 
V večjih kohč inah povzroči rut in znižanje k rvnega 
pri t iska. Čaj iz v inske rut ice tudi pomirja krče in 
deluje kot uspavalo . 

Svežo vinsko rut ico namoč imo v dobro domače žga
nje, pus t imo za 14 dni na toplem in nato lahko po 
kaplj icah uživamo, če nas napenja, i m a m o slabo pre
bavo. S t em dišečim žganjem se lahko mas i ramo pri 
išjasu ter pri revmat ičn ih težavah. Vinsko rut ico lahko 
n a m o č i m o tud i v ol ivnem olju. P o štirinajstih dneh 
dob imo dišeče olje, ki ga uživamo po kapljicah ah se 
z njim mas i ramo po boleči hrbtenici . 

Običajno v inske rut ice same ne uporabl jamo, ampak 
jo m e š a m o z d rug imi zdravilnimi rast l inami kot so 
žajbelj, baldr i janove koreninice, melisa, meta, šentjan-
ževe rože in žličko take mešan ice popar imo s skodelico 
vrele vode, pokr i jemo ter počakamo, da se ohladi. Čaj 
j e odhčen za preprečevanje histerije, depresije ter 
olajša tegobe pri boleči menstruaci j i . 

Ker pr ipravki iz v inske rut ice povečajo naval krvi 
v t r e b u š n e organe, j ih ne smejo nikoli uživati noseč
nice. 

B O R I S JAGODIC 

IVIODNI KOTIČEK 
pripravlja VLASTA ARČAN-CAH 

Za šolo in dom 
Oblekica, predpasnik ali balia 

Tiste deklice, ki bi bile ra
de vedno lepo in d rugače 
oblečene, bodo gotovo nav
dušene , če j im b o mo zašili 
dva ali tri takšnale oblačilca. 
Kroj je moden , vendar pre
prost , zato ne bo delal tržav 
tudi manj spre tn im šiviljam. 
Zadaj se po celi dolžini zape
nja z gumbi , sešit pa je iz 
teksas , navadnega platna ali 
debelejšega, pralnega bom

baža. Pod takšno oblekico, 
ki lahko služi tudi kot pred
pasnik ali zaščitna halja za 
šolo in igro v vrtcu, lahko 
dekhca obleče karkoh, tudi 
k a k š n o že ponošeno stvar. 

To pa j e danes , ko pred
stavlja n a k u p nove o t roške 
garderobe že resen izdatek, 
še kako pr ik ladna in izvirna 
rešitev. 

KMETIJSKI NASVETI 

Očuvajmo naravo 
Jesen je čas, ko lahko brez 

vehke škode pognojimo trav
nike in pašnike na zalogo. Fos
for (P2O5) in kalij (K2O) se ne 
izpirata v globino in ne izhla-
pevata, zato ju rastline lahko 
koristijo več let. Dušik kot hra
nilo iz organskih ali NPK gno
jil pa travna ruša najbolje izko
risti v času rasti, to je od spo
mladi do jeseni. 

Gnojne jame na naših kmeti
jah so večinoma premajhne in 
so polne v jesensko-zimskem 
času. Če razvažamo gnojevko 
po naših travnikih in pašnikih 
v času rasti, se bodo vsa hrani
la, predvsem pa dušik (N) opti
malno izkoristila. Če pa bomo 
razvažali gnojevko ali gnojnico 
v času mirovanja travne ruše 
(pozna jesen in zima), pa se bo 
dušik izpral v podtalnico ali 
v potok, del pa ga bo izhlapel. 
Z razvažanjem organskih gno
jil v času mirovanja travne ru
še smo vrgli stran hitro delujo
či dušik, ki ga ruša ne more 
izkoristiti, pa še naravi lahko 
škodimo. 

V Im^ = 1000 kg = 10001 
= 10 hI gnojnice imamo: 

2 kg dušika (N) 
0,1 kg fosforja (P2O5) 
6 kg kalija (K2O) 

V 1 m^ = 1000 kg goveje gno
jevke pa imamo: 

5kg N 
2 kg P2O5 
7 kg K2O 

V času rasti travna ruša izko
risti dušik iz organskih gnojil 
do 70%, v času mirovanja, ko 

je zaključila rast pa skoraj nit 
Ker je še lepa in topla jesen 

z relativno malo padavin se bo 
N iz gnojevke ali gnojnice 
vedno dobro izkoristil. Gled^ 
na lastnosti travne ruše lahko 
zaključimo, da je bolje sedaj 
prazniti gnojne jame, pa četudi 
niso polne, kot pa v zimskem 
času, ko ne bo veliko koristi 
oziroma lahko le škodimo na. 
ravi. 

V jesenskem času praviloma 
uporabljamo gnojila za založno 
gnojenje. Za založno gnojenje 
pa uporabljamo predvsem 
enostavna gnojila oziroma 
NPK gnojila. V času, ko je vse 
tako drago, moramo dobro 
premisliti katera gnojila bomo 
uporabljali. Za pravilno upora-
bo gnojil pa potrebujemo ke
mično analizo tal, ki sicer tudi 
ni poceni, pa vendar prihrani-
mo potem pri nakupu gnojil. 
Večina slovenskih tal je že do
volj dobro založena s kalijem, 
pa premalo s fosforjem. 

Za založno gnojenje v jeseni 
uporabljamo gnojila brez ozi
roma s čim manjšo količino 
dušika. Glede na kemično ana-
hzo torej uporabljamo čista 
fosforna gnojila - superfosfat, 
Thomasovo žlindro; ali pa 
NPK gnojila - 0:20:30 , 0:20:20, 
5:20:30, 7:18:14 in druga - tista, 
ki so trenutno na našem tr
žišču. 

PEVEC TATJANA 
Zavod za živinorejo in 

veterinarstvo Celje 

NASVETI 
ŽA bOM 

Za 1 kg pečenke zadostuje 
pol žlice soh. 

Pečenka lepo zarjavi, tudi 
v slabi pečici, če vržemo 
v pečico malo sladkorja. 

Oglje, ki ga dajemo 
v majhnih koščk ih v pi tno 
vodo, pospešuje prebavo 
gosjega in račjega mesa. 

Na steni v kuhinji naj visi 
deščica s papirjem na katere
ga zapisujemo, kaj je t reba 
kupit i , kam iti, kaj smo pla
čali itd. S t em si p r ih ran imo 
nepo t rebno hojo, premišlje
vanje in čas. 

Zaklana perutnina posta
ne bela, če jo zavijemo v kr
po, namočeno v mrzli vodi in 
ožeto. 

Piščanci so bolj krhki , čim 
hitreje se pečejo, pri počasni 
peki pa se sušijo. 

Sir se ne strdi in os tane 
poleti svež, če pos tavimo 
zraven njega kozarec r u m a 
in poveznemo čez s teklen 
poklop . 

V prekisle marmelade 
v m e š a m o malo jedi lne sode. 

Iztrebljeno perutnino na-
mažemo znotraj s kisom ter 
jo spravimo na hladno. 

Star časopisni papir poh-
j e m o z vodo in ga tako pusti
mo en dan. Po t em ga ožme-
mo in iz njega na red imo ka
kor jabolko debele krogle. 
Posuš imo jih in j ih dajemo 
med kurivo. Gorijo počasi in 
dajejo velik žar. 

Surove krompirjeve olup
ke m e č e m o počasi v ogenj. 
Prepreči jo saje. 

V mast, v kateri cvremo, 
vržemo košček korenčka in 
mas t ne počrni . 

Umazano jajce hi tro oči
s t imo z topl im kisom ali li
monin im sokom. Zadostuje 
tudi os tanek iztisnjene li
mone . 

RECEPT TEDNA 
Svinjsice zarebrnice s črnim vinom 

Potrebujemo: 100 g kuhane puste šunke, eno žlico oliv
nega olja, pol čebule, en strok česna, kozarec črnega vina, ^ 
tri paradižnike, en lovorov list, poper, dve svinjski zarebr-1 
niči, dve žlici moke, dve žlici o l ivnega olja sol. \ 

Š u n k o zmeljemo v mesoreznici ali zmiksamo. V kožici za ' 
dušenje segrejemo olje, d o d a m o sesekljano čebulo in česen \ 
ter pražimo, da postekleni ta . D o d a m o šunko , priUjemo vino, i 
d o d a m o paradižnik in zmešamo. Začinimo z lovorim l is tom : 
in p o p r o m ter počasi k u h a m o . Zarebrnici povaljamo v m o k i , ! 
o t r k a m o in d a m o na vroče olje. Na vsaki s trani pečemo 
5 minut . P o p o p r a m o , posol imo in preUjemo z omako . Poleg * 
p o n u d i m o riž in fižolovo solato. 

Ribii fiieti po portugaisico 
Potrebujemo: 500 g filetov, sok ene l imone, sol, žl ico olja, i 

30g mesnate slanine, eno žlico moke, eno rdečo in enoj 
zeleno papriko, pol kumare, eno vel iko čebulo, poper, ^ 
mleto s ladko papriko, 10 oliv, nadevanih s papriko. 

Filete očist imo, p o k a p a m o z l imoninim sokom, posol imo 1 
in poval jamo v moki . Slanino narežemo na kocke , nato j ih ; 
opraž imo na olju in d o d a m o filete. S p e č e m o j ih po obeh-
s t raneh in zložimo na pogre t krožnik. Očiščeni papr iki nare- ; 
žemo na rezance, k u m a r o na kolesca in čebulo na obročke . . 
Papr ic i ramo, p o s o h m o in p o p o p r a m o ter s t resemo na vročo \ 
maščobo , na kater i smo spekli filete. Ponev pokri jemo in • 
zelenjavo počasi d u š i m o 15 minut . Nazadnje p r imešamo ! 
olive in zelenjavo porazdehmo po filetih. Zraven se poda ; 
krompir z zelenim peterši l jem. 









Bodice 
Včasih so politiki ob aferah pristav
ljali lonček - danes pa že cisterno. 
Pripravlja se nov paket ukrepov. 
»Poštnino« bo spet plačal delavski 
razred. 
Dandanes si že v zadregi, s katerim 
krdelom volkov bi tulil. 
Kongresi na vrhu še niso nikogar 
odlepili od gospodarskega dna. 
Pri nas je več posilstev po ideološki 
kot po seksualni plati. 
Posledice poplav se ne da rešiti 
s poplavo papirjev. 
Občudujemo tuje »modele« antiin-
flacijskih programov, nam pa manj
ka »model« zdrave pameti. 

MARJAN BRADAČ 

»Runi(i« 
večji od 
lubenice 

Obiskala nas je Ela 
Suhe) iz Laške vasi 
nad Štorami, ter s se
boj prinesla dve veli
kansk i krmilni pesi 
- »runkla« po domače . 
Njena stara mati , ki j e 
stara 78 let, je dejala, 
da v svojem življenju 
še ni videla tako veli
kih. Ela drži v rokah 
9 kg težkega, zraven 
pa je še eden, ki je si
cer na pogled večji, to
da tehta le 5 kg. 

Poš teno se j e Ela na-
mučila, p reden j ih j e 
prinesla v redakcijo, 
toda dejala si je, naj 
ljudje vidijo, kje raste
jo veliki »runkli«. 

EDO E I N S P I E L E R 

Razstava malih 
živali 

Minuli pe tek so na 1. os
novni šoli v Celju organizira
li že d rugo razstavo malih ži
vali. Želja pedagogov in rav
natelja na tej šoli je, da bi 
razstava postala tradicional
na, kajti spoznali so, da so 
otroci, ki imajo d o m a neko 
žival, veliko manj agresivni 
in tudi v šoli z njimi nimajo 
problemov, kajti z razstavo 
dobijo možnost uveljavitve. 

Razstava je bila v sklopu 
špor tnega dne in od 757 
otrok kolikor jih je na šoli, 
j ih j e 70 prineslo pokazat 
kakšno živalco. Števi lke po
vedo dovolj. Prevladovale so 
muce , videti pa j e bilo tudi 
papige, kanarčke , pse, ribi
ce, morske prašičke, želve in 
še in še. E.E 

USTAMO 

STRANI M . .ni I I 
• • • • 

Jutro, 17. oktober 1940 
Mestno gledališče v Celju je otvorilo novo sezono v torek 

zvečer z gostovanjem ljubljanske opere, ki je uprizoril^ 
Janačkovo opero »Jenufo«. Ta v verističnem stilu kompo. 
nirana, glasbeno originalna, naturna in izredno učinkovita 
opera iz moravskega kmetijskega življenja je doživela pod 
odličnim vodstvom dirigenta g.Štritofa in v tehtni in 
temeljiti režiji g. Cirila Debevca tudi v Celju popoln uspeh. 
Orkester je rešil svojo težko nalogo mojstrsko, žal pa je bil 
ponekod premočen in je zastrl pevce. Velike pevske in 
igralske kreacije so podali gdč. Heybalova (Jenufa) in Kar-
lovčeva (Buryjevka) ter g. Gostič (Laca). Močno sta se 
uveljavila tudi g. Janko (mlinar) in gdč.Španova (stara 
Buryjevka). Gospod Marčec pa kot Steva glasovno ni 
zadovoljil. OStale vloge so bile dobro zasedene. Režiser 
gospod Debevec je poskrbel za živahno razgibanost zbora, 
čigar vodja gospod Simonitije pevsko plat dobro izdelal. 
Ljubljanski gostje so nudili globok užitek, za katerega se 
jim je občinstvo, ki je napolnilo gledališče do zadnjega 
kotička, zahvaljevalo z navdušenimi aplavzi. Tega večera 
gotovo ne bo pozabil noben udeleženec. 

FT^^fJBi 

mjellskem 

Obtožba, aretacija 
in dolcazovanje nedolžnosti 

v pisnih podatkih , ki so mi 
bili na voljo za opisovanje 
čarovniške preganjavice na 
celjskem, ni bilo nikjer najti 
podrobnos t i , kako je vse to 
potekalo. Tudi najbolj obsež
no opisan pr imer mladeniča 
Janže ta Skorje in krojaškega 
pomočn ika Sebasti jana Fili-
ča iz Laškega, j e povzet po 
zelo skopem navajanju naj-
poglavitnejših točk dogaja
nja. Kaže pa, da so drugje po 
svetu vendar le ostali po
drobnejš i opisi posameznih 
ali celotnih pos topkov, ka
k r šne so doživljale in v veči
ni pr imerov obtožene žrtve 
niso preživele. Tako b o m o 
izvedeli, kako je vse to pote
kalo - seveda le v glavnih 
potezah. 

Le kdo bi, razen kakšnega 
norca, ki pa j ih je tudi tisti 
čas zakon varoval (Narren-
recht), šel in tik pred hudo
urno nevihto na sredi trga ali 
vasi in ob k a k š n e m loncu 
blebetal svoj »lari-fari«, da bi 
ga potem, ko bi se usula to
ča, zgrabili in ga tako »in fla-
granti« privedli pred sod
nika. 

Največkrat je osumljena 
oseba bila kamenček v pla
zu. Nekater i , že prej osumlje
ni in sojeni, so kar drdral i 
imena drugih, ki da so bili 
tudi zraven, ko j ih je sodni 
hlapec malo privil. O drugih, 
kot je to tudi danes navada, 
s e j e šušljalo, govorilo, nami
govalo. Spicljev pa je bilo 
nekoč dovolj, kot jih je tudi 
danes . Nasledek tega je, da 
je bilo mnenje o osumljeni 
osebi že »izoblikovano«. Ne
posrednih tožnikov, ki bi 
pred sodiščem izrekli tožbo, 
j e bilo v »čarovniških« pri
mer ih malo. Večina je bila 
ovadena in oblasti so tudi ta

krat ovaduha bolj ščitile kot 
resnico in pravico. Sicer pa 
so bili takratni krvni sodniki 
sami dovolj vneti preganjal
ci, da so dali zapirati že na 
osnovi govoric in niso niti 
čakali na denuncianta . 

Odvzem svobode - aretaci
ja torej - je sledila največkrat 
kar po volji sodnika. Za 
kakšno š ibko s tarko je bil 
sodni berič dovolj, da jo je 
s t rd im pr i jemom privedel 
v graščino. Navadno so 
osumljeno osebo privedli 
zvezano, ali pripeljah v zato 
izdelani kletki na dveh kole
sih. Posebna iznajdba so bile 
burkl jam p o d o b n e vile, s ka
ter imi so prijeto osumljenko 
pehali skozi naselje v ječo. 

Obtoženi osebi so morali 
takoj po aretaciji predložiti 
obtožbo, da bi mogla doka
zati svojo nedolžnost . Pred 
t e m osumljenec ni smel biti 
podvržen zasliševanju in 
mučenju . Odločilen dokaz 
nedolžnost i je bil s pr ičami 
podpr t alibi - torej, da v času 
»čarovniškega zločina« 
osumljeni ni bil na kraju oči
t ane pregrehe. Ni veljala 
takšna priča, ki je bila tudi 
pod sumom. Skra tka morala 

je biti verodostojna, torej 
ugledna in brž ko ne imovita 
osebnost , in kar je še najbolj
še, iz povzdignjenega sloja. 
Da tudi to ni vselej delovalo, 
dokazujejo sojenja duhovni
kom, men ihom, n u n a m , celo 
ug ledn im meščanom in sem 
in tja tudi p lemičem. Osum
ljenec, ki je mogel dokazat i 
svojo nedolžnost , je bil po 
soočenjih in preverjanju res
ničnosti navedb izpuščen. 
Toda tudi takra t ni bilo vse
ga konec . Kdor j e enkra t pri
šel na seznam, kdor je imel 
»dosje,« ni bil več varen. 
Sodnik i so imeli prijazno na
vado, da so osumljenim 
v pre iskovalnem pos topku 
pomagal i spomni t i se na to-
varšijo, ki je bila na čarovni
ških shodih, v družbi ježe na 
Klek. Največkrat je zasliše-
vani na natezalnici bil pri
pravljen potrdit i vsako vpra
šanje, samo da bi se rešil 
muk . S p o m n i m o se, kako je 
dr. Apostolis v Laškem na 
procesih in pre iskavah ved
no znova preverjal, če pri no
vem pr imeru le ne bi zgrabil 
katero prejšnjih osumljenk, 
ki so se m u izmuznile zaradi 
pomanjkanja dokazov. Na 
svetu nič novega. Ali niso so

dobne policijske metode, pa 
tudi sodstvo v družbah, kjer 
je ideologija nad pravom, 
zveste načelu: bolje v gruči 
nedolžnih odstranit i krivega 
kot ga med nedolžnimi izpu
stiti. 

Če zaradi čarovništva 
osumljeni ni v dokaznem ro
ku spodbil obtožbe, je bil 
skoraj zanesljivo izgubljen. 
Preiskovalni pos topek je bil 

takšen, da so s amo izredne 
t rdne na ture čvrste volje 
vzdržale tor turo in niso pod 
taknjenih obtožb začele priz 
navati - se pravi; res lagati 
in to sebi v pogubo . 

Kuga čarovniške preganjavice se je po odkritju Amerik 
selila tudi na to celino. Leta 1692 je v Denveru, v sedanj'' 
Združenih državah, potekal obsežen čarovniški proces. |j' 
so nedorasla dekleta v histeriji obtožile na desetine ijo"'̂  
Salemske čarovnice so bile motiv mnogim piscem, ce' 
nimarjem, in Salem je danes prav zaradi tega turistie'^ 
kraj. Jedkanica nekega umetnika kaže aretacijo Si" 
Good, prve žrtve versko blaznih salemskih deklic. 

Prihodnjič 
PAPEŽ BI PRIZNAL 

DA JE COPRNIK 


